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TA TEDEN / TA TEDEN 

In vendar 
se premika 

Od jutri do 20. septembra bo v Celju potekal letošnji 31. medna
rodni obrtni sejem, ki ostaja največja poslovna prireditev v tem delu 
Evrope. Letos so organizatorji še večjo pozornost posvetili speciali-
zacji in zaokroževanju razstavnih programov. Razveseljivo pa je 
tudi, da se je v primerjavi z lanskim jubilejnim sejmom zmanjšalo 
število trgovcev. 

Sejem kot ogledalo slovenske uspešnosti letos prvič predstavlja 
vzorčno predstavitev sodelovanja velikega in malega gospodarstva. 
Vsak od skoraj 1800 razstavljavcev prihaja z nekaterimi pričako
vanji, ki se v glavnem odražajo v tržnih in promocijskih učinkih. 
Mednarodni obrtni sejem v Celju pa je vedno znova priložnost za 
slovensko obrt, da vlado in parlament ter javnost brez olepšav opo
zarjata na vso problematiko te dejavnosti, ki ni majhna. Letos bodo 
v ospredju tri teme: delo na črno, davek na dodano vrednost in 
zaščita malih delodajalcev. 

Predlog zakona o preprečevanju dela in zaposlovanja na črno 
prav te dni prihaja v državni zbor. V Sloveniji naj bi tega dela po 
nekaterih podatkih bilo za četrtino družbenega proizvoda. Po 
mednarodnih študijah pa je obseg dela na črno, ki je višji od 10 
odstotkov bruto družbenega proizvoda, ovira za legalno ekonomijo. 
Pred tretjim branjem je zakon o davku na dodano vrednost, zato se
jemska razprava prihaja ob pravem času. Se najpomembnejša tema 
za obrtnike pa je predlog zaščite malih delodajalcev. Država mora 
spoznati, da gre v tem primeru le za dodatne spodbude za male delo
dajalce, da bodo več zaposlovali, in da takšno zaščitno zakonodajo 
v državah Evropske unije poznajo že dolgo. S tem vprašanjem se bo 
v Celju ukvarjal ekonomsko-socialni svet Vlade Republike Sloveni
je. In ne nazadnje v Obrtni zbornici Slovenije so lahko zadovoljni, 
da so končno uspeli z vrsto svojih predlogov za hitrejši razvoj malega 
gospodarstva prodreti tudi v samo ministrstvo za malo gospodarstvo. 

Po vsem tem, kar se bo dogajalo na in ob letošnjem sejmu obrti v 
Celju, bi lahko dejali, da se tudi v tej izredno pomembni gospodarski 
dejavnosti vendarle premika na bolje. Odgovorni končno spoznava
jo in pritrjujejo tistemu, o čemer so v Obrtni zbornici Slovenije 
prepričani že dolgo. O uspehu pa bo mogoče govoriti šele takrat, ko 
bodo predlogi, ki so sedaj zapisani v zakonih, zaživeli tudi v konk
retni praksi. Da bi do tega prišlo čim hitreje, so obrtniki - kljub dru
gačnemu prepričanju - pripravljeni dati tudi svoj glas za večji 
državni aparat. Njihovo ministrstvo je v primerjavi z drugimi, ki v 
skupno blagajno prispevajo veliko manj, še zeb skromno - kmetijsko 
ima na primer že blizu dve stotniji zaposlenih. To pa je že druga 

zgodba; obrtniki želijo svojo, predvsem oIvc-A t̂dtzij '^Qpx/^ iv^ 
pa evropske pogoje dela. (l 

V forek je viadukt Lešnico še sameval, od jutri opoldne pa se bo slika spremenila. Tranzitni 
tovorni promet se bo namesto po mestu Ormož valil po 3,6 kilometra dolgi obvoznici. Foto: v k i 

LENART / PROMETNE ZAGATE 

Poleg avUnesfe še obvozn/cv? 
M e s t o Lenart se že dalj časa ubada z ve l ik imi prometn imi 
težavami, z last i z vse gostejš im tranzi tn im prometom. Zato 
n i naključje , da so pred leti podprli pobude o čimprejšnji iz
gradnji obvoznice al i razbremeni lne ceste . Te pobude so zdaj 
zaradi izgradnje avtoceste po južn i strani znova aktua lne . 

Lenarčani so dalj časa odločno 
zagovarjali severno ali kombini
rano sevemo-južno različico 
avtoceste Lenart - Cogetinci, saj 
bi se južna mestu preveč 
približala. V teh prizadevanjih 
niso uspeli, Ministrstvo za okol
je in prostor je namreč po dodat
nem strokovnem preverjanju 
vseh pogojev menilo, da je 
ugodnejša južna različica. 

Očitno pa bo upoštevalo nekaj 
najnovejših pobud, da bi v loka
cijsko in gradbeno dokumenta
cijo vnesli nekaj uporabnih ele
mentov iz povsem nove, južno-
južne variante avtoceste. Tud i 
po gradbeni in finančni plati je 
ponujena varianta najprimer
nejša in jo Ministrstvo za pro
met podpira. 

Prav zaradi tega so v Lenartu 

dovolj zgodaj začeli razprave o 
gradnji obvoznice oziroma raz
bremenilne ceste. Pri tem so 
upoštevali tudi delovno gradivo 
o prostorskem razvoju vzhodne
ga dela naselja Lenart , v katerem 
je predlagana verzija trase na-
vezovalne ceste na bodočo 
avtocesto po Slovenskih goricah 
do regionalne ceste v Radehovi. 
Bodoča avtocesta bo s svojo lego 
in tudi sicer še kako vplivala na 
prostorska razmerja in bo 
porušila in preusmerila nekatere 
razvojne težnje. Lenarčani so 
prav zaradi bodočega razvoja in 
ohranitve industrijsko-obrtne 
cone veliko stavili na kombini
rano severno-južno različico 
avtoceste. Menili so namreč, da 

bi povsem spremenjeni promet
ni tokovi Lenart razvojno 
zaobšli, kar bi negativno vpliva
lo na ves družbeno-gospodarski 
razvoj središča Slovenskih goric. 
Izgradnja morebitne severne le-
narške obvoznice bi bila po 
mnenju strokovnjakov 
ekonomsko močno vprašljiva. 
Kljub vsemu pa se strinjajo, da 
je treba lenarški prometni vozel 
rešiti in nujno pristopiti k (Obno
vi in razširitvi prometnega in 
infrastrukturnega omrežja. 

Glede na stanje in bodoči raz
voj predlagajo povezavo 
vzhodnega dela mesta Lenart z 
avtocesto v smeri proti Radehovi 
oziroma Senarski, kjer je predvi
den avtocestni priključek. Ta 
cesta naj bi prevzela funkcijo le-
narške obvoznice. 

M. Toš 

- CENTRALNA KURJAVA 
- VODOVOD 

Ugodne cene storitev 
in mater ia lo 
Franci STRELEC 
PrviKJ 9b, t0l.i 755-497.«w<«f 
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MAJŠPERK / PO STEČAJU PLANIKE V MAJŠPERŠKEM OBRATU 

55 deluvk brez zmposlifve 
P o skoraj t r i l e t n e m n e g a t i v n e m pos lovanju in p o s l o v n i h 
težavah , ki so pr ipe l ja le do r e s n i h l i k v i d n o s t n i h težav, j e 
na predlog o k r o ž n e g a s o d i š č a Kranj podjetje P l a n i k a iz 
Kranja z 3 1 . avgus tom v s t e č a j n e m p o s t o p k u . S teča jn i u p 
ravitelj Franc S l a d i c n i že l e l dajati izjav o t e m , k a k o je p o 
s tečaju v obratu P l a n i k e v M a j š p e r k u , č e š da zadeve še n i s o 
p o v s e m r a z č i š č e n e . O b o b i s k u v M a j š p e r k u pa s m o vendar
le izvedel i , da naj bi za z a č a s n e g a vodjo P i a n i k i n e g a obrata 
v M a j š p e r k u , kjer j e do s tečaja b i l o z a p o s l e n i h 2 3 0 de la
vcev, d o l o č i l i J o ž i c o Š e l i g a . Ta je povedala , da j e m e d 6 1 5 
P l a n i k i n i m i delavci , ki so os ta l i brez zapos l i tve , tud i 55 de
lavcev iz m a j š p e r š k e g a obrata . 

Kot je razbrati iz sklepa, je 
Okrožno sodišče v Kranju v 
stečajnem senatu pod 
predsedstvom okrožne sodnice 
Renate Horvat na svoji seji 31. 

avgusta letos sklenilo, da se nad 
podjetjem za trženje in proiz
vodnjo obutve Planika Kranj , 
d.d., začne stečajni postopek. Za 
stečajnega upravitelja je imeno

valo Franca Sladica iz Ljublja
ne ter med drugim določilo, da 
bo narok za preizkus terjatev 28. 
januarja 1999. 

V obrazložitvi je med drugim 
navedeno, da je Planika Kranj 
21. avgusta letos predlagala 
sodišču, naj prične stečajni pos
topek, ker že od leta 1995 poslu
jejo negativo. Z uvedbo sana
cijskih urkepov so sicer izgubo 
iz leta 1996 v višini 1,08 milijar
de tolarjev v letu 1997 zmanjšali 
na 424 milijonov. Kljub vsemu 
pa so se težave še nadaljevale, 
tako da so ustvarjali mesečno za 
okoli 50 milijonov izgube. 31. 
decembra 1997 se je izguba sicer 
zmanjšala na dobrih 186 milijo
nov, letos pa je skokovito naras
la, saj je ob polletju dosegla že 
dobrih 331 milijonov. 

Tudi kapital Planike se je zara
di tega ves čas zniževal, tako da 
je ob koncu lanskega leta znašal 
1,2 milijarde, sredi letošnjega 
leta pa le še 976 milijonov tolar
jev ali 14,6 odstotka lastnih 
sredstev. Posledica tega je bila 
zaostrena likvidnostna situacija, 
tako da zaposlenim niso bili 
možni zagotavljati rednega 
izlačila plač. Čeprav je bil 
zadnjega pol leta njihov žiro 
račun kar 151 dni v blokadi, so 
jih z raznimi ukrepi uspeli 
deblokirati in so plače sicer izp
lačevali, v naprej pa tega ne bi 
več zmogli, zato so tudi zaradi 

tega predlagali stečaj. 
Izvedeli smo, da so kljub skle

pu sodišča v torek, 1. septembra 
vsem, ki so bili v Planiki zapos
leni na dan 31. avgusta letos, to
rej tudi tistim, ki so bili dan za
tem odpuščeni, izplačali še 
45.000 tolarjev akontacije plač za 
september - denar naj bi zagoto
vilo ministrstvo. Vendar naj bi 

tisti, ki so ostali brez zaposlitve, 
ta znesek vrnili oziroma jim ga 
bodo poračunali, ko bodo dobili 
plačilo iz jamstvenega sklada. 

V majšperškem obratu Planike 
t renutno delujeta dva sindikata. 
Ob našem obisku smo uspeli do
biti le predsednico večinskih 
Svobodnih sindikatov Slovenije 
Antonijo Škerlak, ki je poveda

la, da so odpuščeni delavci 

takšno odločitev sprejeli mirno 

in brez izgredov. Preostalih 175 

delavcev v Majšperku delo na

daljuje nemoteno naprej; trenut

no izdelujejo program športnih 

copat Adidas in Romica. 
M. Ozmec 

V m a j š p e r š k e m o b r a t u P l a n i k e , k i j e b i l z g r a j e n p r e d 
1 1 l e t i , s i j e d o s t e č a j a s l u ž i l o k r u h 2 3 0 d e l a v c e v 

P o s t e č a j u k r a n j s k e P l a n i k e p o t e k a d e l o v m a j š p e r š k e m o b r a t u n a r m a l n o na
p r e j ; p r e o s t a l i h 1 7 5 z a p o s l e n i h t r e n u t n o i z d e l u j e p r o g r a m š p o r t n i h c o p a t A d i d a s 
i n R o m i c a . Foto: M . O z m e c 

PTUJ / POGOVOR PRED CELJSKIM SEJMOM 

PTUJSKI O B R T N I K I SE PREDSTAVLJAJO V HALI A • 1 6 SEPTEMBRA BO 
PTUJSKI D A N • JOŽE MILOŠIČ I N M I R K O DONAJ 
Jutr i b o d o v Celju odprl i l e tošnj i 3 1 . m e d n a r o d n i obrtni se 
j e m . S v e č a n o odprtje b o opravil J a n k o Razgoršek , m i n i s t e r 
za m a l o gospodars tvo i n tur i zem. Organizator ja se jma s ta 
Obrtna zborn ica S loveni je in Celjski s e jem, d.d. P o 
pr i čakovanj ih naj bi si ga o g l e d a l o b l i zu 2 5 0 t i soč o b i s k o 
valcev. N a 55 t i s o č kvadratn ih m e t r i h razs tavnih površ in se 
b o preds tav i lo 1 7 9 4 razstavljavcev iz 3 0 držav. Razstavl ja
vci se b o d o potegova l i tud i za s e j e m s k a pr iznanja - za tra
d i c i o n a l n i z lat i , srebrni in bronas t i c e h OZ Sloveni je , priz
n a n j a m e s t n e o b č i n e Celje , pr i znanja ce l j skega se jma, bri l-
j a n t n i c e h O Z S i n pr iznanja S P I M . 

V okviru spremljajočega progra
ma letošnjega sejma stopajo v os
predje predvsem tri teme: zaščita 
malih delodajalcev, vprašanja ure
ditve dela na črno in zakona na do
dano vrednost. Največ pripomb 
imajo v zbornici aa zakon na do

dano vrednost, nezadovoljni so, 
ker jim ni uspelo uveljaviti vseh 
predlaganih pripomb, poleg tega 
pa so mnenja, da je tudi rok za 
uvedbo davka, ki je sedaj prvi julij 
1999,prehiter. 

Obrtniki, člani Območne obrtne 
zbornice Ptuj, ki s svojim delovan
jem pokriva območje devetih 
občin na Ptujskem, se bodo 
predstavili na razstavnem prosto
ru v hali A, nekateri pa tudi sa
mostojno. Kot je pred sejmom po
vedal novi predsednik Območne 
obrtne zbornice Ptuj Jože 
Milošič, so vsem zainteresiranim 
članom pomagali s sofinanciran
jem sejemskega prostora, tako da 
bodo letos za razstavni prostor 
plačali manj kot lani. Čeprav se 
predstavlja le okrog 20 obrtnikov, 
so bolj ali manj zastopane vse de
javnosti. Ptujski dan na sejmu bo 
16. septembra, ko na ptujskem 
razstavišču pričakujejo župane 
občin na Ptujskem, predsednike 
svetov in tajnike posameznih 
občin, predsednike sekcij, člane 
upravnega odbora in druge. Na og
led sejma so v zbornici povabili 
tudi osnovnošolce, in sicer učence 
sedmih in osmih razredov, ki jim 
bodo podarili vstopnice. Že drugi 
sejemski dan pa bodo potekale 
tudi športne igre obrtnikov. 
Ptujsko Območno obrtno zborni
co bo zastopala 25-članska ekipa 
športnikov, ki se bo udeležila tek-

J o ž e M i l o š i č , p r e d s e d n i k 
O b m o č n e o b r t n e z b o r n i 
c e P t u j . 

Foto: Č r t o m i r G o z n i k 

movanj v kegljanju, pikadu, tenisu 
in malem nogometu. 

Jože Milošič je povedal, da je 
celjski sejem osrednji za obrtnike s 
Ptujskega tako s promocijskega 
kot tržnega vidika. Po nekaj letih 
pa se bodo ptujski obrtniki pote
govali tudi za sejemska priznanja -
za zlati, srebrni in bronasti ceh in 
za nagrade mestne občine Celje. 
Jože Milošič je izdelal glasovalno 
napravo GN-IKO 98, ki jo bo na 
sejmu prvič predstavil. Prva taka 
naprava že poskusno obratuje na 
občini Videm. Mirko Donaj pa se 
za sejemske nagrade poteguje z li
timi izdelki. 

Sekretar Janez Rižnar je kri
tično ugotovil, da se za sodelovan
je na sejmu odločajo bolj ali manj 
vedno isti obrtniki. Ker pa je 
Območna obrtna zbornica Ptuj 
ena večjih v Sloveniji, na sejmu ne 
more manjkati. Vsi pa, ki so doslej 
v Celju že razstavljali, so znali opo
zoriti nase in od tega tudi nekaj 
iztržiti. 

MG 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO -
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože 
Bracič, Majda Goznik, Viki 
Klemenčič Ivanuša, Martin 
Ozmec, (novinarji), Slavko 
Ribarič, (vodja tehnične 
redakcije), Jože Motiorič 
(grafično-tehnični urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
^041-669-509 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95, Raičeva 6, 2250 Ptuj; (062) 
771-261, 779-371, 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5; 
tel./faks: (062) 702-345. 
E-pošta: tednik© kdm-ptuj.si 
Celoletna naročnina 6.360 
tolarjev, za tujino 12.720 tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK, Maribor 
Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije 
št. 23/58-92 z cine 12. 2. 1992 se 
šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 
katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 
Nenaročenih fotografij in 
rokopisov ne vračamo. 
Strani na Internetu: 
www. ra dio-tednik. si 
E-pošta: 
nabira Inik @radio-tednik. si 

LENART / IZREDNA SEJA OBČINSKEGA SVETAJ 

Po kraHiem postopku sprejeli 
odloke o iesensUh volitvah 
v četrtek je bila v Lenartu izredna seja tamkajšnjega 
občinskega sveta. Bila je ena najkrajših in najmanj razburlji
vih dos lej , niti med pobudami svetnikov ni bilo kaj posebnega. 
Kot da se počasi pripravljajo na slovo in na nov začetek, ki ga 
je prineslo preoblikovanje občine Lenart. 

Na izredni seji so obravnavali 
odloke o določitvi volilnih enot za 
izvedbo letošnjih volitev članov 
občinskih svetov in županov v 
občinah Benedikt, Cerkvenjak, 
Lenart in Sveta Ana v Slovenskih 
goricah. Imenovali so tudi 
občinske volilne komisije. V 
preoblikovani občini Lenart, ki 
združuje tudi krajevne skupnosti 
Voličina, Jurovski Dol in Sveta 
Trojica, bo štel občinski svet 25 
članov. Po zakonu o ustanovitvi 
občin je bil določen 19-članski 
občinski svet, vendar so svetniki 
menili, da naj zaradi enakomer
nejše zastopanosti vseh krajevnih 
interesov šteje 25 članov. V preob
likovani občini Lenart bodo volili 
svetnike po proporcionalnem sis
temu, v ostalih treh novih občinah 
pa po večinskem. V občini Bene
dikt bodo imeli 7-članski občinski 
svet, v Cerkvenjaku 8-članskega in 
pri Sveti Ani 9-članskega. Z odloki 
so določili tudi volilne enote za vo
litve občinskih svetnikov. V vseh 
občinah bodo imeli po štiri volilne 
enote, župane pa bodo volili 
znotraj ene volilne enote za celot
no območje novonastalih občin. 
Svetniki so minuli četrtek po 
skrajšanem postopku vse odloke 
sprejeli soglasno. 

Slišati je bilo nekaj bojazni, da 
zlasti v novi, preoblikovani občini 
Lenart vsi deli te občine ne bi bili 
enakomerno zastopani. Na ta 
problem je opozoril zlasti Srečko 
Vogrin, pomisleke pa je imel tudi 
Janez Kramberger, sicer poslanec 
DZ, ki je povedal, da pričakuje 
spremembo zakonodaje, saj bi se 
lahko zgodilo, da bi katera poli
tična stranka dobila velik delež 
glasov, kar bi vplivalo na do

končno razdelitev. V glavnem pa 
so svetniki menili, da te nevarnos
ti ni, saj je občina Lenart razdelje
na na 4 volilne enote. Sprejeli so 
informacijo podžupana Ivana 
Vogrina, da bo skupaj z lokalnimi 
volitvami za župane in občinske 
svete razpisal še volitve za člane 
svetov KS. Njihov status sicer ni 
jasen, a ta problem naj bi uredil 

novi občinski svet v novem 
občinskem statutu. 

Svetnik Milan Repič je ob kon
cu seje predlagal, da bi občinska 
uprava proučila možnosti in svet
nikom izdala potrdila, da so poma
gali pri obnovi po potresu prizade
tega Posočja. Lenarški svetniki so 
se namreč na eni od minulih s e j 
odpovedali sejnini in ta denar na
menili za humanitarno pomoč. O b 
tem so še predlagali, da naj mo
rebitna obnovitvena dela v 
Posočju opravijo kar lenarški 
obrtniki in podjetniki. 

M. To5 

L E N A R T / PONOVEN RAZVOJ SADJARSTVA V 
OSREDNJIH SLOVENSKIH GORICAH ^ 

Sadjmiem res bol/e^ 
Sadjarstvo je bilo v osrednjih Slovenski!! goricah že od nekdaj pomembna kme

tijska panoga. Lenarčani se še vedno radi pohvalijo z zgodovinsko resnico, da so 
njihova jabolka včasih na veliko romala celo na cesarski Dunaj. Po vojni je bilo ve
liko starih sadovnjakov zanemarjenih, nov razcvet pa je lenarško sadjarstvo dožive
lo z izgradnjo sodobne hladilnice za sadje. 

Žal pa pri tem niso uspeli zadržati pridelave industrijskega sadja v starih nasaditi, 
kar naj bi popravili že v prihodnjih letih. Pred časom so namreč v Lenartu podpisali 
pogodbo o usklajenem vzpodbujanju razvoja pridelave sadja za industrijsko prede
lavo v občini Lenart. Podpisniki pogodbe so bili družba Mercator Siosad, Kmetijska 
zadruga Lenart, republiška uprava za pospeševanje kmetijstva in občina Lenart. Re
zultat tega podpisa je tudi pogodba o ekskluzivni dobavi sadja za industrijsko prê  
delavo med Mercatorjem Slosadom in Kmetijsko zadrugo Lenart. S to pogodbo naj 
bi zagotovili dolgoročni odkup sadja po tržnih cenah, ki jih bo določila posebna 
neodvisna strokovna ustanova. K uresničevanju pogodbe naj bi veliko prispeval 
tudi posebni sklad sadjarjev, ki ga bodo ustanovili na ravni občine Lenart. Bistvena 
prednost naj bi bila medsebojna obveznost, da bodo proizvajalci zagotavljali ustr^ 
ne količine sadja za industrijsko predelavo, družba Mercator Siosad pa bo dogova| 
jene vrste in količine sadja odkupila. 1 | 

Največ naj bi v bodoče pridelali in odkupili industrijskih jabolk, visenj in bezga, 
narška kmetijska zadruga bo poskrbela za načrtno usposabljanje pridelovalcev, za 
zaščitna sredstva in mehanizacijo, tako da bodo pridelovalci lahko dosegli najviš)* 
možne pridelke. Hkrati naj bi kmetijska zadruga organizirala celotno logistično pO* 
dporo pri izvedbi obiranja sadja, še pred tem pa naj bi poskrbela za svetovanje^ 
optimalnem času obiranja, za organizacijo zbiranja pridelkov in transportov, za 
usklajevanje odkupa in za obračun prodanega sadja, ki naj bi ga pndelovalci pnp 
v treh dneh po plačilu družbe Merkator Siosad kmetijski zadrugi iz Lenarta. 

Zagotovo bo takšno organizirano sodelovanje pnpomoglo k ohranitvi stanh sa
dovnjakov, ki so po mnenju domačinov tudi ena od krajinskih značilnosti Slovens
kih goric. 

M. 



POROČAMO, KOMENTIRAMO 

Izvedeli smo 
PilŠTANJU BO PRAHGERiJAPA 

26. septembra b o v Pilštonju prvo pranger i jo -
da - srečanje krajev na Slovenskem, ki ima

jo sramot i lne stebre. Te ima jo v Lembergu pri 
Šmarju pri Jelšah, M o t n i k u , P i ranu, Podsredi , 
Ptuju, Radovl j ic i , Rečici o b Savinj i in Pilštonju. 

PREDAVANJE O ZDRAVILNIH 
ZELIŠČIH 

V k lubu Obzo r je no Potrčevi cesti 34 v Ptuju 
tudi polet i niso mi rova l i . Organ iz i ra l i so 

zelo o d m e v n e mlad inske poletne de lavn ice , 
poleg tega pa tudi dve izredno d o b r o ob iskan i 
predavanj i o zdravi ln ih zel iščih. Zarad i vel ike
ga zan iman ja Ptujčanov b o d o organiz i rat i še 
tretje p redavan je , ki bo 15 . septembra o b 16 . 
uri v prostor ih k luba. Predaval bo S imon Petro
vič. 

LICENCE ZA PREVOZNIKE 

elede na sp remembe zakona o prevozih v 
cestnem p rometu m o r a j o l icenco obvezno 

pridobit i tud i prevoznik i , ki oprav l ja jo prevoze z 
vozili d o 3 5 0 0 k i l og ramov nosi lnost i al i 6 . 0 0 0 
kg skupne teže. To p o m e n i , da bo vel ika 
večina tistih prevoznikov, ki j im prvotno ni b i lo 
potrebno pr idob i t i l icence, to prisi l jena p r ido 
biti sedaj . Za to so se v O b m o č n i obr tn i zborn i 
ci Ptuj oz i roma njeni sekcij i za p romet od loč i l i . 

da b o d o pr ipravi l i uvaja ln i tečaj za splošni del 
preizkusa strokovne usposobl jenost i in tudi 
sam preizkus. V zbornic i ocen ju je jo , da je tak ih 
prevoznikov, ki si b o d o mora l i pr idobi t i l icenco 
na osnovi sp rememb zakona o prevozih v 
cestnem p rome tu , o k r o g sto. Prijave za tečaj in 
preizkus b o d o sprejemal i d o 2 5 . sep tembra . 

TEPEM OBRTI NA BUDU 

Od 1 . d o 4. ok tobra bo na Bledu poteka l te
den obrt i in podjetn iš tva, na katerem se 

b o d o predstavi l i b lejski , bohin jsk i in radovl j iški 
obr tn ik i . O b tej pr i ložnosti bo tud i t rad ic iona l 
na predstavitev tovorn ih in dostavnih vozi l , p r i 
kol ic in op reme . 

V SOBOTO NA PTUJSKI TV 

Doga jan ja zadnj ih štirinajst dn i na Ptujskem 
in širšem b o m o spoznal i v desetih pris

pevkih. Začetek bo v znamen ju prvošolčkov, 
ptujska podjet ja so se o d m e v n o predstavi la na 
letošnjem radgonskem se jmu, še posebej Pe
rutn ina, sredi septembra se bo v Ptuju pričel 
prvi slovenski v insko-kul inar ičn i fest ival, Da -
e w o o je v Ptuju predstavi l av tomob i l Mot iz , na 
ptujskem g radu so potekale A r o n o n o v e viteške 
igre, t am so odpr l i tudi razstavo del slikarja 
Petra Beusa, Tinček Ivanuša pa se je s kamero 
sprehodi l še po nekater ih d rug ih d o g o d k i h . 
Zan im iv bo tud i KTV utr ip. 

Pripravila: MG 

P T U J / MERCATOR SVS INTENZIVNO GRADI NOVE TRGOVSKE OBJEKTE 

Neviceftier 
sredi novembra 

Mercator SVS, d.d., Ptuj je po 
prodaji na drobno tretja na
jvečja trgovska družba v Slove
niji, po velikosti pa druga na
jvečja delniška družba v 
poslovnem sistemu Mercator. 

Za bodočnost pa so cilji še am-
bicioznejši. Svoj tržni delež želi
jo še povečati z nakupom 
manjših trgovskih družb in na
kupi nadzornih svežnjev delnic 
v večjih trgovskih družbah ter 
intenzivnim vlaganjem v nove 
poslovne prostore. Na Ormoški 
cesti v Ptuju gradijo trenutno 
skupaj s Kovinotehno, d.d., Cel
je velik prodajni center v skupni 
bruto površini 8500 m2, od tega 
je Mercatorjevih 2000. V njem 
bodo tudi banka, gostinski in 
drugi lokali. Odprli ga bodo no
vembra. Naložba bo Mercator 
veljala 450 milijonov tolarjev. 

MG 
N o v M e r c a t o r j e v p r o d a j n i c e n t e r n a O r m o š k i c e s t i v 
P t u j u ž e g r a d i j o . Foto: Č r t o m i r G o z n i k 

Izvedeli smo 
Od tod 
in tam 
BORL • Tretja 
spominska maša 
v nedeljo, 6. septembra, je v 

obnovljeni kapeli borlskega gra
du potekala tretja spominska 
maša v spomin na vse, ki so tam 
izgubili življenje. Bogoslužje je 
vodil domači župnik dekan 
Emil Dreu, zapel pa je mešani 
cerkveni zbor iz Cirkulan. 
Po maši je bilo srečanje članov 

in simpatizerjev stranke SKD, 
ki so se ga poleg krajanov ude
ležili gostje iz vodstva stranke. 
V kultunem programu so nas

topili tamburaši iz Gorišnice, 
Vaški fantje in Mladi pevci iz 

Cirkulan ter mladi harmonikar
ji, ki so poskrbeli za prijetno 
vzdušje na druženju. Kot je dejal 
Ivan Vojsk, predsednik stranke 
S K D v občini Gorišnica, je 
ravno druženje tisto, ki ljudi po
vezuje in krepi. 

P.iC 

TURNIŠČE • 
Gasilci bodo krstili 

novo vozilo 
Pred domom občanov v Tur-

nišču pri Ptuju bo v soboto, 12. 
septembra, ob 14. uri gasilska 
svečanost. Člani tamkajšnjega 
prostovoljnega gasilskega 
društva so pred časom kupili 
novo kombinirano gasilsko vo
zilo in ob tej priložnosti ga bodo 
s krstom predali v uporabo. 

TM 

GOMŠNICA # 

Danes seja 

občinskega sveta 
Na popočitniški seji se bodo 

danes popoldan sestali svetniki 
občine Gorišnica, na dnevnem 
redu pa imajo precej aktualnih 
točk. Najprej bo razprava o 
poročilu nadzornega odbora, 
potrdili naj bi bilanco prihod
kov in odhodkov za prvo polovi
co letošnjega leta, prav tako pa 
pregledali premoženjsko bilanco 
občine, narejeno na zadnji dan 
lanskega leta. Svetniki se bodo 
seznanili z dokončanjem del 
večnamenske dvorane v 
Gorišnici, v potrditev bodo do
bili predlog sprememb in dopol
nitev statuta občine, odlok o 
določitvi volilnih enot in pred
log sklepa o financiranju poli
tičnih strank. 

TM 

JURŠINCI • 
Včeraj seja 

občinskega sveta 
Na redni seji so se sinoči sestali 

tudi svetniki slovenskogoriške 
občine Juršinci. Obravnavali so 
predlog odloka o določitvi volil
nih enot, premoženjsko bilanco, 
potrdili pa naj bi sklepe poga
jalske skupine zunanjih občin v 
zvezi z delitveno bilanco z bivšo 
občino Ptuj, razpravljali pa so še 
o predlogu odbora za kmetijstvo, 
gozdarstvo in zadružništvo za 
dodelitev občinskih sredstev po 
razpisu, ki so namenjena za oh
ranjanje in razvoj kmetijstva za 
letos. 

TM 

LENART • 
Lutkarji v Kanado 

č lan i lutkovnega gledališča 
PIKA iz Lenarta se odpravljajo 
na gostovanje v Kanado. Z njimi 
bodo preko Atlantika poleteli 
tudi člani kvinteta Završki fan
tje. Pred odhodom na gostovanje 
so člani in članice lenarškega 
lutkovnega gledališča pripravili 
tiskovno konferenco, na kateri 
so postregli z uspehi v 20-letnem 
delovanju. Predstavili so tudi 
glasbeno kaseto z naslovom 
"Pesmice iz Pikine skrinjice". 

MT 

• M R I S E ... 
• j ^ ^ l P ^ r n c i po več poteh 
m^no i^ščemo največjo po-
m)no$t naše lepote s slavno Es-
mtaldo. S primemo frizuro in 
^ n o obleko bi ji bil podoben 

predsednik države. 
Da je torej večina Slovencev 

*^^aldovsko nežnih. Med poli
ci, ki kar naprej gnjavijo, pa bi 
^hko poiskali najbolj podobnega 

Luciu Malaverju. 
*•• Da se bo po trenutnih podat-

za župana mestne občine po-
^govab 11 kandidatov. Volivci 
°^do tako lahko izbirali, toda 
^'fcr izbira, izbirek dobi. 
••• Da je v Sbveniji še nekaj 
^^ervnih kandidatov za župane, 
'oda za vse bo zmanjkab občin. 

....DA Mj-hib potrebno v naši 
drzavt prirejati več viteških iger, 
sai smo Slovenci na pravila 
viteškega obnašanja že v celoti 
pozabili. 
... DA je pred nami jesen stoletja: 
kmetijsko bogata in politično 
vroča. Hrana in višja temperatu
ra pa sta dovolj za preživetje. 
... DA bi asfaltna baza pritožbe-
nikom izven Ptuja najbolj neu
godno vplivala na denarnice. 

V I D I S E ... 
... DA LUkarji skrbijo za oživljanje 
nekdaj tradicionalnih navad in 
običajev. V skladu s tem je tudi bi
vanje pod sbmnato streho. 



KULTURA, IZOBRAŽeVAMSe 

PTUJ / ODPRTA RAZSTAVA V PALACIJU NA GRADU 

Olja In pasfell 
Pefra Beusa 
v r o m a n s k e m palac i ju ptujskega gradu je do 20 . s ep tem
bra na og led zan imiva razstava s l ik a k a d e m s k e g a s l ikarja 
Petra B e u s a , ki je bi l leta 1939 rojen v Mostarju , s icer pa 
živi in ustvarja v Ljubljani . 

Peter Beus izhaja iz hercegovs
kega kulturnega prostora, a se je 
v celoti izšolal v Sloveniji. Študij 
slikarstva je sprva obiskoval pri 
prof. Voji Dimitrijeviču in prof. 
Miči Todoroviču, pri katerem je 
tudi diplomiral. Študij je nadal
jeval na akademiji za likovno 
umetnost v Ljubljani pri profe
sorjih Mariju Preglu, Francetu 
Miheliču in Gabrijelu Stupici. 

Svečanost ob odprtju razstave 
je bila v organizaciji Perutnine 
Ptuj minuli ponedeljek, 31. av
gusta, v romanskem palaciju 
ptujskega gradu, kjer je po 
uvodnem pozdravu direktorice 
Muzeja Marjete Ciglenečki 
avtorja in razstavljena dela 
predstavil direktor ljubljanske 
mestne galerije in likovni kritik 
Aleksander Bassin. Razstavo je 
odprl predsednik Uprave Perut
nine Roman Glaser, dogodek 

pa so kulturno obogatili člani 

moškega komornega zbora Ptuj. 
-OM 

A k a d e m s k i s l i k a r P e t e r B e u s p r e d e n o s v o j i h z n a č i l n i h 
s l i k , r a z s t a v l j e n i h v p a l a c i j u p t u j s k e g a g r a d u . 

Foto: M . O z m e c 

D E S T R N I K / OTVORITEV ŠOLE IN TELOVADNICE 

V s o b o t o 

liudski praznik 
Na Destmiku so minule dni 

hiteli z zadnjimi ureditvenimi 
deli, saj bodo v soboto, 12. sep
tembra, slovesno odprli večna
mensko dvorano in prizidek pri 
obnovljeni osnovni šoli. T o bo 
za kraj in okolico velika prido
bitev, saj je naložba ocenjena 
na 425 milijonov tolarjev. 

Učencem in učiteljem se torej 
odpirajo vrata sodobne šole in 
telovadnice, tako da bodo imeli 
bistveno boljše pogoje za delo 
kot doslej. 

Program prireditev je izjemno 
pester. Že jutri , v petek, popold
ne ob 17. uri bodo odprli razsta
vo likovnih del, ki so nastala na 
19. srečanju likovnikov na 
Destmiku. V soboto ob 13.30 bo 
v farni cerkvi svetega Urbana 
slovesna maša, ki jo bo vodil ma
riborski škof dr. Franc Kram
berger. Po maši bo ob 14.30 spre
jem gostov in nato ob 15. uri os
rednja proslava z otvoritvijo šole 
in telovadnice. Na njej pričaku
jejo več visokih predstavnikov 
slovenskega političnega, javnega 
in kulturnega življenja, poslan
cev DZ in državnih svetnikov 
ter županov iz bližnjih občin. 
Udeležence osrednje slovesnosti 
bosta med drugim pozdravila 
župan občine Destrnik-Trnovs-
ka vas Franc Pukšič in ravnatelj 
OŠ Drago Skurjeni. V soboto 
zvečer ob 20. uri bo na Destmi
ku še velik ognjemet. 

M. ros 

Velika s l i k a n i c a 

M a x a Velthuijsa 

Predah med zadnjo polet
no knjigarnico in današnjim, 
že nekoliko jesenskim, 
knjižnim zapisom je bil zares 
dolg. Motite se, dragi bralci 
Tednika, če pripisujete od
sotnost knjigarnice raz
košnemu dopustu podpisa
ne knjižničarke. Tudi skoraj 
že pozabljena vročina ni 
povzročila mojega nepisan-
ja; žolčni kamni so bili tisti, ki 
so mi zagrenili obetavne 
počitniške dni. Res je 
smešno, kako si včasih želi
mo lenobnega poležavanja v 
postelji in si predstavljamo 
kupe knjig in revij, ki jih lahko 
prebiramo po mili volji in 
brez slabe vesti, ker še to in 
ono ni postorjeno! Res je 
smešno, kako se potem na
veličamo zaukazanega 
počivanja in komaj čakamo 
na polno aktivnost. Priznam, 
da se mi je tudi branje, moje 
sicer najbolj priljubljeno op
ravilo in razvedrilo, po treh 
tednih ležanja pošteno pris
kutilo. Na srečo zdravje 
uravna želje in potrebe in zo
pet berem z največjim vesel
jem. Del tega veselja bi rada 
delila tudi z vami, zato vam 
predstavljam imenitno slika
nico, novost cenjene 
založbe EPTA, ki je že na po
licah mladinskega oddelka 
Knjižnice Ivana Potrča: 

KROKODIL 
MUZIKANT 

izpod peresa in čopiča priz
nanega avtorja Maxa Velthui
jsa, ki ga naši najmlajši bralci 
poznajo po seriji izvrstnih 
avtorskih slikanicah z 
glavnim junakom Žabcem 
(Zaljubljeni Žabec, Žaba je 
žaba. Žabec injDtičje petje. 
Žabec pozimi. Žabec in tu
jec, Žabec je junak). Slikarja 
Maxa Velthuijsa odlikujejo iz
viren stil ilustriranja in pisan
ja ter srčen pogled na svet. 
Preprosti živalski junaki 
(žaba, raca, pujs, podgana, 

zajec, krokodil, slon, kokoš 
...) so narisani enostavno, a 
z barvo in gibom jasno 
kažejo čustva ter 
osebnostne lastnosti. Te 
umetnik podkrepi s podoba
mi in besedami vsakdanjega 
življenja ter nevsiljivo povzdi
guje temeljne pozitivne 
osebnostne prvine: dobroto, 
razumevanje, ljubezen, prija
teljstvo, spoštovanje 
različnosti. 

Krokodil muzikant je prva 
pri nas prevedena zbirka 
šestih zgodb Maxa Velthui
jsa. Knjiga zajema zgodbice: 
Rdeča putka (prijatelji ji niso 
hoteli pomagati posejati, op-
leti in požeti pšenice, tako 
tudi kruh sama poje); Račka 
in lisjak (račka je tista, ki pre
tenta lisjaka); Medved in pu
jsek (medvedu lenuhu po
maga marljivi pujsek); Kro
kodilov zaklad (pohlepni kro
kodil opehari naivnega slo
na); Krokodilova mojstrovina 

.\!ux Soitlunjs 

(krokodil slikar nariše 
povsem belo mojstrovino za 
slona); Krokodil muzikant 
(glasba razdre in nato utrdi 
prijateljstvo med slonom in 
krokodilom). Vse zgodbice 
nosijo že omenjene odlike 
priznanega avtorja, ki je pre-
vajan v enaindvajset jezikov 
in zanje številne nagrade. 
Knjižne mojstrovine Maxa 
Velthuijsa priporočam mla
dim in odraslim bralcem, saj 
so obojim pravi likovno-
besedni užitek. 

Ltllana Klemeniti 

FRANC FIDERSEK / ZIT^TI JUBILEJ ČASOPISA TEDNIK - 35 

Naše rojsino leto 1948 
Po podatkih, ki so bili objavljeni pred 

razpadom skupne države Jugoslavije, naj bi 
bilo v letu 1948 odkritih skupno 9.322 
agentov, od tega 8.445 že pred objavo reso
lucije IB, to je v času izmenjave pisem in 
izrekanja po partijskih celicah. Največ pa 
verjetno po evidenci službe državne var
nosti, ki je že prej vodila račun o tem, koli
ko agentov N K V D je na območju države, 
katere od številnih članov KP , ki so se šola
li v Sovjetski zvezi, je Stalinova 
obveščevalna služba snubila za sodelovan
je, kdo od teh je pristal in podobno. 

Nekdanji ugledni slovenski politik, en 
mandat tudi predsednik predsedstva Slo
venije, Janez Stanovnik je v intervjuju za 
Sobotno prilogo Dela, objavljenem 17. ja
nuarja 1998, med drugim dejal: "Z vseh 
strani so nas obkrožale njene (sovjetske) 
tankovske divizije. Poleg tega je imela 
sovjetska obveščevalna služba agente 
razporejene po vsej Jugoslaviji. /.../ Agen
tom N K V D ni pisalo na čelu, kdo so. Bilo 
pa jih je mnogo. In te je bilo treba izolirati." 
To je bilo dejansko res, zato je bil sumljiv 
vsak, ki je bil kakorkoli v stiku s sovjetski
mi ljudmi ali se je vračal iz Sovjetske zveze. 
Preverjali so tudi slovenske fante, ki so kot 
prisilno mobilizirani v nemško vojsko 
prišli na vzhodni fronti v rusko ujetništvo 
in se potem vrnili v domovino kot borci ju
goslovanskih brigad, ustanovljenih v SZ. 
Se več, celo tiste, ki so jih Sovjeti vračali po 
vojni kot vojne ujetnike, so "tipali", kaj 
mislijo o Sovjetih in podobno. Posebno 
"sumljivi" so bili še tisti slovenski fantje, ki 
so jih Sovjeti še pred koncem vojne z letali 
spuščali na naše osvobojeno ozemlje z 
opremo in obveščevalnimi nalogami glede 
gibanja nemških vojaških enot v zaledju. 
Takih primerov je bilo več na Štajerskem. 

Ker prva taktika samodržca Stalina pre
ko Informbiroja ni uspela, je začel drugo. 
Po nezaslišanih gonjah po vseh radijskih 
postajah Moskve in glavnih mest satelits
kih držav so jugoslovanskim komunistom 
dajali navodila za ilegalno delo. 

Take primere so odkrili tudi na ptujskem 
območju, če smemo verjeti poročilu službe 
UDV. Na okrajni partijski konferenci v 
Ptuju 4. oktobra 1952 je bilo med drugim 
povedano: "V ptujskem okraju je bil formi
ran ilegalni komite, katerega sekretar je bil 
Ludvik Zelenik, idejni vodja komiteja pa 
Erjavšek, star komunist in tipičen užalje-
nec. Njihova naloga je bila, da bi pridobili 
čimveč somišljenikov, predvsem iz vrst 
raznih užaljencev in pokvarjencev, kot so 
bili oni sami. Vsi so bili pravočasno odkri
ti, izolirani in za njihovo protidržavno de
lovanje izročeni ljudskemu sodišču. /..J 
Zaradi te naše budnosti je v vsej Jugoslavi-i 

ji, prav tako tudi na našem območju, tudi 
drugo obdobje gonje IB doživelo popoln 
neuspeh in poraz." 

Zaradi tega so v Moskvi prešli na tretje 
obdobje, ki je bilo usmerjeno predvsem na 
"poglobitev ilegalnega dela v špijonske na
mene". Ta del je takratna jugoslovanska 
varnostna služba ocenila za najnevarnejši, 
saj je bil usmerjen v "čisto špijonsko de
javnost". Tako skupino so "odkrili" tudi v 
ptujskem okraju. Kot je povedal poročeva
lec na konferenci, na bi bil vodja te skupine 
Franc Horvat, ki je v preiskavi dobesedno 
izjavil: "Pripravljeni smo bili izvršiti vsako 
nalogo do madžarske ali ruske obveščeval
ne službe, samo da bi povzročili čim večjo 
škodo Jugoslaviji. Žal mi je, da nismo 
mogli vzpostaviti ilegalne zveze z Madžars
ko." (Prav gotovo preiskovanec take izjave 
ni dal prostovoljno. Najverjetneje je njen 
avtor preiskovalec, ki je potem preiskovan
ca pripravil do tega, da jo je ponovil in po
dpisal - op. avtorja). 

K temu poročilu naj dodam, da je, po
vezano s to skupino, bilo zaprtih in potem 
poslanih na Goli otok več starih ptujskih 
aktivistov (Maks Neubauer, Alfonz Žunko 
itd.). Torej predvsem domačini, starejši 
predvojni levičarji, aktivisti, ki so zrasli v 
domačem okolju. Zato niso bile izmišljene 
govorice, da v ptujskem okraju načrtno od
stranjujejo vse tiste, ki bo kakor koli lahko 
ovirali ljudi, poslane od drugod, ki so bili 
večinoma poslušni izvajalci skrajno centra
lizirane oblasti v Beogradu in Ljubljani. 

V letu 1948 sem bil tajnik K L O Žetale in 
delegat O L O Ptuj in dopisoval sem v čas
nike (Slovenski Poročevalec, Kmečki glas 
in Naše delo), zato sem bil razmeroma 
dobro obveščen o vsem pomembnejšem, 
kar se je takrat dogajalo v ptujskem okraju. 
Veliko podrobnosti in ozadje marsikaterih 
dogodkov pa sem pozneje spoznal iz razne
ga arhivskega gradiva. Kljub temu je vsebi
na tega jubilejnega podlistka bolj plod 
osebnega doživljanja, dopolnjenega s kas
nejšimi spoznanji. 

K L O Žetale je bil takrat eden največjih v 
ptujskem okraju, saj je obsega območje 
predvojne občine, to je sedanje krajevne 
skupnosti in po odločitvi Državnega zbora 
v prihodnjem letu spet sarnostojne občine. 
Tisto leto je bil K L O Žetale med na
jboljšimi v okraju, zato je dobil nagrado -
radijski sprejemnik Kosmaj. Bil je na 
elektriko, te pa v Žetalah takrat ni bilo, 
zato je moral čakati v odborovi omari 
precej let, preden je električna luč zasvetila 
tudi v tem odročnem kraju gozdnatih Ha
loz. 

Na okraju so ocenjevali, da je dobro delo

vanje tega K L O veliko tudi po moji zaslu- i 
gi. T o mi je zatrdil okrajni kadrovik Jože ] 
Zivic, ki me je 23. decembra 1948 poklical ^ 
na O K KPS Ptuj in mi naravnost povedal, ] 
da moram Žetale zapustiti, ker so na komi- ' 
teju sklenili, da moram prevzeti tajništvo : 
O Z K Z Ptuj (Okrajne zveze kmetijskih ; 
zadrug). Krepko sem se zdrznil in skraja ^ 
mislil, da se šali. Ko mi je začel govoriti, da • 
zaradi informbiroja odhajajo ljudje na raz- \ 
nih položajih in da je te treba nadomestiti z i 
mladimi in poštenimi, sem spoznal, da j 
misli resno. Začel sem se braniti , da za tako ̂  
pomembno delo nimam sposobnosti in ne i 
izkušenj, da se po znanju ne morem pri- < 
merjati s sedanjim tajnikom Slavkom De- * 
benjakom. Tedaj mi je ukazovalno dejal: ; 
"O tem odloča partija, ne ti, in partija ti bo ' 
pri delu tudi pomagala. Slavko Debenjak 
pa je informbirojevec, sabotira našo zad
ružno politiko in ne izvaja direktiv. Od 
tebe pa pričakujemo, da boš na tem delov- ̂  
nem mestu izvajal predvsem linijo partije."i| 
Spet sem se zdrznil, tokrat zaradi Slavka 
Debenjaka, ki sem ga poznal od leta 1945,) 
ko je bil na okraju načelnik za socialnoj 
skrbstvo in sem pri njem "izvrtal" marsikaj \ 
v denarju in stari obleki za naše revne 
Haložane. Takrat sem bil tajnik še malega 
K L O Nadole. Glede Slavka si nisem upal 
ugovarjati, ker sem vedel iz prejšnjih pri
merov, da postane sumljiv vsak, ki poskuša 
zagovarjati človeka, ki ga je partija, ber i j 
Udba, uvrstila med sovražnike. Določene ' 
mi funkcije pa sem se še branil naprej in to . 
utemeljeval s svojo neizkušenostjo in pre
majhno usposobljenostjo. Živic pa mi je 
naravnost grozeče dejal: "V današnjem! 
času samo naši sovražniki niso pripravljeni! 
izpolnjevati direktiv partije! Vprašujem te, 
ali si tudi ti med njimi?!" Bil sem pos
tavljen pred zid. Vedel sem, kaj me čaka, č e | 
zavrnem tisto, kar so sklenili na komiteju ,s 
bal pa sem se tudi tega, kako se bom znašel 
na določenem mi delovnem mestu, s kate- < 
rega samo v tem letu prepih odnaša že dru-^ 
gega tajnika. Preden sem pristal, sem se" 
začel zanimati, kakšne vse kadrovske spre- | 
membe mislijo napraviti na OZKS. Dejalj 
mi je, da je kadrovsko že vse pripravljeno.^ 
Za v ponedeljek, 27. decembra, je že sklica-* 
na konferenca O Z K Z . Na njej bodo prevet- ' 
rili upravni in nadzorni odbor, iz njega po - ' 
metali kulake s predsednikom Janžo Top
lakom na čelu. Za novega predsednika bo 
izvoljen Franc Belšak-Simon, ki bo na nas
lednji seji O L O razrešen funkcije 
predsednika okraja, prvi podpredsednik bo 
Vinko Kelc iz Vitomarcev, drugi po
dpredsednik pa Milan Lacko. To da bodo 
moji predpostavljeni in tudi dobri sodela
vci, i , 

FILMSKI KOTIČEK 

E l i t n i m o r i k i 

( T h e R e p l a t e m e n t K i l l e r s ) 

ž e dolgo je tega, kar so Kitajci opletali z rokami in nogami, 
da bi dosegli svojo pravico. Nemodne borilne veščine je za
menjalo orožje, s katerim so prav tako spretni kot njihovi 
gangstrski kolegi z zahoda. O resničnosti teh trditev smo se 
prepričali v na žalost le dvodnevni predstavi filma Elitni mo
rilci v ptujskem kinu. 

"Boter" kitajskih mafijskih skupin na enako krut način kot ita
lijanski kolega obvladuje svoj rajon in tudi njemu največjo vrli
no predstavlja družina. Lahko si torej predstavljate nepojmljiv 
bes mafijskega vodje, ko mu policaj ubije sina edinca. Odloči se 
za maščevanje "zob za zob" in za to delo najame profesionalca 
Johna Leeja. Morilec pa kljub navidezni brezbrižnosti ne more 
ubiti sedemletnega fantka, zato se proti njemu obrne celotna 
mafijska organizacija. V strahu za lastno družino pozabi na mo
ralne dolžnosti do dečka, pot do izgubljenih vrednot mu spet 
pomaga najti privlačna neznanka Meg. 

Klasičnih filmov tipa Bloody Mary v naših kinematografih ne 
primanjkuje, vendar nas na novo pritegne z azijskim pridihom 
obarvana vsebina. Poševnooki junak se po sposobnostih približa 
nesmrtnemu Jamesu Bondu, vendar pri slednjem že dolgo več 
ne verjamemo v njegovo pristnost - s seksom obsedeni agent je v 
devetdesetih izgubil svojo veljavo. Nasprotno pa morilski profe
sionalec John Lee pooseblja mirnost, obvladanost in pre
računljivost - vendar se za brezčutno zunanjostjo skriva 
človeška tankočutnost. Piko na i doda platonsko razmerje z lepo 
partnerko, ki bi mimogrede podlagla njegovim šarmom. Opisa
ni junak se sklada z vrednotami današnjega občinstva - le-to se 
postavi na njegovo stran in zamiži pred pomanjkljivostmi film^-

Na žalost v filmu ne manjka naključij, ki vam bodo na ustnice 
prinesla le nejeveren nasmešek, nedodelan je tudi konec -
glavo in trup filma so pač morali dodati še rep. Idejo zanj so si 
očitno sposodili pri kakšni Casablanci, vendar precej neuspešno 
- gledalec šele po končnih napisih spozna, da lahko zapusti ki-
nodvorano, robčke lahko mirno pustite doma. Kljub nekaterin^ 
pomanjkljivostim je film vreden ogleda - pritegnila vas bosta 
dobra akcija in napeti zapleti. 

Nataša ŽurjS^ 
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PR. LJUBICA SULIGOJ 
podoba Ptuja na prelomu stoletja 

Na ptujskem območju je izgradnji železniške prometnice v šestde-
jetih letih 19. stol. sledil vdor predvsem nemškega kapitala; gospo
darski pritisk ter konkurenca tujega blaga sta uničila majhno 
domačo proizvodnjo. Posledice so se pokazale na prehodu v 20. stol., 
1(0 je slovenska delovna sila postajala vse bolj odvisna od nemškega 
delodajalca. Asimilacija tistih Slovencev, ki so klonili pred nemškim 
kapitalom, ali tistih, ki so z dežele prihajali v uk k nemškim trgo
vcem in obrtnikom, je razumljiva. Družbena veljavnost ptujskega 
nemštva je namreč slonela na njegovi gospodarski moči. Tako je bil 
poglavitni razlog nemškutarstva v iskanju gospodarskih koristi in 
družbeni uveljavitvi, potujčevanje pa je povzročalo družbeno razslo-
jevanje. Dejstvo je, da se je podeželje otepalo gospodarske krize in da 
so ptujski meščani, ki so imeli opravka s kmetijsko okolico, le boga
teli na račun te. Ptujsko nemštvo je z gospodarskim, političnoadmi-
nistrativnim in socialnim pritiskom ohranjalo oblast nad sicer 
večinskim, a revnim slovenskim prebivalstvom. 

Na prelomu stoletja je Ptuj postal že močna nemška postojanka, 
medtem ko na podeželju ponemčevanje ni bilo tako uspešno. Večina 
mestnega prebivalstva, sicer slovenskega rodu, se je ob avstrijskih 
uradnih štetjih opredeljevala za nemški pogovorni jezik. Leta 1880 je 
bilo v Mestni občini Ptuj 80,8% Nemcev, leta 1910 pa 85,3% Nemcev 
in 14,1%) Slovencev; Ptuj je v tem obdobju spreminjal narodnostno 
podobo. Za slovenski pogovorni jezik se je na ptujskem podeželju 
opredeljevalo dobrih 95% prebivalcev; svoj rod je slovenski človek 
videl v matemem jeziku. 

Vladajočemu nemštvu je zagotavljal trden položaj nemški denarni 
zavod (Sparkasse) ob vsestranski podpori uradne Mestne občine, ki 
jo je med leti 1894 in 1918 predstavljal njen župan Josef Ornig. Ura-
dovanje je teklo v nemškem jeziku, slovenščina v javnosti je bila 
nezaželjena. Leta 1904 so Nemci po hudem volilnem boju dosegli 

1 okrajni zastop. 

/ e d u t a P t u j a z z a č e t k a t e g a s t o l e t j a 

Ptuj kot upravno središče okraja je kazal podobo obrtniškotrgovs-
kega mesta. Posamezne obrti so prerasle v industrijske obrate. Ob 
šibki gospodarski zmogljivosti mesto ni moglo sprejeti odvečne 
podeželske delovne sile; kar 93,4% prebivalcev okraja je živelo izven 
Ptuja in Ormoža. Za agrarno zaledje je bil Ptuj , ki je štel leta 1910 
•̂ •631 prebivalcev, pomembno kmetijsko tržišče. Toda slaba produk
tivnost na razdrobljenih posestvih, neorganiziran trg in vino
gradniška kriza so prizadeli majhne proizvajalce. Z vdorom tujega 
nemškega) kapitala so se hitro spreminjali lastninski odnosi; 
^iničarji in številen agrarni proletariat so bili odvisni od nemških 
'delodajalcev. Možnost zaposlitve podeželske delovne sile v neagrar-
•̂ ih panogah so bile skromne. V Reinhardovem perutninarskem 
obratu v Ptuju je bilo npr. pred prvo svetovno vojno našlo zaposlitev 
50 sezonskih delavcev, od teh 80%) žensk. 

V mestu je bilo le nekaj industrijskih obratov. Podatek, da jih je 
''ilo vsaj 40% še med vojnama v lasti ptujskih Nemcev, ki so tedaj 
Prevzeli jugoslovansko državljanstvo, pa opozarja na pomen 
'^sniškega kapitala v Ptuju. Podobno govore pokazatelji o nemškem 
^••govskem kapitalu. Ugotavljamo, da je po prvi svetovni vojni ok. 
^5% trgovskih obratov, ki so veljali za nemške, izviralo iz predvojne
ga obdobja. Povzemamo tudi, da so obrtniki, ki so se pred 1. 1918 
Prištevali k Nemcem, zaposlovali sorazmerno več pomožne delovne 
^•'e, in da je bila slovenska obrtniška dejavnost bolj uslužnostne na-
••ave; v Mestni občini Ptuj se je ukvarjalo z obrtjo ok. 80%) ljudi. 

prelomu stoletja je bilo za nemštvo pomembno zavreti gospo-
, politični in kulturni napredek slovenstva. Obrambni boj 

/ibvvehrkampf) naj bi štajersko deželo ohranil enotno in nemško, 
^^ni namenom sta služila na ptujskem območju konec devetdesetih 

Pettauer Zeitung in predvsem Štajerc (1900 - 1918). List je ute-
•neljii 

štajercijanstvo, skupnost, v kateri bi se tukajšnji kmetje opo-
^^8^1 od nenehne agrarne krize. 

K uspehom raznarodovanja na ptujskem območju so prispevali še 
'^gi zavestni načini ponemčevanja. Omenimo šulferajnske šole, de-

'*^nost Siidmark in društveno prevzgojo - pred prvo svetovno vojno 

je bilo na Ptuju 40 društev, od teh večina nemških; sredi 1. 1919 je 
bilo registriranih 51 nemških društev. Medtem ko je uradna Mestna 
občina dovoljevala prireditve nemških gostujočih društev, je 
društveno življenje Slovencev, ki je teklo v Narodnem domu, zavira
la. Slovenska društva so bila oporišča narodne misli, med njimi 
Čitalnica in Družba sv. Cirila in Metoda (CMD). Kako je bila ta v 
napoto ptujskemu nemštvu, so razkrili septembrski dogodki 1.1908. 
Nemško - slovenskega prepada ni bilo mogoče premostiti . V takem 
vzdušju se je pričela na ptujskem območju prva svetovna vojna. 

BRANKO GOROPEVŠEK 
''Kaj takega je mogoče še pri nas v 
Avstriji sedaj v 20. stoletju?' 

Nerešeno nacionalno vprašanje v ranjki Avstriji in posledice tega 
še danes pritegnejo veliko zgodovinarjev, da jih raziskujejo, utemel
jujejo in opisujejo. Ob koncu 19. stoletja so se nacionalna nasprotja v 
habsburški monarhiji močno zaostrila. Nemci so svoja nacionalis
tična stališča in hotenja vse pogosteje izražali z demonstracijami in 
provokativnimi akcijami ter s tem ustvarjali množično psihozo in 
gonjo zoper nenemške narode v Avstriji. Največ napetosti je bilo na 
Češkem, Južnem Tirolskem in v "naših" deželah, predvsem na 
Koroškem in Štajerskem, kjer so nemški prenapeteži mesta in trge 
slavili kot pranemška. Proti temu pa ni bila imuna niti "slovenska" 
dežela Kranjska. Ker pa so nenemški narodi (predvsem Čehi, Slo
venci in Italijani) na izzivanja reagirali s podobnimi provokativnimi 
akcijami, je vse pogosteje prihajalo do incidentov, kjer so namesto 
argumentov pele pesti, vročekrvneži na obeh straneh pa so za raz
reševanje nerešenih nacionalnih problemov večkrat uporabljali tudi 
močnejša prepričevalna orožja. Čeprav so bila mesta in trgi na Slo
venskem v tem obdobju večkrat priča ostrim mednacionalnim bo
jem, pa na srečo, razen ostrih verbalnih dvobojev, množine razbitega 
stekla in napisnih tabel ter nekaj zadanih bušk med udeleženci, le-ti 
niso imeli posebej tragičnih in trajnejših posledic. 

Povsem drugače pa je bilo jeseni 1908, ko so Ptujčani "zakrivili" 
dogodke, kakršnih pri nas niso videli in doživeli že od leta 1848. Tri
najstega septembra 1908 je imela na Ptuju svoj letni občni zbor slo
venska narodnoobrambna organizacija Družba sv. Cirila in Metoda 
(CMD). Da so si izbrali za svoje srečanje ravno Ptuj , ni bilo ni
kakršno naključje, saj so s tem želeli manifestirati, da mesto ob Dravi 
še zdaleč ni (pra)nemško, ampak slovensko. Seveda pa ptujski in šta
jerski Nemci nad odločitvijo CMD niso bili prav nič navdušeni, celo 
nasprotno, vsej Avstriji so želeli pokazati, da je Ptuj od nekdaj bil, je 
in bo ostal njihov, tj. nemški. Z vsemi sredstvi so želeli preprečiti 
slovensko manifestacijo, vendar neuspešno. Ko jim ni uspelo za
konsko prepovedati zborovanja, so se odločili cirilmetodarjem te
meljito zagreniti bivanje na Ptuju. Nemci so ves teden pred priho
dom Slovencev pozivali sonarodnjake, naj jim pomagajo v boju zo
per "slovenski vpad" v mesto. Pozivi niso bili zaman, saj se je na Ptuj 
pripeljalo veliko njihovih spodnještajerskih sonarodnjakov, največ 
iz Celja in Maribora ter celo 35 Gradčanov. 

P t u j s k i N a r o d n i d o m 

M I n o r i t s k i s a m o s t a n s c e r k v i j o s v . P e t r a in P a v l a 

Ti so na Ptuju že nekaj dni pred prihodom cirilmetodarjev krepili 
borbeni duh in se pripravljali na resno soočenje s svojimi nacionalni
mi nasprotniki. Da tokrat mislijo hudo resno, so spoznali že prvi slo
venski zborovalci, ki so prispeli na Ptuj v soboto ,12. septembra, dan 
pred zborovanjem. Da jih na Ptuju ne čaka nič kaj prijazen sprejem, 
so izvedeli že na poti. "Do Pragerskega smo se kaj razposajeno vedli. 
Tam smo slišali, da nas nameravajo Nemci in nemčurji naskočiti, 
kar nas je spravilo v slabo voljo," je v svoj dnevnik zapisal Fran Ma-
selj Podlimbarski. In res, že takoj po prihodu vlaka na ptujsko želez
niško postajo se je zgodil prvi resnejši incident, ko je vihtenje slo
venske trohojnice nekatere ptujske Nemce in nemčurje tako močno 
razjezilo, da so se spozabili in prišlo je do prvih pretepov. Toda 
ptujski stražniki, tokrat okrepljeni s kolegi iz Celja, Maribora in celo 
Celovca, so razgreteže hitro umirili . 

Povsem drugače je bilo naslednji dan, ko se je mesto zbudilo v ne
vihtnem in soparnem nedeljskem jutru. Na Ptuju se je zgodila dra
ma, kakršne ljudje na slovenskem Štajerskem do takrat še niso vide
li: izbruhnile so nemške protislovenske demonstracije in privedle do 
fizičnega obračunavanja med Nemci in Slovenci. Na ptujskem boj
nem polju so zapele palice, letelo je kamenje, pokale so šipe in kosti. 
Spomini neimenovanega udeleženca govorijo: "Ko je privozil dopol
danski vlak s skupščinarji v Ptuj , je udarila nahujskana mladež v 
žvižg in hrup; palice so udarile, kamenje je padalo in jajca so frčala 
Slovencem in Slovenkam v pozdrav. Napadenemu gospodu, ki je 
krvavel, so zagrozili z aretacijo, če se takoj ne umakne. Tud i damam 
niso prizanašali, temveč so jih najgnusneje insultirali, medtem ko je 
policija mirno opazovala to početje. Ko so kulturonosci tulili svoj 
Wacht am Rhein, se je zganila tudi opljuvana in s črnilom oškroplje-
na Metodova vojska in iz slovenskih grl je zadonela mogočna pesem 
Hej Slovani! Policija je stopila v akcijo in aretirala več veleizdajalcev 
in jih odpeljala na magistrat, kjer so jih sodili." 

Vendar to še ni bilo vse. Nemški demonstranti so motili tudi potek 
skupščine pred Narodnim domom, kjer so "žvenketale šipe in 
skupščinarji so se kljub številni policiji nezaščiteni prav resno zbali 
za svoje življenje". Seveda se je tudi med Slovenci našla kakšna bolj 
pogumna in razgreta glava, ki je znala izzivati nasprotnike. Tako se 
ptujski Nemci nikakor niso mogli načuditi posestniku in mlinarju 
Janezu Brenčiču iz okolice Ptuja, kako si je upal nadeti na desni ro
kav belomodrordeči trak in se z dvema revolverjema v roki pomešati 
med Nemce ter jih ustrahovati. 

Verjetno pa bi se za skupščinarje soparen in vroč dan na Ptuju kaj 
slabo končal, če se ne bi popoldne tik pred njihovim odhodom v pre
tepe zgolj slučajno vpletlo tudi "kakih poldrug sto kmetskih fantov 
in mož", slovenskih romarjev, vračajočih se z romanja iz Ruš, ki so si 
pri pretepanju z Nemci morali pomagati celo s pobožnimi predmeti : 
križi in banderami. 

Tudi pot domov ni bila povsem mirna, saj je ob odhodu vlaka 
prišlo do ponovnega pretepa. Pretepači, med njimi so izstopali 
predvsem celjski Nemci, ki so se z istim vlakom kot cirilmetodarji 
vračali domov, so se raztepli po vseh vagonih, tako da so morali vlak 
pri Pragerskem celo ustaviti in najsrboritejše potnike odstraniti z 
vlaka. 

Dogodki na Ptuju 13. septembra 1908 pa bi gotovo ostali manj 
zapaženi, če ne bi izbruh nacionalnih čustev preplavil slovenskih 
dežel, posebno kranjske prestolnice Ljubljane, kjer se je organiziran 
shod množice Slovencev 18. septembra sprevrgel v tridnevne silovite 
protinemške demonstracije. Razjarjena množica je trgala nemške na
pisne table in razbijala okna. Vrhunec so demonstracije dosegle v 
nedeljo, ko so posredovali vojaki 27. pešpolka. Po navedbah očivi
dcev so opiti s kozlerjevim pivom streljali v množico in pri tem ubili 
dijaka Ivana Adamiča ter strojnika Narodne tiskarne Rudolfa 
Lundnerja, več ljudi pa ranili. Ljubljana je nekaj dni zatem kazala 
dokaj klavrno podobo, saj so črne zastave kot opomin na dogodke 
prejšnjih dni visele z večine ljubljanskih hiš. Vendar se je mir po 
pogrebu žrtev, po ocenah dunajskih časnikarjev se ga je udeležilo več 
kot 20.000 ljudi, le počasi vračal na ulice, ki so po tem dogodku brez 
nemških napisnih tabel kazale precej bolj slovensko lice. 

Čeprav so bili v okviru septembrskih dogodkov leta 1908 v slo
venskem zgodovinopisju doslej obravnavani le nemiri na Ptuju in v 
Ljubljani, pa ne smemo pozabiti na številne protestne shode in de
monstracije Slovencev in tudi Nemcev, ki so potekali po monarhiji. 
Slovenci so pripravili vrsto protestnih akcij tudi po štajerskih mestih 
(Celje, Maribor, Brežice), trgih in celo vaseh, kjer so prav tako žven-
ketala okenska stekla in padale napisne table. Polomljene kosti in in
tervencije orožništva so dober mesec zaznamovale življenjski 
vsakdan prebivalcev v naših deželah. Nacionalni ponos je zahteval 
velik davek na obeh straneh. Celo svetovljanski Dunaj je bil priča 
protestnemu shodu Nemcev, ki so ga v 21. okrožju pripravili v po
dporo svojim alpskim sonarodnjakom. Posebej velja omeniti še 
nemške demonstracije v Celovcu, 27. septembra. Ljubljanske 
izkušnje pa so koroški deželni vladi in varuhom reda narekovale, da 
so slovensko imovino v mestu tokrat zaščitili. Najbolj razgrete de
monstrante, med njimi tudi več uslužbencev mestnega magistrata, 
pa so ob tem celo priprli. 

Septembrski dogodki so se zgodili povsem nepričakovano, toda že j 

'...Dogodki na PtHJu so bili 
vzrok septembrskim docpJaixjem, 
ki so pripekali do demonstracU. 
Kakršnih v naših mestih in 
trgih niso videli in doživeli 
vse od leta 1846...* 

{Slovenski almanah '98, str.203) 



čez nekaj dni je ponovno zavladal mir. Silovit izbruh nacionalnih 
čustev je preplavil slovenske dežele, mobiliziral Slovence in vsaj za 
nekaj mesecev ponovno povezal že pred leti razbito složnost slovens
kih politikov. Tud i slovensko časopisje je ubiralo zmernejše tone 
proti drugače mislečim sonarodnjakom, zato pa je s toliko večjo bo-
jevitostjo in gnevom napadalo narodnega sovražnika. 

Posledice septembrskih dogodkov je bilo čutili povsod. Razbita 
okna so sicer hitro popravili, nekaj najhujših izgrednikov, na nemški 
in tudi slovenski strani, je dobilo zaslužene zaporne in denarne kazni 
(Maribor, Celje, Ptuj). Toda nezaupanje in mržnja med Nemci in 
Slovenci sta se še poglobili in tega ni bilo mogoče več zgladiti. Še naj
več sprememb je po septembru 1908 doživela Ljubljana, ki je tudi 
navzven dobila povsem slovensko lice. Samoslovenski beli ulični na
pisi na zelenem polju so bili poslej zaščitni znak bele Ljubljane. 

Drugod je imela več uspeha bojkotna akcija. Pod gesli "Svoji k svo
jim", "Kadar izdaste krono ali vinar, recite vselej: Spominjam se Ptu
ja" in "Slovenec in Slovenka, kupuj le pri Slovencih in Slovenkah" -
se je začela velika kampanja proti nemštvu in sledili so pozivi k boj
kotu. V svojih akcijah so šli Slovenci celo v takšne skrajnosti, da so v 
tisku objavljali dolge sezname narodnih trgovcev in obrtnikov ter 
javno žigosali nemške in nemčurske. In pri tem bili precej uspešni. 

Toda le nekaj tednov kasneje je Avstroogrska anektirala Bosno. 
Sledila je huda mednarodna politična kriza in septembrska afera je 
postala za politike marginalna. Hitro se je umaknila drugim, po
membnejšim temam. Na dogodke septembra 1908 je vsako leto spo
minjal le še dan splošnega narodnega davka, ko so cirilmetodarji "od 
hiše do hiše" prodajali narodnoobrambni kolek, razglednice C M D 
ter pobirali prostovoljne prispevke za svoje nadaljnje akcije. 

DR. ANDREJ VOVKO 
Družba sv. Cirila in Metoda 

Zasebna, narodnoobrambna, šolska in v dobi slogaštva 1885 usta
novljena v Ljubljani kot nadstrankarska organizacija. Ustanovili so 
jo ob 1000-letnici Metodove smrti. Podprla naj bi večje upoštevanje 
slovenščine kot učnega jezika v javnih šolah na Slovenskem in se bo
jevala zoper delo raznarodovalnih, zlasti nemških in italijanskih 
šolskih društev. Njen nastanek je še pospešilo delovanje nemške na
padalne šolske organizacije Deutcher Schulverein. 

Sprva je pod predsedstvom T. Zupana združevala Slovence ne gle
de na politično prepričanje. Namen C M D je bil ustanavljati zasebne 
slovenske otroške vrtce in osnovne šole v tistih krajih, kjer avstrijske 
šolske oblasti kljub zadostnemu številu slovenskih učencev niso do
volile javnih šol s slovenskim učnim jezikom, in tako obvarovati slo
venske šolarje pred potujčevanjem. Nastala je na pobudo I. Vrhovni-
ka po zgledu podobne češke organizacije Osrednje šolske matice. 

C M D pa ni delovala narodnoobrambno samo z ustanavljanjem šol, 
temveč tudi z denarnimi podporami javnim slovenskim šolam, 
učiteljem, dijakom in študentom ter s podarjanjem učnih knjig in 
učil. Gradila in vzdrževala je lastne šolske zavode, podpirala pa tudi 
zavode nekaterih sorodnih slovenskih organizacij (predvsem 
goriškega Šolskega doma). 

Finančna sredstva je družba zbirala s prostovoljnimi prispevki, 
predvsem s članarinami, z izkupički veselic, darili in volili, nabirka-
mi v hranilnike, zalaganjem blaga v korist CMD (vžigalice, milo, 
platno, čaj, kava), s prodajanjem razglednic in voščilnic, z narodnim 
kolkom. Osnova delovanja CMD so bile podružnice (1913 jih je bilo 
284 z 18224 člani) kot pomembna kulturna in narodnoosveščevalna 
središča. Delovala niso samo na slovenskem etničnem ozemlju v 
avstrijski polovici monarhije, temveč še v Gradcu, Leobnu in na Du
naju med tamkajšnjimi Slovenci; posebna neodvisna mreža 
podružnic CMD je bila tudi med slovenskimi izseljenci v Severni 
Ameriki. 

Ž e l e z n i š k a p o s t a j a v P t u j u 

Kljub nadstrankarski usmeritvi in vlogi duhovnikov je CMD že ob 
razcepu slovenske politike na 1. katoliškem shodu (1892) veljala ne
katerim za "liberalno", drugim pa kmalu nato zaradi poučevanja re
dovnic v nekaterih njenih zavodih za "klerikalno". Slogaški značaj je 
ohranila do 1907, po umiku Zupana kot predsednika pa je prišlo do 
razcepa, prevlade liberalcev in izstopa klerikalno usmerjenih članov. 
C M D je po 1907 okrepila svoje delovanje. V šolskem letu 1913/14 je 
zajemala 1794 otrok v 21 lastnih in 2 podpiralnih otroških vrtcih ter 
2514 učencev v 8 osnovnih šolah. Največje uspehe je imela v Trstu, 
kjer je do 1914 njene šole obiskovalo 18178 učencev in je tam ustavila 
proces asimilacije Slovencev. Delovanje C M D sta okrnila 1. svetov
na vojna ter razkosanje slovenskega ozemlja po 1918. (^MD je izgubi
la svoje zavode in podružnice na Tržaškem in Koroškem. Po začet
nem omahovanju je začela podpirati javne slovenske šole na Kočevs
kem, ob severni meji in v Prekmurju ter tudi zamejske Slovence. Po 
2. svetovni vojni je njeno delovanje praktično zamrlo, čeprav je v 
prvih povojnih letih obnovila delovanje ter pomoč zamejskim Slo
vencem. 

PREDSTAVITEV PTUJSKE PODRUŽNICE 
D R U Ž B E SV. CIRILA IN METODA 

NA ŠTAJERSKEM, 
USTANOVLJENE DO LETA 1907 

P t u j 

( m o š k a ) 

Ustanovljena z odlokom graškega namestništva 
27.12.1885, št. 25288 

prispevkov 
pok. ust. let. podp. skupaj (goldinarjev) 

1886 - - - - - 318,22 
1887 1 15 49 22 87 
1888 2 17 37 40 96 129 
1889 2 17 37 40 96 30,30 
1890 2 17 18 7 44 23 
1891 2 17 18 7 44 40 
1892 2 21 41 60 124 111,60 
1893 2 17 41 60 120 68,43 
1894 2 17 11 6 36 46 
1895 2 17 44 70 133 
1896 - - - - - 16 
1897 2 17 20 15 54 

(kron) 
1898 - - - - -
1899 - - - - - 47 
1900 3 17 40 - 60 90,80 
1901 - - - - - 39 
1902 - - - - - 40,10 
1903 3 17 20 1 41 50,22 
1904 3 17 20 1 41 
1905 3 17 20 1 41 100 
1906 3 17 20 1 41 106,03 
1907 3 17 - - 20 148,75 
1908 - . . - - 210,22 
1909 - - 45 21 66 153,68 
1910 +8 - 45 20 73 204,50 
1911 4 + 9 17 24 2 56 99,30 
1912 4 + 8 17 24 - 53 117,30 
1913 4 + 10 17 28 - 59 156,40 
1914 4 + 14 17 28 9 72 90,80 
za leto 1915-140 kron, za 1916 - 450,50 krone, za 1917 - 214,32 kro
ne, za 1918 -456,60 krone 

Predsedniki odborov: dr. Josip Čuček, odvetnik, 1885-1888, o. 
Benko Hrtiš , gvardijan in župnik, 1888-1892, o. Konrad Stazinski, 
minorit , 1892-1895, o. Karel Belšak, kaplan, 1895-1897, o. Lenart 
Vavpotič, minori t , 1900-1909, dr. Fran Jurtela, odvetnik, 1909- 1918 
(?) 

Tajniki: o. Konrad Stazinski, 1890-1892, dr. Anton Brumen, od
vetnik, 1892-1895, Silvester Šentjurec, organist, 1895-1897, Ferdo 
Skuhala, posojilniški uradnik in posestnik, 1900-1908, dr. Josip 
Komljanec, profesor, 1908-1909, Ferdo Skuhala, 1909-1918 (?) 

Blagajniki: Anton Gregorič, posestnik, 1890-1897, dr. Tomo Hor
vat, odvetnik, 1900-1907, dr. Josip Komljanec, 1907-1908, Ferdo 
Skuhala, 1908-1909, dr. Josip Komljanec, 1909-1918 (?) 

Namestniki predsednika: Fran Košir, učitelj, 1907-1908, Josip Ze
lenik, posestnik, 1908-1910, dr. Ivan Fermevc, odvetnik, 1910-1918 
(?) 

Odborniki : Andrej Babic, posojilnični uradnik, 1908-1909, Anton 
Kolarič, profesor, 1908-1909, Marija Lukman, učiteljica, 1908-1909, 
dr. Ferdo Lasič, odvetniški koncipient, 1910-1911. 

KRISTINA ŠAMPERL PURG 
Septembrski dogodki v luči 
časopisa Stajerc 
Osnovni podatki o časopisu 

ŠTAJERC je izhajal od leta 1900 do 1918 na Ptuju. Pisan je v slo
venskem jeziku. Tiskal ga je ptujski tiskar Blanke. Izhajal je vsakih 
štirinajst dni, in sicer vsako drugo nedeljo. Imel je naklado 12.000 iz
vodov, leta 1902 je naklado povečal na 14.000 izvodov. Obsegal je 
šestnajst strani malega formata, leta 1906 je povečal format na nor
malno časopisno stran in s tem ustrezno zmanjšal število strani na 
osem. Štajerca (Slovenski Štajerc, 4.september 1904, št. 3) je začel iz
dajati konzorcij, ki ga je ustanovil ptujski župan Josef Ornig. Ta 
konzorcij so sestavljali: župan Ornig, urednik Kachberg, tiskar 
Blanke, trgovci Kazimir, Slavič in drugi. Sredstva za izdajo so pris-

D a m s k i k o m i t e , ki j e s t r e g e l p r i v e l i k i l j u d s k i v e s e 
l i c i , p r i r e j e n i v č a s t s k u p š č i n i s v . C i r i l a in M e t o d a v 
P t u j u u s o d n e g a 1 3 . s e p t . 1 9 0 8 . F o t o t e k a P o k r a 
j i n s k e g a m u z e j a P t u j 

pevali tudi razni nemški in nemčurski gospodje, nemški denarni -^^^ 
vodi, reklame, naznanila itd. Prvi izdatelj in urednik je bil W. Schrej 
do 11. januarja 1903, Josip Paukoga je urejal le do 8. marca 1903, slg, 
dil mu je Michael Bayer do 22. januarja 1905, Janez Drcvenšek do 25 
decembra 1905, potem pa Maks Heller do 24. junija 1906 - s tem dâ  
tumom prevzame uredništvo Kari Linhart do 2. junija 1918, nato stj 
urednika še Matija Stebich do 1. septembra 1918 in Alois Irgl do I3 
oktobra 1918. 

Septembrski dogodki v luči Štajerca 
štajerc (20. september 1908, št. 38, str. 1) je dogodkom leta 1908 na 

Ptuju namenil zelo dolg prispevek. Avtor navaja, da je razlog za ne-
mire ob zborovanju Ciril Metodove družbe na Ptuju: "...družba je 
kranjska in ima sedež v Ljubljani in naravno je, da so bili meščani in 
zlasti mladina razburjeni in tako so nastali nemiri..." Pravi vzrok 
tepeža je bila po mnenju avtorja prisotnost dr. Kodermana, advo-
katskega koncipienta, in železniškega uradnika Gregorke, ki sta že 
na postaji dobila svoje. Avtor ugotavlja, da se jima to ne bi zgodilo če 
bi ostala doma. Gre za svojevrsten paradoks oziroma nadpravice tis-
tih, ki na zborovanje sploh niso bili povabljeni. Nemci in nemčurji 
so prišli na železniško postajo, čeprav so vedeli, da pridejo na zboro
vanje Slovenci. Ptujski sonarodnjaki pa očitno svojih gostov ne bi 
smeli pričakati, temveč bi morali po mnenju avtorja ostati 
doma.Kakšni bi šele bili rezultati, če ne bi bilo na ulicah nikogar s 
slovenske strani, oz. če bi Nemci in nemškutarji ostali doma? 

V nedeljo, 13. 9. 1908, so se nemiri nadaljevali in po pisanju časo-
pisa Štajerc ( 20. sept. 1908): ..." je ob 10. uri prišla glavna drhal , ki 
je pred svojim na rodn im domom' pela deželno izdajske, protj 
avstrijske in proti cesarske pesmi..." ( krepko - avtorica). Ude
leženci so namreč peli slovenske pesmi. 

Že iz pisanja Štajerca je razvidno, da so se Nemci na Ptuju v naprej 
pripravili na dogodek, kajti sicer si ni mogoče razlagati njihove pri
sotnosti že na železniški postaji. Po pisanju Tržačanke Gregoričeve 
(Jutro, 10.9.1938) so morali udeleženci zborovanja iti skozi špalir 
Nemcev in nemškutarjev, ki so imeli s seboj jajca, paradižnike, 
bučice, gorjače in druge pripomočke, predmete torej, ki jih običajni 
meščani po navadi ne nosijo s seboj, posebej še ne visokokultivirani, 
za kakršne so se ptujski Nemci seveda imeli. Med čakajočimi Nemci 
je bil tudi sam župan Ornig. Županu Ornigu se je namreč po pisanju 
Štajerca (Štajerc, 27. september 1908) moral zahvaliti državni in 
deželni poslanec dr. Ploj, da ni bil še bolj tepen, kajti župan Ornig ga 
je branil z golo sabljo in policijo. Na postaji pa je bil dr. Ploj tepen 
zato,"... ker je na postajo prišel in ker je tam tudi ošabno stal..." Po 
dopisnikovi logiki so bile torej lahko na Ptuju le ene vrste priredi
tev, organizirane le od enega prireditelja, in to niti slučajno ne slo
venske. 

Ljubljanski župan Hribar in 
ptujski septembrski dogodki leta 
1908 

v soboto, 12. 9. 1908, so številni vlaki od vsepovsod vozili na Ptuj 
člane in simpatizerje Ciril Metodove družbe. Med udeleženci iz 
ljubljanske smeri je bil tudi župan Ljubljane dr. Hribar. Ko so ude
leženci na Pragerskem na vlaku izvedeli, da jim na Ptuju pripravlja
jo sovražen sprejem in nemire, se je župan Hribar vrnil v Ljubljano 
(Štajerc, 20. september 1908). Bilo bi bolje, če bi se že na Ptuju sezna
nil z ostrino dogodka, morda bi v Ljubljani drugače ukrepal. 

Župan Hribar piše v svojih spominih (Ivan Hribar: Moji spomini, 
Ljubljana 1983, str. 320, 321) o ptujskih dogodkih takole: "Dne 8. 
septembra ( pravilni datum 12.9 . ) 1908 im.ela je na Ptuju Družba sv, 
Cirila in Metoda svoj občni zbor. Ptujski nemškutarji, katere je 
prišel vzpodbujat državni poslanec Malik, napadli so goste, ki so se 
po železnici pripeljali na občni zbor. Zlasti surovo obnašali so se pro
ti slovenskim damam. Napada se je udeležil, kakor se je kasneje izka
zalo, celo župan Ornig. 

Naravno je, da so vesti o tem napadu izzvale v Ljubljani, kakor 
sploh po Slovenskem, velikansko ogorčenje. To ogorčenje je rastlo 
zlasti zato, ker se je bilo izkazalo, da napadencev ni branila niti poli
cija, niti okrajno glavarstvo; poslednje je celo na prošnjo za pomoč 
ostalo gluho". 

Štajerc je s svojim načinom komentiranja septembrskih dogodkov 
in prikrojevanjem dejstev v svoj prid nadaljeval tudi v naslednjih 
številkah, zlasti ko je akcija Slovencev - Svoji k svojim uspela do te 
mere, da so Slovenci začeli zahajati v glavnem v slovenske trgovine. 
Pisanje Štajerca je postalo s temi dogodki še bolj napadalno in nivo 
izražanja se je znižal pod vsako mero dobrega okusa. 

NATAŠA KOLAR 
Ptujski septembrski dogodki leta 
1908 v zapisih graškega Tagesposta 

Leta 1908 so odmevali ptujski septembrski dogodki tudi v 
graškem časopisu Tagespost, ki je poročal o dogajanjih pred vseslo-

N e m š k a h i š a - d a n a š n j i k i n o n a C v e t k o v e m t r g U 



s o k o l i i z P t u j a 

vensko skupščino Ciril Metodove družbe in po njej le z nemškega 
nacionalnega stališča. 

Tako je objavil Tagespost 14.9.1908 dva članka. Na naslovni stra
ni je izrazil svoje misli v članku pod naslovom "Zum Slovvenenbruch 
im Pettau" Otto Bauer. V svojem mnenju o rešitvi nacionalnega spo
ra v Avstriji je obravnaval "slovanska plemena" kot nezgodovinske 
narode; nadaljeval je, da so začeli Čehi in Slovenci v tem času ustvar
jati svojo zgodovino, ki jo je označil kot zgodovino nevzgoje, nemi
rov, škandalov in vdorov v mirna nemška mesta. Zelo je poudaril 
besedo nevzgoja, saj je po njegovem le-ta najbolj prizadela nepri
merno razvito slovansko nacionalno zavest. Zapisal je še, da so bile 
invazije slovanskih razgrajačev zelo nevarne za nemška mesta in so 
dokazale, da Čehi in Slovenci ob druženju z drugimi narodi niso 
poznali osnovnih pravil, ki so bila značilna za kulturne narode, od 
njih niso tudi ničesar prevzeli. Ugotavljal je, da so Slovenci 12. in 13. 
septembra 1908 povabili t rumo gostov, ki so si zadali nalogo, da s 
svojo navzočnostjo povzročijo nemškim meščanom neprijeten dan. 
V nadaljevanju je trdil, da so šli Slovenci pod vodstvom svojih agita
torjev v mesto, v kulturni center spodnje dežele Štajerske, ki so ga 
zgradili Nemci s svojimi močmi in pridnostjo; s svojo navzočnostjo 
so kazali, da se bodo polastili lastnine Ptujčanov. Kot je navedel 
Bauer, so jih Nemci temeljito zavrnili, saj so morali Slovenci z 
začudenjem spoznati, da nemški Štajerci niso bili voljni mirno do
pustiti take invazije, ki ni bila nič drugega kot hudobni izziv. 
Spraševal se je tudi, ali se bodo ti češki in slovenski vdori v nemške 
kraje nadaljevali.Odgovoril si je, da se morajo Nemci postaviti v 
bran, svojo pozornost pa usmeriti v napol slovensko liberalno in na
pol slovensko klerikalno politiko, ki jo je imenoval "schusterbuben-
politik". Z nacionalno političnimi dejanji naj bi pri slovenskemu na
rodu zadušili vsak smisel za resničen nacionalni razvoj. Po njegovem 
bi rasla na obeh straneh zagrenjenost, ne da bi pokazali kakršen koli 
škandal, pretep ali cestne nemire. Spraševal se je še, kako bi bilo, če 
bi začeli Nemci obiskovati male slovenske vasi in bi jurišali na "zlato 
Ljubljano". V svojem članku je tudi zapisal, da je prišlo na enega kul
turnega človeka pri Slovanih 99 množičnih ljudi, ki so se pustili vo
diti brez volje, na eno zdravo misel pa 99 pretiranosti, ki so vsako 
razumevanje, vsak poskus za uspešno sobivanje drugega z drugim 
naredili brezizhodno. Po njegovem so bile vse te napake povzročene 
od slovenskih vodij, namesto da bi ravno ti vodili svoje ljudstvo k 
pravemu gospodarskemu razvoju; toda slovenski vodje so verjetno 
dobro vedeli, da svojemu narodu s tem ne bodo koristili, verjeli so 
pač, da na tej prireditvi ne bi smeli ostati v ozadju zaradi utrditve 
svojih mandatov. 

DARINKA ČRETNIK 
Trije literarni odmevi na 
septembrske dogodke 
CANKARJEV POLEMIČNI ČLANEK IN PISMA 
ŠTEFKI LOFFLERJEVI 

Cankar je živel ob septembrskih dogodkih v Ljubljani že pet me
secev, od konca aprila ali začetka maja 1908. Ko so v Ljubljani pote
kale demonstracije, je bil na Rožniku in je prišel v Ljubljano šele 
proti večeru. O tem, kako je Cankar zvedel za dogodke in se nanje 
odzval, je poročal Janez Kocmur, ki je Cankarjev članek KRVAVI 
DNEVI V LJUBLJANI za javnost prvikrat v celoti objavil v Na
rodnem dnevniku 3. maja 1927 in nato v tedniku Slovenija 14. maja 
1936. Leta 1908 sta izšla samo prva dva odstavka; vse drugo, od 
Ampak visoka deželna vlada je hotela drugače' dalje je bilo zaplenje
no. 

Kakor lahko razberemo iz Kocmurjevih besed, je bil "Cankarjev 
Ogorčeni protest, namenjen glasilu socialnodemokratske stranke, 
natisnjen v Rdečem praporu že 23. septembra 1908, na prvi strani in 
^ širokim črnim robom, vendar je bilo razen prvih dveh odstavkov 
ŝe cenzurirano. Namesto vsega drugega Cankarjevega besedila je bil 

natisnjen z velikimi črkami napis 'Zaplenjeno!', zadnji odstavek v 
'^enzuriranem izvodu pa ni Cankarjev in ga je dostavilo uredništvo." 

Dolgo časa sta bila Kocmurjeva uvoda k obema objavama Cankar
jevega članka edina informacija o njegovem nastanku. Leta 1956 pa 

slovenski literarni zgodovinar Alfonz Gspan v reviji Naša so-
'lobnost objavil štirideset Cankarjevih pisem Štefki in Albini Lof-
^^rjevi, ki so bila do takrat slovenski javnosti neznana. Iz njih lahko 
Razberemo, da je istega dne, ko je v Rdečem praporu izšel njegov cen
zurirani članek, Cankar pisal svoji dunajski nevesti Štefki Lofflerjevi 
takole: "Včeraj ti od samega razburjenja nisem mogel pisati. Kar se je 
Zgodilo v Ljubljani, je velikanska svinjarija! Dunajski časopisi lažejo 
Po notah, da so ljudje metali kamenje, da so napadli Nemce itd., 
^ihče ni bil napaden; sam vem, da je človek na krvavo nedeljo čisto 
l̂ îrno lahko govoril na ulici po nemško, saj sem vendar sam to delal. 
*se smešne 'demonstracije' so bile le v tem, da je nekaj mladih ljudi 
^fJčalo, žvižgalo in prepevalo. Vse skupaj je bil hec' in nič drugega! 
^"^ino, kar je bilo žnev do nedelje zvečer, je bilo nekaj sto šip. Jaz pa 
^islim, da vse šipe na svetu niso vredne niti enega človeškega 
^'^Ijenja! V te nespametne mlade ljudi so ostro streljali! In to od za-

^i! Nekega 15-letnega gimnazijca je zadelo v hrbet, tako da so mu 

pljuča udarila iz prsi; bil je pri priči mrtev. Neki 24-letni črkostavec 
se je z nevesto vračal z izleta; ko sta oba zagledala direndaj, sta se pri
jela za roke in sta stekla stran takrat pa je njega zadelo naravnost v 
srce. Nekemu drugemu gimnazijcu Župančičevemu bratrancu so 
krogle zdrobile obe nogi. In tako je šlo naprej! Vojaščina je udrla na
ravnost v stanovanjske hiše, gor v nadstropja! Vem, da so bile zveri
ne pijane; saj sem vendar sam videl oficirja, ki se je komaj še držal na 
svojem kljusetu! Včeraj je bil pogreb prvih žrtev trajal je štiri ure; 
vse mesto je bilo zunaj, vsi lokali so bili zaprti. Mesto je v žalnih zas
tavah; noben oficir si ne upa na ulico saj bi bilo tudi nevarno. Zdaj 
na vso moč iščejo tisto beštijo, ki je komandirala ogenj. Pravijo, da se 
skriva v kasarni; pa ga bodo že našli in čudil bi se, če bi od njega os
tala le še krpa mesa. 

Tisti večer sem bil ravno pri Kesslerjevih na obisku. Okrog deve
tih sem prišel dol. Takrat sem zaslišal salvo in stekel sem proti mes
tu. Pri Pošti nisem mogel naprej: čez cesto je bil kordon infanterije; 
končno sem se le zvil skozenj, toda po komaj dvajset korakih sem se 
znašel pred gručo policajev. Te sem vprašal, če so streljali in kje; 'V 
zrak!' so mi dejali. Hotel sem brž skozi neko drugo ulico, pa so že pri-
jurišali mimo pijani dragonci. Neki policaj (ti so bili tačas precej 
spodobni) mi je svetoval, naj rajši izginem v kakšno hišo, namesto da 
tekam okrog. Nasvet je bil dober ampak kam? Vse gostilne in kavar
ne so bile sicer razsvetljene, toda od znotraj zaklenjene. Končno so 
mi odprli v hotelu Union; tam v restavraciji je bil Schwentner, čisto 
bled od razburjenja; njegova žena je jokala in si ni upala domov; 
plačilni natakar je bil, ko je hotel zakleniti vrata, z bajonetom ranjen 
v roko; neprestano so divjale mimo patrulje na konjih, od daleč smo 
slišali krik in žvižge. Takrat sploh še nismo vedeli, da sta bila dva 
ubita in več težko ranjenih. Šele po tej moriji so ljudje napadli voja
ke; po pravici! Na Tržaški cesti so fantje napeli vrvi čez temno ulico, 
dragonci so s konji vred popadali čeznje in dobili po tem svoj delež. 
Danes ni v vsej Ljubljani videti nobenega nemškega napisa več; tudi 
si nihče ne upa govoriti po nemško; nemške trgovine bojkotirajo in 
so tudi danes še zaprte. Zdaj je mir, ampak bojim se, da bo še izbruh
nilo. Da bi se le uniformirani morilci pokazali na ulici! Toda zdaj se 
skrivajo kakor krti! 

Dovolj o tem! Zdaj misli vse le na te reči in vse govori le o tem. 
Tud i jaz, kakor vidiš, ne morem drugače." 

Naslednjega dne ji je poslal razglednico s fotografijo Adamiča in 
Lundra na mrtvaškem odru in slovenskimi in nemškimi pozdravi, 
ki jih je trikrat prečrtal. 

ŽUPANČIČEVA PESEM NAJ BO 
V času septembrskih dogodkov je živel Župančič v Bregenzu, kjer 

je bil domači učitelj mladega grofa Manfreda Attemsa pri družini 
Waldburg. Tako je lahko spremljal dogodke v domovini le posredno, 
preko časopisov, čeprav je bil tudi sam neposredno prizadet, saj je bil 
med ranjenimi pred stolnico tudi njegov bratranec po materini stra
ni, sedmošolec Božidar Borštnik. Dogodki pa so ga očitno tako vzne
mirili , da je 8. novembra 1908 napisal pesem NAJ BO, ki je ostala 
slovenski javnosti neznana vse do leta 1953. 

Takrat je Janko Glazer v Novih obzorjih objavil Župančičeva pis
ma takratnemu uredniku Ljubljanskega zvona dr. Franu Zbašniku. 
V pismu z dne 9. novembra 1908 piše Župančič dr. Zbašniku tako: 
"Pošiljam Vam nekaj malega za Zvon. Pesem Naj bo! sem namenil za 
Kranjčevičevo številko Savremenika; izgubil sem dotično notico v 
Slovenskem narodu, zato bi naprosil Vas, da jo blagovolite poslati 
uredništvu v Zagreb. Sicer bi jo priobčil rajši v kakem slovenskem 
listu (Slov. narodu), a bi bila najbrže zaplenjena; upam, da bo 
hrvaška cenzura bolj širokega srca." 

Vendar se je Župančič premisli in pesmi ni poslal v Savremenik. 
Kakor navaja Glazer, jo je Župančič poslal Zbašniku za LZ z nas

lednjimi besedami: "Naj bo je torej sedaj brez strehe, kakor svoje dni 
'Kvarner'. V Narod nočem več riniti /-/ Mislim pa, da bi v beletris-
tičnem listu pesem lažje pasirala cenzuro - dajem Vam jo torej na 
razpolago. A če jo kanite natisniti, potem prosim, že v prihodnji šte
vilki, sicer izgubi vsaj nekaj aktualnosti." 

Zbašnik pa pesmi ni objavil, tako je prvič izšla šele leta 1953. Gla
zer ugotavlja razlog za neobjavo pesmi v tedanjih političnih razme
rah: "Pesem Naj bo je Župančičev odgovor na septembrske dogodke 
leta 1908. Ostro poudarjena politična vsebina je verjetno bila vzrok, 
da pesem takrat ni izšla, ne v LZ, kateremu jo je pesnik ponudil , ne 
v kakem drugem listu." 

NAJ BO! 
Naj bo, pa trpimo! 
I psovke i rane 
i krogle i bajonete 
a v srcu nosimo vse groze prestane, 
kot mati v krilu dete. 

Na sodbe krivične vam bomo molčali, 
na zlobe, na vaše napasti 
a vsi bomo misel srca varovali, 
kot mati čutili jo rasti! 

Na ženskih nam prsih ne bodeš dojeno, 
ne bomo krstili te z vodo, 
s krvjo boš poj eno, s krvjo posvečeno, 
ti dete za našo svobodo. 

Podvizaj se, rabelj, zdaj hiti nasilnik! 
Se niso se strnile čete, 
še usta so nema, še sklonjen je tilnik 
a v materi giblje se dete! 

Zanimiva pa je tudi Župančičeva izjava dr. Zbašniku v zvezi z izi
dom njegove pesniške zbirke Samogovori. V že citiranem pismu z 
dne 9. 11. 1908 piše dr. Zbašniku tako: "Moje pesmi Samogovori so 
že izdavna tiskane pri Bambergu. Kedaj izidejo, to vedi Bog vsega-
vedni sedaj pač ni ugoden čas (podčrtala D. Č.). Mi je naposled na
jmanjša briga." 

Kakor ugotavlja Glazer, so izšli Samogovori šele konec novembra 
1908. Glazer vidi vzroke zakasnitve v tem, ker bi morali iziti pri 
Schwentnerju, "ki je v začetku marca 1908 že prevzel rokopis, a 
prišlo je do nesoglasij zaradi honorarja oziroma predujma tako je 
Župančič zbirko izročil Bambergu. To, da je izšla pri nemškem 

založniku, je zaradi septembrskih dogodkov postalo za knjigo neu-« 
godno in je zavleklo njen izid." i 

GRADNIKOVA PESEM , 
SEPTEMBRSKIM ŽRTVAM 

Sodobnik slovenske moderne, pesnik Alojz Gradnik, je leto predi 
septembrskimi dogodki končal svoje študije in postal doktor prava. • 
Svojo poklicno pot je začel v Gorici in manjših primorskih krajih, od j 
maja 1908 je delal pri državnem tožilstvu v Gorici. 

V Medani v Goriških Brdih rojeni Gradnik je že zgodaj doživljal 1 
tako socialno kot nacionalno zatiranje, kar je postalo ena glavnih tem I 
njegovega pesništva. Zato je razumljiv njegov odziv na septembrske 
dogodke s pesmijo SEPTEMBRSKIM ŽRTVAM, ki je izšla vJ 
dnevniku Jutro, 20. septembra 1933, ob 25-letnici septembrskih do
godkov. Nastala je leta 1929, Franc Zadravec jo imenuje "oporočno: 
pesem, v kateri je spet heroiziral narodno trpljenje, smrt pa poveličal j 
kot roditeljico narodne odpornosti, rasti, neminljivosti." \ 

SEPTEMBRSKIM ŽRTVAM \ 
Kdo vas vihti, usod žareče meče, i 
ki sečete poti v temin goščave? i 
Kaj v vas živi, o rane prekrvave, 1 
da krije slajša, če za druge teče? |* 

V svobodi nam zdaj je skrivnost očitna: • 
naroda zarje se rode le v noči, • 
njegova rast in moč so žrtvujoči 1 
bolj od življenja smrt je rodovitna. \ 

Vsa tri literarna besedila, Cankarjev polemični članek ter! 
Župančičeva in Gradnikova pesem, kažejo veliko prizadetost in od-] 
zivnost vseh avtorjev. Njihova usoda, razen prvih dveh odstavkov! 
cenzuriran Cankarjev članek, ki je izšel v celoti šele po 19 letih, 
Gradnikova pesem, ki je izšla ob 25-letnici teh dogodkov, in šele leta 
1953 v Župančičevi korespondenci objavljena pesem Naj bo pa naj
bolj očitno dokazujejo zaostrene politične razmere po septembrskih j 
dogodkih. A 

R u d o l f L u n d e r i n I v a n A d a m i č i 

P R L E Š K O P I S M O ] 
PRLEŠKI JAKA 

Glavni urednik slavnostnega lista kteri bo v 25 letih prvič in 
zadnjič viin ziša! Ko sen jaz o ten zveda, sen bija res radoveden, kaj ; 
bo te ali toti list novega pisa, te so mi pa driigi povedli, ke de pre pisa j 
o tisten, kak smo bili pred petidvajstimi leti Slovenci v Ptiiji biti, no ^ 
te pa da sen jaz tistokrat tiidi polek bija, bi Van jaz gospod urednik ; 
tiidi rat nekaj napisa, kak je te ali tistokrat bilo; če neste bli t istokrat: 
polek ste veseli, če bi pa totokrat tak bilo, te bi Van pa jaz svetliva, kaj i 
rajši nebi šli na toto obletnico saj bi jaz te tiidi duma osta, ker to Van • 
ni bija noben špas, če jih je eden tak doba kak smo jih mi, pa te še \ 
smo kaj takega leži prenesli ki smo še bli boj mlodi, zdaj bi pa nam i 
kaj takega znalo škoditi. 

Vi tiidi gotovo vete kak so nas tistokrat Nemci lepo sprejeli v Ptiiji,, 
če ste bih polek ste mogoče Vi dobili kako mehko kiihano jejce vtinti \ 
tak, da se Van je en cajt poznalo pa ne mogoče v želodci pač pa na \ 
Vašen ancugi. i 

No naj bo, kaj je bilo je tiidi minilo, zdaj bi pa Van tiidi rat poveda j 
zakaj so bili Nemci tistokrat tak hujdi gratali na nas Slovence; vete ; 
to je tak bilo, tistokrat so si neki gospodje pri Ciril in Metodovi \ 
družbi in pri Sokoli zmislili kaj bi napravili v Ptiiji eno vejko veseli- i 
co in so pač povabili več liidi od drugot v Ptiij v Narodni dom, da te \ 
še nam ni trebalo veselic mogoče gde v kaken Deutsches Haus ali; 
kak so ga zdaj na zviina prekrstili v Društveni dom, se nas je tistokrat 
bilo tak malo ke smo meli sploh vsi v Narodnem dumi zadosti plača, j 
pa smo se te tiidi eden ovega rajši meli kak pa zdaj. i 

Kak pa so tistokratni gospod župan Ornig in driigi nemški gos- j 
podje to čiili da bodo prišli od vseh strani Slovenci v Ptlij so pa n i : 
znali kak bi jim napravili lepši sprejem so pa hitro telegrafirali v j 
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Gradec, v Celovec, v Marprok pa v Celje po pomoč kaj bi jim prišli še 
driigi pomagat! Klicat so pač le mislili, da je ptiijskih Nemcov le pre
malo pa bi sami nam Slovencon mogoče premalo veselja napravili. 
Vete Vi gospod da Van je potli resen tega telko navrelo na Ptiij kaj 
blo veselje, namreč za tistokratne ptiijske Nemce, ja za Slovence go
tovo ne, se smo vedli po kaj so toti prišli. 

Zdaj bon pa Van še poveda kak se je to vse začelo, kak so Van na 
večer prišli so že na štacjoni napravili prvo vajo; tam so Van začeli 
narprej tuliti kak kakšna zverina pa okoli sebe mlatiti , se se jim ni 
trebalo nikoga bati zato so si ajnfah svojo polocijo sobom pripelali, 
da je tista sakega Slovenca zaprla ker je že bit bija, to še Van ve pove
dati marsikeri ki je san na sebi občiita, za nas Slovence pa je tak naša 
tistokratna slavna ptujska policija skrbela če se je keremu kaj zgodilo 
in da je mogoče prej premelo doba, so mu še po noči dali malo mazila 
pa ne ke bi mislili mogoče kakšni balzam to mažo nebi rat poskuša. 
Kak pa so delali z nami driigi den gda je bija sprejem tiijcov, mislim 
da je mogoče gnes marsikerega Nemca keri je tistokrat poleg bija, 
sram, se še jih danes dosti živi tiikaj pa se tiidi radi tega zdaj med 
nami prav dobro majo; vite tak je bilo, no veselico pa nam le niso 
mogli zabronoti če so ravno mislili, da nas bodo vse spozaprli in 
spretepli, pač pa smo jin mi že tistokrat pokazali, da se tak hitro ne 
damo, no potem po poldan ko se je veselica vršila v Narodnem domu 
potem so se že malo pomirili to pa sen jaz misla ke so pač večja gos
poda sprevidli da tak ne gre, no ko so vidli da so Ptiij i zadosti storili 
za naše Nemce, te so pa še šli v Celje, v Marprok, nazadnje še celo v 
belo Ljubljano, da so pokazali kaj vse ve en kulturni Volk - tan okoli 
sen ali jaz ne hoda ke me tiidi ne nič več srbilo, pač pa sen vse šteja v 
cajtngah, kak se je drtigje godilo. 

Ja gospod urednik če bi Vi vedli kak se je nam po tisti veselici go
dilo, pa ne da bi si Vi mislili da smo mogoče imeli potli vsi mačaka, 
ke smo preveč pili, one nas so potli marsikerega ki je tistokrat na ve
selico ša, pa je bija mogoče kaki k. k. Beamter kar hajd žnjim na 
Oberštajersko, če pa je bija kaki komi ali kakšen drugi profesijonist 
pri kakšem Nemci pa je tak lepo sfrča na cesto ke blo veselje, no pa 
smo vse preživeli, pa mislim če Bog da Van nede trebalo mogoče za 
25 let o nas Slovencih tak pisati, kak morete zdaj o Nemcih, jaz bi 
Van še meja marsikaj za pisati pa je boljše ke ne, pa tiidi ven ke nete 
meli dosti plača za mojo pisanje pa tiidi neven če bote šteli to v Vaš 
list natiskati ali ne, naj malo nekaj Udje še zvejo kak nam je prej šlo, 
gda so še lehko drtigi z nami komadirali. Tak zdaj pa Vas prav lepo 
pozdravin pa mislim, da se bomo na veselici še kaj več pogučali zato 
pa le prite, jaz mislim da mo se totokrat bolj liištno meli kak smo se 
pred 25 leti če ravno zdaj pravijo da je kriza ali po domače griža.-To-
rej na svidenje. 

(Spominski list septembrskih dogodkov, Ptuj 8., 9., 10. september 1933) 

BOJAN TERBUC 
Obletnice septembrskih dogodkov 

Septembrski dogodki leta 1908 spadajo med pomembnejše dogod
ke v slovenski zgodovini, zato nas ne preseneča, da je bil spomin 
nanje zelo živ kar nekaj desetletij in bi bil gotovo še dlje, če ne bi 
prišlo do velikih političnih sprememb ob koncu druge svetovne vo
jne, ki so v ospredje potisnile druge obletnice. Gotovo imamo sedaj 
priložnost, da dogajanje v zvezi s septembrskimi dogodki ponovno 
ovrednotimo. Predvsem se moramo spomnit i tistih, ki so v povsem 
drugačnih razmerah od današnjih skrbeli za razvoj in obstoj našega 
naroda. 

Prva obletnica, ki jo je bilo mogoče proslaviti na dostojen način je 
bila leta 1923. 8. septembra je bila na Ptuju v Narodnem domu 
glavna skupščina Ciril-Metodove družbe, ob njej pa še narodna 
svečanost v mestnem parku. Katoliški tabor je obletnico proslavil na 
svoji akademiji. Dr. Ljubica Šuligoj je takšno ločeno praznovanje 
označila z ugotovitvijo, da " medstrankarsko prerekanje in 
obdolževanje nista prenehala" in da "petnajsta obletnica sep
tembrskih dogodkov, ki naj bi simbolizirala enotnost narodnih sil 
proti dvigajočemu se nemštvu, to ni bila", in to kljub pozivom, kot 
jih je objavil Tabor, 2. septembra 1923: "Malo Gospejno-8. septem-
ber-praznujmo v Ptuju. Bodi ta dan manifestacija naše narodne zma
ge nad nemškim imperializmom in utrditev naše nacionalne sloge 
napram nasprotniku, ki na tihem še vedno sanja o Dravi in Savi." Se
veda takšni pozivi niso mogli umiri t i političnih nasprotij in želje 
strankarskih prvakov, da bi ob takšnih dogodkih zbirali politične 
točke v prid sebi in stranki in kar najbolj očrnili politične nasprotni
ke. 

Tako je prišlo do podobnih strankarskih igric tudi ob 20-letnici 
septembrskih dogodkov, saj je bilo prirediteljem prepovedano upo
rabiti balkon ptujskega magistrata, da bi z njega nagovorili sodelu
joče v pohodu po ptujskih ulicah, v katerem so sodelovali Sokoli, Ci
rilmetodarji in člani akademskega društva Triglav. Razlog za takšno 
odločitev ptujskih mestnih oblasti je bila koalicija klerikalcev in 
Nemcev v mestnem svetu in zato "protinemških izrazov narodne 
volje ni smelo biti." 

Posebno svečano je Ptuj zaznamoval 25-letnico leta 1933. Časopisi 
tistega časa so polni člankov, ki so opisovali dogodke izpred četrt sto
letja in nato opisov slavnosti ob obletnici. Dnevnik Jutro opisuje do

gajanje na Ptuju 8., 9. in 10. septembra, v članku z l i . septembra z 
naslovom Ptuj je dobil in dal zadoščenje. Takšne manifestacije na 
Ptuju še ni bilo, praznovanje obletnice pa je bilo združeno s 25-letni
co ptujskega sokolskega društva. Temu je ob tej priložnosti kralj 
Aleksander podelil društveni prapor. Na Ptuju je bila velika parada, 
ki so jo sestavljali Sokoli, Cirilmetodarji, akademska mladina, žene 
in dekleta v narodnih nošah, vojaki ptujske vojašnice, več godb na 
pihala, Maistrovi borci, gasilska društva in drugi. Bilo je več 
slavnostnih govornikov, glavni pa je bil minister dr. Albert Kramer. 
Ob tej priložnosti so izdali tudi zbornik Spominski list sep
tembrskih dogodkov, ki ga je izdalo Sokolsko društvo Ptuj.V njem je 
vrsta člankov o zgodovini Ptuja, ptujskih društev(CMD, Sokoli, Mu
zejsko društvo,Čitalnica in Glasbena Matica), septembrskih dogod
kih, zgodovini ptujskega šolstva, gospodarskem razvoju,... 

Enako svečano pa je bilo teden kasneje v Ljubljani, kjer so se 
spomnili ljubljanskih septembrskih dogodkov. Vrste prireditev se je 
udeležila tudi delegacija iz Ptuja, ki jo je vodil starosta Sokola dr. 
Franjo Šalamun. 

To obletnico pa so nekateri zagreti mladeniči zaznamovali tudi na 
drugačen način. V noči z 9. na 10. september 1933 so izvedli listkov-
no in popisno akcijo, v kateri so s katranom premazali nemčurska 
imena na trgovinah in poslovnih prostorih, ter napise na hišah vo
dilnih ptujskih Nemcev. Nemci so zagnali vik in krik, oblasti pa se 
niso preveč vneto lotile preiskave za storilci. Ptujski Nemci so seve
da ta dogodek uporabljali kot dokaz njihovega preganjanja. Ta akcija 
ptujske mladine in reakcija ptujskih Nemcev je "dala vedeti, da je 
Ptuj na pragu ostrega narodnoobrambnega boja", kajti "trideseta ob
letnica septembrskih dogodkov leta 1938 je imela značaj manifesta-
tivnega protesta slovenskega življa zoper vse večjo predrznost 
nemške manjšine." 

V tem duhu je potekalo praznovanje 30-letnice teh dogodkov leta 
1938. To je bil čas po anšlusu, ko se je Tretji rajh razširil do naše se
verne meje, zelo zaostreno pa je bilo sudetsko vprašanje, ki se je nato 
tako nesrečno obrnilo v škodo Čehov. Mariborski Večernik se je ta
krat spomnil na Štajerca in njegovo rohnenje proti Slovencem pred 
prvo svetovno vojno s citiranjem Linharta:"Vse to divjanje ... je le 
prvi poskus upora tistih panslavističnih sil, ki hočejo s silo razbiti 
Avstrijo", nato pa aktualizira in zapiše "In prav je imel Linhart . 
Danes ni več.njega, ni več njegovega strupenega lista, niti Avstrije ni 
več." 

Proslavo 35-letnice so povezali s slabšanjem razmer v obmejnih 
območjih, ki so bila posebno slabo gospodarsko razvita. Ptujska 
proslava naj bi bila "v veliko oporo vsem zavednim in požrtvovalnim 
narodnim delavcem v naših obmejnih pokrajinah, ki bodo poslej še 
bolj utrjeni in samozavestni čuvali kar je našega." Ta sklep se nanaša 
na obsežno resolucijo, ki so jo sprejeli na skupščini C M D na Ptuju, v 
kateri so opozorili na težak gospodarski in socialni položaj obmejnih 
območij in zahtevali, da država stori več za njihov razvoj in s tem 
prepreči raznarodovalno politiko "maloštevilnih tujerodnih krušnih 
gospodarjev." Vsa ta opozorila pa niso dosti zalegla. Nemška 
manjšina, prežeta z nacistično ideologijo in velikonemštvom, je nas
topala vedno bolj predrzno, pri čemer jim je bila v oporo tudi medla 
politika oblasti. Bolj zavzeto so se proti Nemcem bojevali levo us
merjeni mladinci, ti so javnost opozarjali na nevarnost, ki se je 
nezadržno bližala, z listkovnimi akcijami, v katerih so se pojavljali 
letaki s protinemško, antifašistično in protivojno vsebino. 

Po drugi svetovni vojni je bilo porabljenega največ črnila v spomin 
na septembrske dogodke ob njihovi petdesedetnici leta 1958. Pa ne 
samo črnila, saj je bilo na Ptuju tudi več prireditev. Ptujski tednik je 
že sredi avgusta začel objavljati podlistek Septembrski dogodki 1908 
v Ptuju,- izšel je v štirih nadaljevanjih.Dogodke je avtor ocenil ko t " 
važen mejnik, kajti vzbudila se je narodna zavest in borbenost, začel 
se je gospodarski boj", ter da je "Ptuj dal leta 1908 prvi signal za našo 
revolucijo, ki je zorela med prvo svetovno vojno in po njej, dokler 
končno ni dozorela med narodnoosvobodilno borbo, iz katere je naš 
narod izšel nacionalno, socialno in gospodarsko svoboden, ter kot 
enakopraven član neodvisne, socialistične domovine Jugoslavije." Ta 
ocena je bila seveda popolnoma v duhu tedanjega časa, ko je sta bila 
največja vrednota narodnoosvobodilni boj in revolucija. 

Ob obletnici je Mestni arhiv pripravil razstavo Ptuj od 1848 do 
1918, na kateri so posebej poudarili obdobje pred prvo svetovno vo
jno in dogodke septembra 1908. Priredili so tudi likovno razstavo 
mariborskih in ptujskih slikarjev, SNG Maribor pa je na dvorišču 
minoritskega samostana uprizorila operno predstavo Prodana neves
ta. 

Osrednja proslava je bila v nedeljo, 21. septembra 1958. Na prosla
vi je bil slavnostni govornik dr. Jože Potrč, ki pa se je bolj kot sep
tembrskih dogodkov, dotaknil aktualnih političnih razmer. V kul
turnem programu so nastopili pevski zbori iz Majšperka, Kidričeve
ga in Ptuja ter godbe na pihala iz Kidričevega in Ptuja. Proslava je 
potekala na Titovem trgu. 

60-letnica septembrskih dogodkov ni bila pomembneje zaznamo-
vana.V Večeru je izšel članek Napad z gnilimi jajci, v katerem v 
podnaslovu avtor F. Fostnerič ugotavlja, da gre že za malo pozablje
no obletnico. Tisto leto so seveda večjo pozornost posvetili 100-letni-
ci taborov, zato je avtor septembrske dogodke povezal s to obletnico. 

Ob tem je opozoril na stanje v mestih na slovenskem Štajerskem, kaj. 
ti "Maribor, Celje in Ptuj so bile takrat tri nemške postojanke, v ka-
terih se je nemštvo kljub absolutno slovenskemu zaledju tako 
trdovratno držalo, da je bilo mogoče dokončno obračunati z nji^j 
pravzaprav šele v NOB." 

Tudi deset let kasneje je Tednik objavil samo skromen članek F. 
Fiderška, v katerem je v nekaj stavkih opisal dogodke septembra 
1908, najzanimivejši pa je konec, v katerem poveže ptujske dogodke 
s takratnim dogajanjem na avstrijskem Koroškem, ko pravi "Ni sovi-
nizem, če se po 70 letih spomnimo na te dogodke. Ob spominu nanje 
bomo toliko lažje razumeli položaj in boj za nacionalni obstoj naših 
rojakov na Koroškem." 

Ob 80-letnici je v celostranskem članku na septembrske dogodke 
spomnila dr. Ljubica Šuligoj. Najprej je opisala razmere na Ptuju 
pred 1. svetovno vojno in kronologijo dogajanja 12. in 13. septembra 
1908. Glavnino članka pa je posvetila medvojnemu obdobju, ko so 
zelo slavnostno zaznamovali spomin na ptujske dogodke, vendar so 
se še videla politična trenja, posebno v dvajsetih letih, medtem ko v 
tridesetih letih ponovno prevlada duh narodno obrambnega značaja 
te obletnice, kajti "zmagujoči hitlerizem je namreč spodbudil na
rodne sile k odporu in se je v popolnosti izrazil prav ob obletnicah 
septembrskih dogodkov." 

Obletnice septembrskih dogodkov so doživele vzpone in padce. 
Veliko pomembnejše so bile med obema vojnama kot po drugi sve
tovni vojni. Posebno množične in dobro organizirane so bile na Ptu
ju, a so odmevale tudi po vsej Sloveniji. Med obema vojnama sta 
imeli glavno besedo pri organizaciji in izvedbi društvo C M D in So
kol, politične stranke pa so obletnico izrabljale za medsebojna 
obračunavanja. V tridesetih letih se je ob meščanskih političnih 
strankah dejavno vključila v nacionalni boj tudi levica. Obletnice so 
dobile v tem času ponovno narodno obrambni značaj. Po drugi sve
tovni vojni so septembrski dogodki nekaj časa potonili v pozabo. 
Dostojno je bila praznovana 50-letnica, v šestdesetih in sedemdese
tih letih pa nanje ponovno skoraj pozabimo. Po drugi svetovni vojni 
so septembrske dogodke obravnavali v povezavi z dogodki pred dru
go svetovno vojno in med njo. Osemdeseta leta dajo nekaj 
obsežnejših zapisov, ponovno pa se skušamo dostojneje spomniti 
tega pomembnega jubileja v letu 1998. 

Fotografije (razen ene) so last Franca Goloba in Draga Selinška 

Pripravile Zgodovinsico društvo Ptuj 
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O D TOD m TAM PODLEHNIK / USTANOVILI TURISTIČNO DRUŠTVO 

"Turizem smo vsf 
po novem imajo turistično društvo tudi v Podlehniku, v eni od 
petih krajevnih skupnosti v občini Videm, saj želijo na tak 
način ponuditi kaj "turističnega" obiskovalcu haloških krajev, 
pruštvo je ustanovila peščica turističnih zanesenjakov na po-
l)udo ene od domačink, pred kratkim pa so postali tudi člani 
turist ične zveze Slovenije. 

Predsednik T D Podlehnik 
Franc Drobnič najprej pove, 
da se je v kraju že dalj časa go
vorilo o pomenu ustanovitve 
društva, žal pa iz tega ni bilo 
nič. Franc Drobnič je v nadalje
vanju med drugim povedal: 
"Pred tremi meseci sem v 
domačem kraju srečal 
domačinko, ko je popisovala 
stare pomembne objekte in raz
na znamenja. Povedala je, da to 
delo opravlja za agencijo Halo 
in da bo kmalu izšel katalog s 
ponudbo in predstavitvijo po
sebnosti ter zanimivosti iz Ha
loz, pa mi je to dalo misliti . Po
mislil sem namreč, kaj vse bi 
lahko naredili in ponudil i obi
skovalcem, če bi imeli turis
tično društvo in ljudi, ki bi bili 
pripravljeni delati v njem. Po
tem sem iz razgovora z 
domačinko okrog sebe zbral 
zainteresirane, da smo skupaj 
ustanovili iniciativni odbor in 
še pred koncem avgusta sklicali 
ustanovni občni zbor. Zbralo se 
nas je lepo število domačinov, 
28, kar nikakor ni malo, v 
zadnjih dneh pa je zanimanja 
za članstvo v T D ogromno. Se
veda nam je nekaj posamezni
kov izven našega kraja očitalo, 
da je zadeva prehitro stekla, pa 
ni bilo tako. Turist ična zveza 
Slovenije nam je poslala statut, 
temeljito smo ga predelali od 
člena do člena in potem smo 
sprejeli taka pravila, po katerih 
bomo, upam, lahko delali. 
Prvič zaradi skromnih fmačnih 
sredstev nismo zmogli povabiti 
vseh krajanov, ko pa bo to 
mogoče, bomo vse skupaj pova

bili, saj si želimo tudi kakšnih 
predlogov za bodoče delo. Re
kel bi, da smo turizem vsi kra
jani, in več kot bomo skupaj 
storili, lepši bo naš kraj in tudi 
več obiskovalcev - turistov 
lahko pričakujemo pri nas. 
Skozi Podlehnik namreč pote
ka prometna cesta, tako da mo
ramo razmišljati tudi o tem, 
kako povabiti v naše okolje lju
di, ki se sicer samo peljejo skozi 
Podlehnik." 

SKRB ZA 
VINIČARSKI 
MUZEJ NA GORCI 

Podlehniško turistično 
društvo si je smelo zastavilo 
program dela, v katerem želijo 
najprej domačine vzpodbuditi 
k bogatitvi turistično naravna
ne ponudbe, za kar imajo v Ha
lozah prav gotovo dobre danos
ti. V prizadevanjih bodo dali 
prednost skrbi za ponovno 
odprtje nekdaj tako obiskovane 
turistične točke na Gorci, prav 
tako niso pozabili na že dalj 
časa zaprti viničarski muzej v 
neposredni bližini, ki počasi 
propada. Pričeli so že zbirati 
starine, saj nameravajo kdaj v 
prihodnje urediti tudi kakšno 
posebno sobo in jih tam razsta
viti. V kratkem bodo k sodelo
vanju povabili vsa tamkajšnja 
društva, kulturno-etnografske 
skupine, pa predstavnike žup
nije sv. Trojica, ki imajo iz bo
gate zgodovine kaj pokazati in 
ponudit i obiskovalcem, računa
jo pa še na sodelovanje z zaseb
niki. Potrudil i se bodo navezati 

Franc Drobnič 

stike z domačo šolo, kjer bi 
lahko podmladek svojega 
društva dobili preko turis
tičnega krožka. Po novem bodo 
lahko kot turistično društvo so
delovali tudi na sejmih, letno 
pa nameravajo pripraviti še 
kakšno turistično prireditev. 
Zamislili so si zloženko kraja, 
saj bi jo že morali imeti pred 
leti, pomislili so tudi o 
kakšnem spominku, ki bi dobro 
predstavil kraj. Veseli pa jih, da 
je med krajani že takoj po usta
novitvi precej zanimanja za 
društvo, kar jim seveda daje 
upanje, da trud in prvi koraki v 
tur izmu na vasi niso bili nareje
ni zaman. 

Turis t ični navdušenci v Pod-
lehniku upajo, da zadane nalo
ge in pričakovanja novotista-
novljenega T D Podlehnik ne 
bodo ostali samo na papirju, da 
jih bodo domačini znali spravi
ti v življenje in obiskovalcem 
haloških hribov ponudit i še kaj 
več kot samo haloško gostoljub
nost. 

T. Mohorko 

PREJELI SMO 

Premišljevanje 
F. Flderšek: "Zato ni časa za dolgotrajno idej

no prepričevanje ..." (iz ptujskega Tednika" 
27.8.1998) 

In ker ni bilo časa za "dolgotrajno prepričevanje", 
je slovenska komunistična partija bila prepričana, 
da je "treba takoj začeti z drastično represijo, da se 
zavaruje država in revolucija". Tako piše bivši član 
in funkcionar KPS v Ptuju v zgoraj označeni izdaji 
časopisa pod naslovom: "Naše rojstno leto 1948". 

Izpoved bivšega člana partije je izredno odprt in 
pošten prikaz delovanja KPS na ptujskem 
območju. Avtor nam zdaj, petdeset let kasneje, od
pira vrata za vpogled na položaj v KPS. Uvodoma 
nam prikazuje, kako so komunisti uresničevali so
cializem na podeželju. Zanimiv je tale odstavek: 

"V večini zadrug je treba izvesti čistke upravnih 
odborov in razkrinkati kulake. To so v letu 1949 tudi 
povsod opravili, vendar čez nekaj let pa so ugotav
ljali, da so se takrat vrinili v zadruge 'hinavci' z na
videzno predanostjo, ki so v zadrugah poneverili 
velike zneske ..." 

Mlajši rodovi, vsi mlajši od 60 let, ne poznajo teh 
dogajanj, ker so jih partijski zgodovinarji prikrivali. 
Francu Fidršku gre zahvala, da spravlja resnico na 
dan. 

Kaj pomeni fraza: "izvesti čistke upravnih odbo
rov;? 

"Čistiti" (odbor, šolo, uredništvo, partijsko celico, 
društvo etc.) je pomenilo, ljudi, člane, odbornike, 
urednike etc. odpustiti, izključiti, aretirati ali preg
nati kam drugam. "Čistiti" pa je tudi pomenilo, člo
veka ali skupine ljudi pobiti, npr. nemški živelj v 
Sloveniji, ali visoke partijske funkcionarje poslati v 
puščavo, npr. Staneta Kavčiča ... Nacisti so tudi 
"čistili" nemški narod od Judov. 

V našem primeru so odpuščali odbornike kmetij
skih zadrug, ki so se jim zdeli nevarni nasprotniki 
socializma sploh. Takrat so se odvijale po vaseh v 
Priekiji in na Polanskem pretresljive drame in trage
dije. Partija je na osnovi znanstvenega socializma 
in marksizma-leninizma gradila novo družbo. Poja
vili so se oboroženi "križarji", podpirani od bivških 
zahodnih zaveznikov, ki so hoteli preprečiti sociali
zem v Sloveniji. Zaman. 

Najbolje je, da se dalje pečamo z izvajanjem F. 
Fiderška: 

"Tedaj si nihče ni upal o tem glasno razmišljati. 
Aretiran in zaprt je bil vsak, ki je podvomil ali se 
obotavljal izpolnjevati direktive KPS. Na člane KP je 

to delovalo preventivno in zastrašujoče. Vodstvo 
KPJ je bilo vzgojeno v Stalinovi šoli in uporabljali 
so njegove metode duševnega in telesnega 
lomljenja ljudi." 

Pri branju teh vrstic človek onemi. Člani vodstva 
KPJ - to so bili maršal Josip Broz - Tito, Edvard Kar
delj, Boris Kidrič, Franc Leskovšek itd. - naj bi bili 
tedaj lomili ljudi, telesno in duševno? Naš "veliki in 
priljubljeni Tito" naj bi lomil ljudi in celo svoje partij
ce? Ali ne častimo še vedno teh ljudi kot velike Slo
vence in heroje? Imamo Titove ulice, mostove, 
spomenike, v neposredni bližini imamo "Kidričevo" 
in ob vsaki priliki jih hvalimo kot osvoboditelje. In ti 
isti voditelji revolucije in socializma naj bi lomili lju
di? Kako je mogoče? 

Vprašati se moramo, ali niso posledice tega 
lomljenja državljanov še danes aktivno prisotne v 
"dušah" bivših komunistov. Ali nimajo morda 
zlomljenega značaja in posledično niso uspo
sobljeni voditi samostojne, demokratične države 
Slovenije? Hladnokrvno pozivanje h kršenju ustave 
bi bil en indic, ki moje pomisleke potrjuje. 

Pa ne le to. Če štejemo slovenske voditelje, si ne 
moremo predstavljati, da imajo zlomljen značaj. 
Ampak slabo vest pa bi morali imeti. Ali je tako? Če 
da, je to za slovenski narod vsaj nevarno, človek s 
slabo vestjo ni zanesljiv voditelj ljudskih množic. Ali 
so njih grehi dokumentirani v srbskih rokah? Ali jih 
lahko kdo izsiljuje? 

Premišljujmo dalje in berimo Fiderškovo analizo, 
ki jo uredništvo ptujskega Tednika ironično 
označuje za "študijo" v narekovanjih in ponuja bral
cem kot NAPOTILO! Kaj naj to pomeni? 

Franc Fideršek: "Res je, da je takračtno jugoslo
vansko vodstvo na vsakem koraku poudarjalo, da 
bomo dosledno nadaljevali "marksistično pot gra
ditve socializma", vendar je le malo ljudi v to re
snično verjelo, čeprav so zvesto izpolnjevali nalo
ge, ki jim jih je nalagala oblast." 

Seveda misli Fideršek, da so bili ljudje pripravlje
ni samo "takrat" zvesto izpolnjevati naloge ali po
velja, v katerih moralno vrednost niso verjeli. Po
temtakem so bili "takrat" komunisti kolaboranti ne
vrednega režima?! Ja, seveda, saj so bili ustraho
vani, čeprav heroji in borci - revolucionarji, so kloni
li... Na ta premišljevanja Fidršek ne da odgovora. 
"Takrat" so zaprli prvega ptujskega župana (moje
ga strica Draga Hasla) in nihče se ni uprl kot 27. 
aprila 1941 italijanskemu okupatorju! Molčali so, 
ker so bili ustrahovani ali pa strahopetci? 

Mislim, da bi javnost morala vedeti, kakšna je 
"očiščena" preteklost. Upajmo, da je uredništvo 
Tednika voljno objaviti tale tekst. 

Kari Cepi 

OB PRICETKU ŠOLSKEGA LETA 

Za varnost vranceif 
sh-blfo tudi policisti 

Počitnice so za nami in na pričetek novega šolskega leta so se 
po besedah Mirka Ploja, načelnika inšpektorata policije pri 
UNZ Maribor, dobro pripravili tudi policisti Uprave za no
tranje zadeve Maribor. To so potrdili tudi na tiskovni konfe
renci v prostorih osnovne šole borcev za severno mejo v Mari
boru. Skupaj z ravnateljem te šole Rajmundom Lamprehtom 
ter predsednikom sveta za preventivo in vzgojo v cestnem pro
metu mestne občine Maribor Alojzem Krejačem so predstavili 
letošnje preventivne akcije, ki so dosegle svoj vrhunec sredi 
prejšnjega tedna. 

Kot so povedali, so letošnje 
počitnice za večino učencev in 
dijakov minile varno, pa tudi 
analiza polletnih rezultatov je 
ugodnejša od lanske. Da bi 
otroci in mladostniki varno pri
hajali v šole in domov, so poli
cisti vse leto izvajali vrsto pre
ventivnih aktivnosti, namenje
nih predvsem mladim ude
ležencem v prometu. Seveda pa 
so izvedli tudi vrsto represivnih 
aktivnosti, ki so bile namenjene 
predvsem starejšim udeležen
cem v prometu, za katere ugot
avljajo, da na naših cestah ne 
namenjajo dovolj pozornosti 
mladim. 

Policisti so pred pričetkom 
šolskih počitnic izvedli preven
tivno akcijo Varne počitnice, v 
kateri so pozornost namenili 
prometnovarnostnemu 
osveščanju mladih in njihovih 
staršev. Pred pričetkom šolske
ga leta in v teh dneh pa so poli
cisti obiskali osnovne šole ter 
skupaj z ravnatelji ali odgovor
nimi učitelji preverjali načrte 
najvarnejših poti do šole. Na 
cestah v bližini šol so preverjali 
ustreznost prometne signaliza
cije, prometnih znakov, talnih 
označb, opozorilnih tabel ipd. 
O vseh nepravilnostih so pisno 
obveščali vzdrževalce cest in ti 
so v glavnem vse pomanjklji
vosti odpravili. Ob obiskih šol 
pa se dogovarjajo tudi za ude
ležbo na sestankih s starši in 

otroki, ki so letos prvič sedli v 
šolske klopi. 

Vrhunec akcije za večjo var
nost otrok ob pričetku šolskega 
leta pa so izvedli od 1. do 11. 
septembra, ko so poostreno 
nadzirali promet v bližini šol in 
vrtcev ter tako vplivali na umi
ritev hitrosti vožnje in na dos
ledno upoštevanje cestnopro-
metnih predpisov. Upoštevanje 
prometnih predpisov v bližini 
šol letos policisti ugotavljajo 
tudi s civilnimi policijskimi vo
zili, pa tudi peš. Preverjajo 
tudi, kako starši prevažajo svoje 
otroke v šolo in vrtce in ali pri 
tem uporabljajo varnostne pa
sove, otroške sedeže ipd. Po 
drugi strani pa so policisti po
zorni tudi na to, kako starši 
spremljajo otroke na poti v šolo 
ali domov, ali spoštujejo cest-
noprometne predpise ob hoji 
po pločnikih, ob prehodih za 
pešce in ali upoštevajo semafor
je. Policijske aktivnosti so seve
da največje v času prihoda in 
odhoda v šole, pri čemer pre
verjajo tudi, s kakšnimi prevoz
nimi sredstvi se otroci in mla
dostniki vozijo v šolo, tehnično 
pa preverjajo tudi avtobuse, ki 
prevažajo šolarje. Ob vsem tem 
pa policisti opozarjajo, da mo
rajo za varno pot svojih šolarjev 
s pr imerno vzgojo in opozarjan
jem poskrbeti seveda tudi nji
hovi starši. 

Vzorne cestnoprometne pre
ventivne aktivnosti v šolskih 

Policist Janez Rojko je pred
stavil projekt Skupaj varno 
okoliših je predstavil tudi vodja 
policijskega okoliša Grajena -
Rogoznica Janez Rojko in med 
drugim povedal, da v sodelo
vanju z vodstvom šole Ljudski 
vrt ter podružnice Grajena ob 
pričetku šolskega leta posebno 
pozornost namenjajo 
prvošolčkom, ki so jim izročili 
tudi posebne opozorilne 
zloženke. Sicer pa se zavedajo, 
kako pomembno je preventivno 
delo z osnovnošolsko mladino, 
zato so skupaj izdelali projekt 
in ga naslovili Skupaj - varno. 
Njegovi cilji so predvsem kvali
tetna prometna preventiva, iz-
boljašnje prometne varnosti v 
okolici šol, seznanjanje z aktu
alno problematiko ter seznan
janje z vlogo policista in vodje 
varnostnega okoliša na tem 
območju. Projekt, ki je plod tri
letnega uspešnega sodelovanja z 
OŠ Ljudski vrt in ravnateljico 
Tatjano Vaupotič, so odmevno 
predstavili tudi na dnevih slo
venskega izobraževanja v 
Ljubljani in ob tej priložnosti 
izdali obsežno brošuro. 

-OM 

PREJELI SMO 

Ali bi dr. Rode moral 
ponovno v izgnanstvo? 

Kot kristjana me je globoko prizadela 64. stran revije Mladina z dne 28. julija pod naslovom: 
DVIGNIMO R O D E V I T N O S T in živalsko nizkotno ter do skrajnosti nesramno ponižanje slo
venskega metropolita in ljubljanskega nadškofa dr. Franca Rodeta. Ostal sem brez besed, vseeno 
pa sem poklical na uredništvo Mladine, da odgovornemu uredniku izrazim svoje ogorčenje. Po 
dveh dneh večkratnega klicanja mi je gospa na drugi strani povedala, da osebno z njim ne morem 
govoriti, če ji prej ne zaupam, o čem se bova pogovarjala. Ob zadnjem klicu mi je povedala, da ji 
je odgovorni urednik Jani Sever celo naročil, da ji lahko zaupam tudi najbolj osebne stvari. Hva
la, gospod urednik! Ker ne morem vam, pa moram svoje globoko ogorčenje izraziti slovenski jav
nosti. 

Popolnoma nedoumljivo mi je, da si lahko neki medij privošči kaj takega. Vprašujem se, kje je 
vaša novinarska etika in moralna odgovornost. Ali se zavedate, da ste s tem dejanjem poteptali 
prepričanje mnogih Slovencev, ki so se opredelili za rimskokatoličane? Kje ste sedaj, naši vlada
joči politiki, ki se vsak dan doma in po svetu širokoustite z demokratično in pravno urejeno 
državo? Vaše nereagiranje m i po žalitvah, k i se kar naprej vrstijo, daje čutit i , da z njimi celo so
glašate. 

Po vojni je dr. Rode še kot otrok skupaj z družino moral iskati zatočišče v Argentini , da ga ne bi 
pohodila domača "okupatorska" oblast. Ko se je po letih študija zopet vrnil v svojo domovino in 
s svojo bogato znanstveno in duhovno razsežnostjo pričel vzgajati nove duhovnike kot izvrsten 
profesor in pedagog na Teološki fakulteti v Ljubljani, pisec znanstvenih in poljudnoznanstvenih 
razprav, ki jih je objavljal v različnih časopisih in revijah, naslednikom uzurpatorskih oblasti to 
ni ugajalo in zopet je moral iti. In ko so se nam sanje o lastni in samostojni Sloveniji uresničile, 
nam ga je Božja Previdnost spet vrnila. 

Ali vas moti njegova resnicoljubnost in že na začetku njegova pogumno zastavljena beseda?! 
Na misel mi prihaja, da se z novim slovenskim metropoli tom dogaja podobno kot že v 8. stol. 

pr. Kr. s prerokom Amosom, kateremu je neki hlapčevski duhovnik, ki ni mogel prenašati njego
vega govorjenja, zabičal: "Ti videč, izgubi se, beži v deželo Judovo! Tam jej svoj kruh in tam pre
rokuj!" (Prim. Am 7,12). Kaj se je zgodilo z ljudstvom, kateremu je prerok bil poslan, že 
Vemo.Kaj bo z nami, tega pa se lahko samo bojimo. 

Dragi Slovenci! Ali se bomo zadovoljili s tem, kar nam ponujajo tovrstni hlapčevski mediji, ki 
nianipulirajo in barantajo z nami in nas - vede ali nevede - hočejo upropasti t i ; ali pa se bomo ok
lenili tistih, ki nam jih Bog pošilja?! Prvi imajo svojega očeta in zanje Sveto pismo pravi: "Vi pa 
ste od svojega očeta, hudiča, in hočete uresničevati njegove želje. On je bil od začetka morilec lju
di in ni obstal v resnici, ker v njem ni resnice." (Prim. Jn 8,44) Mi pa vemo, da nas lahko samo 
resnica osvobodi, in zato moramo biti zanjo zmeraj odprt i , sicer bomo sužnji, kot smo bili toliko 
let v času političnega enoumja, po katerem so, tako dokazujejo, nekaterim odgovornim še zmeraj 
Ostali veliki apetiti. 

Vem, da nadškof ne potrebuje nobenih zagovorov na tovrstna podtikanja in žalitve. Prepričan 
Pa sem, da najvišji varuh naše rimskokatoliške pravovernosti v Sloveniji moli skupaj z nami ver
niki: "Oče, odpusti jim, saj ne vedo, kaj delajo." Želimo mu le, da bi v popolnosti nadaljeval in 
Uresničeval svoje poslanstvo v smislu svojega gesla: "Stati in obstati." 

Resnicoljubni Slovenci pa razmislimo, ali bomo z branjem še naprej podpirali revijo Mladina. 
— FrenkMuzek 
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Samoztkavlienje 
ČETRTI KORAK: Dojemanje časa 

Čas teče, in kljub Einsteinovi relativnostni teoriji, da sta čas in prostor relativ
na pojma in da "prej" in "potem" ne obstajata, nas bolezen želi poučiti, da si 
"vzamemo" čas zase, da se ustavimo. Medicina spoznava, da zbolijo prav tisti 
ljudje, ki nimajo nikoli dovolj časa zase. Časovni pritisk spreminja naše 
obnašanje, življenje in celo značaj. Nekateri ljudje so na takšne pritiske bolj 
občutljivi kot drugi. Večina ljudi se niti ne zaveda, koliko energije porabijo, da 
bi ujeli korak s časom. 

Srečanje z boleznijo nam naka
zuje tudi časovno minljivost. Po
skušajmo narediti nekaj za svojo 
osebno rast, napišimo si načrt za 
leto dni v naprej. Poskušajmo se 
naučiti naslednje: 

1. poiskati mir v sebi, meditirati 
ali tiživati v tišini. Besede nam 
jemljejo veliko več energije, kot si 
mislimo; 

2. uživajmo v naravi, postanimo 
eno z naravo; 

3. spoznajmo svoja čustva, ople
menitimo jih in dajajmo. E)ajanje 
je jemanje; 

4. ohranimo mir tudi v težkih si
tuacijah; 

5. prebudimo navdušenje v sebi, 
uživajmo v življenju; 

6. najzanesljivejša investicija je 
investicija v sebe, spreminjajmo 
sebe po svoji vesti; 

7. ne bodimo togi,bodimo odprti 
za nove možnosti. 

Poiščimo svobodo, pozabimo na 
pričakovanja driigih. Osvobodi
mo se navezanosti na druge ljudi. 
Svoboda ne mara omejitev. 

Kljub obveznostim v službi in 
svojem domu si vzemimo čas za 
svoje šponno in ktilturno udejst-
vovanje. Telo potrebuje duhovno 
in duševno hrano, ne samo 
fizično. Živimo za danes, da ne 
bomo razmišljali kot Nadine 
Starr: 

ČE BI ŠE ENKRAT 
ŽIVELA ... 

Želela bi mdi takrat delati napa
ke. . . 

Sprostila bi se in veselila bi se 
življenja. 

Dosti manj zadev bi jemala re

sno. 
Mnogo več bi potovala, marsikaj 

bi več tvegala. 
Hodila bi v hribe in plavala... 
Jedla bi več sladoleda in manj 

stročjega fižola. 
Mogoče bi zaradi vsega tega 

imela več problemov, 
ampak bi jih bilo manj namišlje

nih. 
Sem ena tistih, ki pravilno in 

pošteno živijo 
- dan za dnem, uro za iu:o. 
Seveda sem mnogo tega dožive

la. 
A, če bi živela še enkrat, 
bi še več doživela. 
Živela bi iz trenutka v trenutek, 

namesto 
prihodnosti in v strahu 
od prihodnosti. Sem ena tistih 

oseb, 
ki nikamor ne gredo brez termo

metra, 
plašča ali dežnika. 
Ce bi še enkrat živela, 
bi na potovanjih imela manj 

prtljage, 
kot je imam sedaj. 

Če bi še enkrat živela, bi na 
spomlad 

hodila bosa in to do pozne jese
ni. 

Bolj pogosto bi hodila na plese 
in v cirkus. 

Opazovala bi rože. 
(Nadine Starr, stara 85 let, Lui-

sville, Kentucky) 
PETI KORAK: 
Razmišljanje o barvah 

Živimo sredi barv, narava jih je 

polna. Barve so nihanja energije. 
Barva je svetloba, barve so življen
je. Vsaka barva je življenje, je del 
svetlobe. Prelom bele svetlobe 
skozi prizmo ustvari različne bar
ve, vsaka je delček celote. 

Neuvravnešenost enega delčka 
vpliva na motnje v celoti. O bar
vah smo slišali, da na primer zele
na pomeni upanje, modra je mo
drost, črna pa žalost (pri Kitajcih 
je žalost bela). Verjetno je, da bi se 
lahko spomnili še veliko več o 
barvah. Zaljubljeni gledajo skozi 
roza očala, marsikdo je črnogled, 
eni so nuneni od zavisti ipd. Na
klonjenost ali odklanjanje 
določene barve govori o naši živl
jenjski uravnovešenosti in veden
ju ali celo o fizičnem počutju. Bar
ve so življenje, življenje pa je ust
varjalni proces. 

Po Goetheju je v barvnem krogu 
šest barv: 

- tri primarne barve: modra, 
rdeča in rtmiena 

- tri mešane barve: vijolična, 
oranžna in zelena 

Naštete barve lahko poiščemo v 
mavrici in energetskem polju, v 
katerem se giblje človek. Energet
sko naravnovesje lahko urejamo s 
pomočjo barv. Dnevno srečujemo 
barve pri: 

- oblačenju 
- barvi las, šminkanju 
- nakitu 
- pohištvu (stene, tapete, zavese, 

tla...) 
- razvetljavi 
- avtomobih 
- prehrani, pijačah 

Nadaljevanje prihodnjič 

KuharsM iHisveti 
O sirih 

Za sladokusce je sir zelo raznoliko in privlačno živilo. Po 
številu vrst so na vrhu lestvice francoski in švicarski siri, 
vendar se druge, manjše dežele prav tako lahko pohvalijo 
s številnimi vrstami odličnih sirov. Po zaslugi različnih 
kakovosti mleka, posnetega ali polnomastnega, kravje
ga, kozjega ali ovčjega, pa tudi načinov za izdelavo sirov 
ter zorenje poznamo na svetu na tisoče različic sirov. 

Sir nastane, ko se mleko in sme
tana sesirita. Najpreprosteje se to 
zgodi naravno, ko se v mleku ali 
smetani razvije mlečna kislina. 
Danes skoraj vsi siri nastanejo s 
pomočjo sirila, ki ga dodajo v mle
ko. Zelo pomembna dejavnika za 
nekatere sire sta tudi vlaga in 
delež kisline. Kdaj in pri kakšni 
temperatiu-i se bo začelo širjenje, 
kako fina sirova zrnca bodo nasta
la in kakšno obliko bo imel sir -
vse to bo vplivalo na končni izde
lek. Nekatere vrste sira, kot je 
skuta, le odcedimo, druge stisne
mo in včasih celo segrevamo, kot 
na primer grojer. 

Pri proizvodnji sirov so zelo po
membne tako imenovane ktiltiure 
bakterij, ki dajejo sirom posebni 
značaj. Tako so sveži siri, ki jih ne 
zorimo, veliko nežnejšega okusa 
zaradi bakterij, ki se komaj razvi
jejo. Pri nekaterih vrstah sira de
lujejo zunanje bakterije in na siru 
naredijo površinsko plesnivo 
oblogo, kot je na brieju. Pri neka
terih nastane zunanja trda skoria, 
pri nekaterih notranji 
povzročitelji okusa pogosto 
povzročijo tudi luknje, kot pri 
ementalcu. Pri sirih s plemenito 
plesnijo, kot je roquefort, dodajo 
masi začetno kulttu-o in maso 
večkrat prebodejo, da pospešijo 

razvoj bakterij. In prav modrikas
te žilice, ki jih lahko vidimo pri 
roquefortu, so posledice učinka 
rastočih kultiu" plesni. 

Zorenje, ki je pri sirih zelo nad
zorovano, ima velik pomen za ka
kovost sirov. Najboljši sveži siri 
nastanejo dan, dva po nastavku. 
Mehki siri, kot je camembert, zo
rijo le en do dva tedna, da se lahko 
razvijejo značilno okusi, pa potre
bujejo še tri do šest tednov zoren
ja. Siri s plemenito plesnijo, kot je 
roquefort, potrebujejo za zorenje 
od tri do šest mesecev. Seveda pa 
najdlje zorijo trdi siri, kot sta na 
primer grojer in parmezan, ki po
trebujejo za svojo pravo aromo 
najmanj eno leto. Nekatere vrste 
sirov laihko prodajo na različnih 
stopnjah zorenja. Pri nas lahko 
zasledimo gavdo. Lahko jo proda
jajo pri mehki stopnji, ki je pri
merna za rezanje, do zrele, trde ali 
slane stopnje. 

Splošno pravilo pri uporabi sira 
je, da starejši in izrazitejši okus 
ima sir , manjše količine ga pora
bimo pri kuhanju; tako že ena 
čajna žlička naribanega parmeza
na kot dodatek za štiri osebe že 
zaokroži okus posamezne jedi. 

Oblika in velikost sira prav tako 
delujeta na zorenje. Mini sir ozi
roma pomanjšan velik hlebec, kot 

je cheddar, nikoli ne dozori do 
enakega okusa. 

Vse sire so na začetku delali iz 
surovega mleka, danes pa upo
rabljajo za nekatere mehke sire 
pasterizirano mleko zaradi tega, 
ker so ti siri občutljivejši za 
škodljive bakterije. Večina sirov 
za rezanje in nekatere uveljavljene 
sire ter nmoge trde sire pa še da
nes delajo izključno iz siu-ovega 
mleka. Če na primer ementalec 
naredijo iz pasteriziranega mleka, 
se v njem kljub dolgemu zorenju 
ne naredijo za ta sir značilne 
luknje. 

O osnovnih značilnostih sirov 
bomo nadaljevali prihodnjič. Za 
tiste, ki bi radi slišali še kakšen 
praktičen nasvet, pa je morda za
nimivo slišati nekaj osnovnih 
smernic, kako sestavimo sirovo 
ploščo. Za sirovo ploščo izberemo 
sire, ki so dosegli najidealnejšo 
stopnjo zrelosti, in jih ne kupimo 
le zaradi imen. Izberemo nekaj si
rov dobre kakovosti in ne pretira
vamo v množičnosti. Kot primer
no možnost sestave predlagam en 
trdi sir, en sir s plemenito plesnijo 
in en ali dva mehka sira. Skuta je 
pri pripravi sirove plošče manj 
primerna, ker je prevlažna. Pri 
tem upoštevamo barvo, struknoro 
in predvsem različne okuse sirov. 

Sire lahko naložimo na lesen 
pladenj, da jih lahko režemo, upo
rabite lahko tudi pleten pladenj, 
narejen posebej za sir, pod sir pa 
položimo papirnate prtičke ali 
čiste trtne liste. Vse sire post
režemo nekoliko hladnejše, kot je 
sobna temperatura. Za dodaten 

okus lahko upora
bimo grozdje, ore
he in kruh. 
Nada Pignar, 
učiteljica 

kuharstva 

P R I P R A V L J A M A G . B O J A N S I N K O , S P E C . 
K L I N . P S I H . / NEKATERI DRUGI PROBLEMI 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 189. NAD 

Zinflroiv druiinu in 
50, nadaljevanje 
DRUŽINA 
NEVROTIČNEGA 
OTROKA - 4, 
Otrok kot 
nadomestek za 
zakonca - nad. in 
konec 

Tudi maščevanje je lahko mo
tiv, ki potiska otroka v omenje
no vlogo. Zagrenjenost v času 
otroštva, ker mati otroku npr. ni 
zadovoljila vseh fantazijsko-ero-
tičnih želja, lahko vodi sina k 
skrajni agresiji do matere, ta pa 
se pozneje prenese na ženo. Ta
kemu možu se potem zdi tudi v 
zakonu, da ga žena omalovažuje, 
zapostavlja ali vara. Želja, 
maščevati se partnerju, lahko 
ŽKne moža k temu, da se inten
zivno trudi za naklonjenost 
hčerke. S tem, da skuša spraviti 
hčerko povsem na svojo stran, 
živi v iluziji, da je žena doma v 
manjšini, nemočna in odvisna 
od njega. 

Zakonci, medsebojno nezado

voljni v spolnosti in želji po 
nežnosti ter hkrati nezmožni 
najti tako zadovoljitev zunaj za
kona (npr. zaradi občutkov kriv
de), se končno prav tako radi ok
lenejo otroka. Tipičen tak pri
mer predstavljajo starši, ki se 
trudijo biti za vsako ceno svojim 
odraščajočim otrokom zavezni
ki, zaupniki, tovariši v igri in 
življenju. 

Nobena skrivnost ni, da skraj
na Ijubostminost, koketiranje z 
lastnim otrokom, pretirana 
nežnost in podobno h h k o v 
določenih okoliščinah pripeljejo 
celo do incesta. Dobro vemo, da j 
je primerov spolnih odnosov ! 
med očetom in hčerko daleč več, 
kot ljudje mislijo. 

Medtem ko otrok v vlogi starih ; 
staršev ni prišel nujno v koflikt 
z obema staršema, pride do t e ^ 
v vlogi nadomestka za zakonca z 
enim od njiju skoraj praviloma. 
Posledice te vloge se kažejo med 
drugim v otrokovem razvoju | 
osebnosti in seksualnosti. Če je • 
moral odigrati bolj "aktivno" in ! 
dominantno vlogo, k čemur sili- ! 
jo sinove zlasti negotove in i 
boječe matere, potem razvije 

prevez samovščečnosti, samov
olje, nestrpnosti in ukazovalnos-
ti. Drugače je, če želi eden od 
staršev, da mu otrok odigra 
ponižnega, podrejenega, pasiv
nega partnerja. V tem primeru je 
svoboden motorični razvoj otro
ka oviran, prav tako razvoj nje-
^ v e samostojnosti, podjetnosti 
in uveljavljanja. Zlasti v puber
teti imajo ti otroci kai- po vrsti 
željo, ločiti se od staršev in kre
niti po svoji poti v življenje. 
Zato ni redko, da udari tedaj pri 
njih na plan skrajno ambivalen-
ten odnos do staršev; na eni stra
ni se staršev ljubeče oklepajo, na 
drugi strani pa se jih loteva 
nemočen bes in razdražljivost. 
Negativno samopotrjevanje je 
eden od načinov neuspelega 
osebnostnega razvoja teh otrok. 

Na področju spolnosti pride 
pri teh otrocih do težkih občut
kov krivde in pozneje do težav v 
spolnem kontaktu, ki se kažejo 
večinoma v impotenci in firigid-
nosti. 

Naslednjič pa o otroku v vlogi 
nadomestka za brata ali sestro. 

mag. Bojan Sinko 

P I S E : I N G . M I R A N G L U S I C / ^ V VRTU ^ 

Izieka s e poletje 
Mesec september - kimavec vrtičkarjem že prikimava, da je 
čas prehoda iz bujnega ter vročega poletja v lepo in z upo

rabnimi sadeži obogateno jesen. Prehod v jesenski čas pa terja v vrtu še 
večjo pestrost opravil. 

v SADNEM VRTU septembra dozoreva naj
več sadnih vrst hrušk, jesenskih jabolk, 
češpelj, sliv, poznih sort breskev, konec mese
ca pa se jim bodo pridružili še lupinarji - orehi 
in lešniki. Obiranju in spravilu sadja v tem času 
posvetimo posebno pozornost že zato,.ker ga 
glede na različno rabo, namene in hrambo 
moramo ohraniti čimbolj kakovostnega. Pri 
vrstah sadja, ki ga namenimo hraniti v svežem 
stanju v domači shrambi, smo še posebej po
zorni, da ga obiramo skrbno in ob pravem 
času. Obiranje jabolk in hrušk, ki smo jih na
menili za zimsko hrambo. Opravimo na bolj 
obloženih drevesih dva ali večkrat. Najprej 
oberemo najdebelejše in po videzu najbolj zre
le plodove, da se bodo drugi še zdebelili in 
lažje dozoreli. Podbiranje je v sadjarstvu korist
no, ker se na razbremenjenih vejah plodovi v 
nekaj dneh razvijejo do popolne sortne značil
nosti, s čimer se povečata teža in kakovost 
sadnega pridelka. 

V vlažnem vremenu, ki je reden sopotnik je
seni, se posebej še v nizkih legah zadržuje me
gla, ta pa je izjemno ugodna za razvoj jesen
skega škrlupa. Na za okužbe z jabolčnim 
škrlupom občutljivih sortah jablan in hrušk se 
okužba najprej opazi na plodovih in listih v 
obliki drobnih pikic, ki se pozneje na plodovih 
v shrambi večajo in širijo v pege, te počrnijo in 
povzročijo grenko gnilobo. Proti jesenskemu 
škrlupu škropimo, pa čeprav sadje zori in ga 
še nismo obrali, z enim od kontaktnih fungici-
dov, kot so dithane, antracol ali captan, v pred
pisani koncentraciji. Priporočena škropiva za 
zdravje niso škodljiva, sadju pa ohranijo nor
malno trpežnost. 

v OKRASNEM VRTU so dozoreli gomolji 
spomladi sajenih gladiol. Ker ti ne prezimijo v 
tleh, jih moramo pred zimo izkopati in hraniti v 
pred zmrzaljo varni shrambi. Trpežnost in do
bra prezimitev gomoljev gladio sta odvisni od 
njihove popolne dozorelosti in načina spravila. 
Popolno zrelost spoznamo po koreninah na 
gomolju. Če rastlino izpulimo in opazimo da so 
se pn/e korenine že pričele sušiti in odmirati, 
so gomolji zreli in sposobni za izkop. Nadzem
ne dele pri izkopom prikrajšamo 15 cm nad 
gomoljem, imajo pa ti nalogo, ohraniti gomolj 
pred okužbo, vse dokler ne bo povsem zrel in 
suh. Ostanke listov in stebel odstranimo iz na
sada, preden pričnemo izkop gomoljev, da jih 
ne bi okužili z gladiolovim tripsom, ki med tem 
časom že potuje po listih in steblu navzdol pro
ti gomolju. Izkopavamo z vilasto lopato, da bi 
bilo ob izkopu na gomoljih čim manj poškodb. 
Poškodovane gomolje že med izkopom od

stranimo in jih v nobenem primeru ne 
mešamo z zdravimi. Gomolje ob izkopu 
posušimo na suhem in zračnem prostoru, ko 
pa se stebelce zlahka loči od gomolja, je to 
znak, da so čebulice dovolj suhe za hrambo, 
in jih očistimo. Hranimo jih v zračnem in su
hem prostoru, sortirane po barvi, v plitvih, 
šest centimetrov debelih plasteh na policah 
ali v plitvih sadnih platojih. 

v ZELENJAVNEM VRTU septembra spravl
jamo večino vrst spomladi sejanih ali sajenih 
vrtnin, namenjenih za letno rabo, na izpraznje
ne gredice pa sejemo vrtnine za zimsko in 
rabo v spomladanskem času. Pri spravilu 
vrtnin smo pri tistih vrstah , ki jih bomo za krajši 
ali daljši čas hranili sveže v shrambi, pozorni, 
da jih pobiramo v suhem vremenu, ko se ju
tranja rosa z njih že posuši, oziroma da jih ne 
pobiramo v deževnem vremenu ali da bi vlaga
li v shrambo vlažne. Vlagamo le čiste in zdrave 
plodove vrtnin. Ostanki zemlje na gomoljih, 
blatno listje, poškodbe na plodovih, ki so nas
tale zaradi slabega spravila ali neustreznega 
transporta, ter z glivičnimi boleznimi okuženi in 
rastlinskimi škodljivci poškodovani pridelki 
bodo v shrambi že v kratkem času postali neu
porabni. 

V sredini septembra sejemo tiste vrste ze-
lenjavnic, ki v naših talnih in vremenskih raz
merah na prostem tudi prezimijo. 

Špinačo sejemo v 20 cm razmaknjene 
vrste, oddaljeno med seboj v vrsti 2,5 do 3 
cm. Najbolj prezimi sorta matador. 

Mangold ali blitvo sejemo v vrste v raz
dalji 20 X 20 cm, posevek pa takoj po kalitvi, 
ko rastlinice dosežejo 4 do 5 listov, raz
redčimo. Priporočena sorta je srebrnolistna. 

Motovileč sejemo počez, če je podsevek, 
kot čisti posevek pa ga zaradi lažje pletve, 
okopavanja in pobiranja raje posejemo v 
vrste. Bolje prezimi ljubljanski, okusnejši pa 
je holandski. 

Zimsko solato posejemo v začetku sep
tembra, konec meseca, ko sadike dosežejo 
četrti list, pa jo preredčimo ali razsadimo na 
razdaljo 15 x 15 cm. Priporočeni sorti sta 
nansen in zimska rjavka. 

Sredi septembra je tudi najprimerriejši čas 
za sajenje špargljev in rabarbare. Špargel-
jeve sadike, razvite iz spomladanskega po
sevka, sadimo v humozno, dobro pripravlje
no zemljo. Rabarbare v jesenskem času ne 
sejemo, pač pa jo razsajamo iz delov kore
nin z dobro razvitim vrhnjim brstom. 

Miran Glušič, ing. agr* 



KULTURA 

pORNAVA / BAROČNI GRAJSKI KOMPLEKS 

Se vendarte 
Celotni grajski k o m p l e k s v Dornav i j e v z e l o s l a b e m s tan
ju, / o b č a s a j e p o š t e n o n a č e l tudi vrtne p la s t ike , a n t i č n e 
inislece i n N e p t u n o v vodnjak . Če s e j e načr t obnove d o m -
{ivskega gradu še pred k r a t k i m zdel o d m a k n j e n , neure -
sničljiv, s e zdaj stvari vendar le p r e m i k a j o n a bol je . 

Kaže, da bodo kompleks le 
uspeli rešiti pred propadanjem. 
jCoi nam je povedal Janez 
jViikuž, direktor mariborskega 
zavoda za naravno in kulturno 
dediščino, v teh dneh končujejo 
začetna restavratorska dela. 
Grške mislece iz peščenjaka, fig
ure in vaze so namreč najprej 
očistili, saj je bilo na njih precej 
mahu in lišajev, nato so jih 
retuširali in globinsko utrdili. 
Ko so očistili vaze, so ugotovili, 
da je bilo 20 vaz odlitkov iz ce
menta. Na balkonu gradu pa so 
našli letnico 1899 in predvideva
jo, da so odlitki iz tega leta. 

Izvajalska dela je opravilo res
tavratorsko podjetje Altech iz 
Padove, ki je že lani obnavljalo 
Orfejov spomenik na Ptuju. 
Vodja projekta je arheolog Gi-
ancarlo Calcagno, restavrator
ska dela pa je v Dornavi vodila 
restavratorka Liza Tordini, ki je 
med drugim povedala: "Delo je 
bilo zanimivo in po svoje 
poučno. Z restavratorskim de
lom imam kar nekaj izkušenj in 
najtežje je bilo čiščenje mahov in 
lišajev, ki je trajalo zelo dolgo. 
Zahtevno je bilo tudi utrjevanje, 
saj so spomeniki v teh letih veh-
ko "popili" in so bili zelo poroz
ni. Zelo dobro smo bili sprejeti 
med gojenci in osebjem zavoda 
dr. Marijana Borštnarja. Zdaj, 
ko smo vaze in mislece namestili 
nazaj na njihova mesta, je podo
ba povsem drugačna. Mislim, da 
je to res pravi biser in rada bi ga 
videla, ko bo obnovljena fasada 
in vse drugo," je povedala mlada 
temperamentna italijanska res
tavratorka. 

Spomeniki so bili zelo uničeni, 
toda brez večjih intervecij bi 
zdaj morali preživeti deset let. 
Vsaka štiri leta jih je potrebno 

Liza Tordini, vodja restavra
torskih del podjetja iz Pado
ve, je navdušena nad Neptu
novim vodnjaltom 
premazati z vodoodbojnim pre
mazom. Kot nam je povedal Ja
nez Mikuž, je investicija znašala 
23 milijonov tolarjev. Denar je 
namenilo ministrstvo za kulturo 
iz redne letne kvote. 

Seveda pa v Dornavi še vedno 
manjka najpomembnejša skupi
na vrtnih plastik - pritlikavcev, 
ki je bila v 80. letih umaknjena v 
depoje Pokrajinskega muzeja 
Ptuj. Del te skupine kipov že več 
let čaka na oživitev v restavrator
skem centru Republike Slovenije, 
kjer naj bi izdelali kopije figur. 

Po Mikuževih besedah naj bi 
spomladi začeli obnovo ostrešja 
in menjali kritino, katere pre
dračunska vrednost je 22 milijo
nov tolarjev, obnovili naj bi tudi 
fasado, a zanjo še nimajo pre
dračunske vrednosti. Zaenkrat 
pa še ne vedo, kako bodo zagoto
vili sredstva za nujno potrebno 
zunanjo stavbno pohištvo na 
gradu. 

Če bo obnova gradu res tako 
potekala, ima dornavska 

Janez Mikuž, direktor Zavoda 
za naravno in kulturno 
dediščino iz Maribora, je za
dovoljen z restavratorskim 
delom 

graščina možnosti, da zaživi v 
reprezentančnem sijaju, za ta na
men je namreč bila grajena. Če 
pa jo pustimo uboštvu, pa bo še 
naprej kazala na nebogljenost 
naše kulturne zmogljivosti. 

MS 

O R M O Ž / VABILO NA RAZSTAVO 

Ormož Y davnini 
P o k r a j i n s k i m u z e j P t u j j e v p r o s t o r i h t a m k a j š n j e o s n o v 
n e š o l e pr iprav i l r a z s t a v o , k i j o b o v p e t e k , 1 1 . s e p t e m 
bra , o b 16 . uri odpr l p o s l a n e c d r ž a v n e g a z b o r a i n 
o r m o š k i ž u p a n Vi l i T r o f e n i k . 

Razstava je kot učno ponazori
lo v prvi vrsti namenjena učen
cem osnovnih šol in dijakom no
voustanovljene gimnazije. Ob 
učenju o najstarejši (pra)zgodo-
vini današnjega slovenskega 
ozemlja in Evrope se bodo ob 
njej lahko seznanili tudi s 
pričevanji o življenju v Ormožu 
v posameznih časovnih razdobj
ih. Arheološke ostaline 
domačega mesta in zaledja bodo 
lahko primerjali s sorodnimi 
kulturami drugod in tako spoz
navali vpetost Ormoža v sočasne 
tokove evropskega razvoja ter 
njegovo mesto in pomen v posa
meznih razdobjih. 

Razstava prinaša na eni strani z 
dokumentarnim gradivom na 
panojih prikaz različnih oblik 
življenja iz ormoške davnine in 
fotodokumentacijo raziskav. Na 
drugi strani pa smo se z izbra
nim gradivom v vitrinah omejili 
izključno na keramične izdelke, 
ki pri arheoloških raziskavah 
naselbin običajno predstavljajo 

pretežno večino najdb. Tako 
lahko obiskovalec sledi spre
membam v razvoju lončarstva. 
Ob obsežnem ormoškem gradi
vu, ki zajema večtisočletni 
časovni razpon, smo se omejili 
na prikaz določenih časovnih iz
sekov, pomembnih za razvoj 
mesta in okolice. 

Iz mlajše kamere dobe ali 
neolitika (neos = gr. nov, lithos 
- gr. kamen) in bakrene dobe ali 
eneolitika (eneos = gr. baker), 
ki traja do 1750 pr.n.št., pred
stavljamo karto z gostoto pose
litve, del načrta najstarejše har-
deške naselbine s tlorisi hiš, eno 
od analiz ostankov lesa takšne 
zgradbe, ki datira začetek nasel
bine v 6. tisočletje, večina vzor
cev pa kaže na čas 5. in začetek 4. 
tisočletja pred našim štetjem. 
Naslebina na Hardeku je torej 
starejša od najstarejšega kolišča 
na Ljubljanskem barju. 

Večji del razstave je namenjen 
bronasti dobi (1750 - 750 
pr.n.št.). Železna doba (750-14. 

Zajemalka, keramika. Hardek, 
neo-leneolitik. 

Risba: T. Plaveč 

Ropotuljica, okrašena z 
žebljenjem. Ormož, pozna 
bronasta doba, 8. stol. pr. n. 
št. Risba: F. Anžel 

pr.n.št.) je predstavljena 
predvsem dokumentarno. V 
rimski dobi (14. pr.n.št. - 476 
n.št.) je skozi ormoško območje 
potekala magistralna cesta, ki je 
vodila od Ogleja do Donave. Ob 
cesti je bila v Pavlovcih odkrita 
rimska stavba, ki je prikazana 
dokumentarno. Ponoven vzpon 
doživi Ormož v srednjem veku, 
v 13. stoletju, posebno pa po letu 
1331, ko postane mesto. Njegova 
zgodovina nam je znana iz hstin, 
na razstavi pa sta čas srednjega 
in novega veka ilustrirana z iz
brano keramiko. 

Razstava bo na ogled v septem
bru in oktobru vsak delavnik 
med 8. in 11.30 ter 14. in 18. uro. 
Vljudno vabljeni! 

Brane Lamut 

PTUJ / POKRAJINSKI MUZEJ VABI V MIHELICEVO GALERIJO 

Pridite, diktdi bomo na sinlo! I 
v M i h e l i č e v i galer i j i j e b i l a v če tr tek , 3 . s ep tembra , odprta razstava p o s l i l ^ n i h teks t i l i j 
mariborske umetnice Vere Seš lar Založnik. Umetnica v stari javanski tehniki batika sli
ka na svilo. Ptujski muzej pa vabi na spremno prireditev tenkočutno postavljene razs(a \c . 
Otroci bodo v soboto in nedeljo, 12. in 13. septembra, med 10. in 13. uro v Mihel ičevi j»a-
leryi s l ikal i na svilo pod vodstvom likovne pedagoginje Lee Kralj. 

I 
Med šolsko mladino nadvse priljubljena učiteljica, sicer zaposlena na osnovni šoli Olge MegliC. je 
pripravila vse potrebno, da bodo otroci v soboto in nedeljo lahko sprostili domišljijo in s tekstilnimi • 
barimni iipodobili svoj doniišljijski košček sveta. Bleščeča in gladka, tkanina, ki spoti med prsti, le 
rruiterial, ki se bistveno razlikuje od. dnigUi slikovnih nosilcev. Podobam dodaja poseben žar, saj-
batve zablestijo, še posebej če dovolimo, da skozi prosojno thtnino prodre svetloba. Gospa Kralje\'a 
seje odločila, da bo preslo-bela kar najbolj dolg kos s\ile, da bo čim več otrok slilailo eno podobo, 
nato pa se bomo skupaj odločili, kje bomo razprostrli in razvili ta dolgi prapor. | 

Vabljeni! 

TItENMROOLE /STRANISCAVANTIKI IN POIZKUS HIPOTETIČNE POSTAVITVE JAVNIH iN ZASEBNIH STRANISCVPETOVIJI; 

Oprostite, Ide / e strmi$ie7 
11. 
RIMSKA LEGIJA 
V PETOVIJI 
v Ptuju so naselili legijo VIII. 

Avguste in jo okoli leta 45-46 za
menjali z legijo XIII. Gemine, ta 
pa je ostala tukaj vse do začetka 
2. stol. ^ 
Tabori so bili po pravilu štiri

kotne oblike, utrjeni z nasipom 
ali zidanim obzidjem. V njih so 
t̂ ile natančno določene glavne 
Ceste in ulice, število vrat . . . Po-
•lavadi so bile stranice usmerje-

po straneh neba. Zanimivo je, 
'ia je imel vojaški tabor odzunaj 
Podobno obliko kakor rimsko 
tnesto. 
Danes še vedno ne vemo na

tanko, kje je bil ptujski rimski 
'̂ojaški tabor. Gotovo je, da na 

besnem bregu reke Drave, ker je 
''eka varovala tabor z vzhodne 
^^rani, od koder je prihajala ne
marnost.̂  To domnevo potrjuje 
^^di vodovod, ki so ga v 1. stolet
ij zgradili za svoje potrebe in 
^^di s Pohorja preko Frama v 
"•̂ n̂i črti do Zg. Hajdine. To hi
potezo pa končno potrjuje tudi 
^^liko grobišče, ki je v bližini in 
î̂ r so pokopani tudi vojaki. 

^ 0 teh predvidevanjih sva z 
j'Pl- arheologinjo ga. Marjano 
^^^Temov (hipotetično) vrisala 
^"^ski tabor. 

Rimska vojska je bila sijajno 
organizirana. V legijah je bilo v 
začetku našega štetja okoli 3000 
mož, večinoma rimskih držav
ljanov. G. Curk meni, da so bili 
prebivalci ptujskega tabora 
zvečine domačini iz severne Ita
lije in močno romanizirane Gali
je. 

Področje kolonije je bilo kar 
veliko in v mestu so se počasi 
pričeli uveljavljati civilna upra
va, pravosodje, policija, tržni 
red. Za časa Trajana je bila legija 
XIII. Gemina premaknjena na 
Dunaj. 

PREBIVALCI 
PETOVIJE 

V taboru so seveda prebivali 
vojaki. Poleg legije pa se je zme
raj naselilo večje število ljudi, ki 
so bili kakorkoli povezani z voj
sko. To so bili obrtniki, zdravni
ki, gostilničarji, vesela dekleta... 
Z eno besedo jih imenujemo 
pratež legije. Ob njih pa so bile 
tudi žene in otroci uradno ne
priznanih zakonskih zvez voja
kov.^ 

Ob prihodu legije je torej poleg 
vojaškega tabora nastalo naselje 
civilnega prebivalstva (canabae). 
Stavbe so bile lesene ali pozida-
ne.^ 

Ker so vojaki, ki so odslužili 
vojaški rok, ponavadi dobili 
košček zemlje tam, kjer so 
končali službo, so se tam tudi za 

stalno naselili. Tako so veterani 
postali eden opornih stebrov 
novo ustanovljene rimske 
državne oblasti v provincah.^ 
Rimski legionarji so pospeševali 
romanizacijo dežele, sodelovali 
pri krajevni samoupravi in zara
di ugodnega materialnega 
položaja postajali neke vrste lo
kalno plemstvo.^ 

Seveda pa ne smemo pozabiti 
da je, še preden so tabor obliko
vali Rimljani, na levem bregu 
Drave obstajala naselbina stare
ga prebivalstva, ki so se hitro 
vključili v gospodarsko in 
družbenopolitično življenje 
nove naselbine na levem bregu 
reke.'' 

Mesto je pravzaprav nastalo 
tako, da sta se združila zahodni 
rimski del na desnem bregu 
Drave in vzhodni del, poselje

nim s staroselci, na levem bregu 
Drave. 

Opombe: 
^ Jevremov, tipkopis, str. 2. 

Navzočnost legij omenja Tacit. 
Tako je v zvezi z VIII. Avgusto 
tudi prva omemba Ptuja leta 14 
(in ne 69, kakor sem mislil dos-
lej). 

^ Lokacije arheologi ne morejo 
natanko določiti, ker niso nale
teli na najdbe. G. Curk meni, da 
so tabor predrugačili morda pre
bivalci sami, saj je mesto na tem 
prostoru živelo še nadaljnjih 300 
let. DrugI arheologi pa menijo, 
da je tabor preprosto odnesla 
reka Drava, ki je velikokrat spre
menila svojo strugo. 

^ Vojaška služba je bila poklic, 
ki ga je moral vojak opravljati 20 

ali več let. Ob odsluženju 
vojaškega roka so vojaki prido
bili rimsko državi j ansto in od 
cesarja prejeli odpravnino v de
narju ali posesti, kjer so živeli s 
svojimi družinami. Marsikateri 
vojak pa ni mogel čakati toliko 
let na to, da si bi poiskal ženo. 
Ženo in otroke so imeli že prej, 
le zakonska zveza je postala vel
javna po upokojitvi. 

^ Jevremov, tipkopis, str. 2. 
^Curk, Ptuj, 1970, str. 16. 
^ Curk Ptuj str. 14. 

Arheologi to trditev potrjuje
jo s tem, da so priseljenci prevze
li latinski jezik, enako pokopa
vali mrtve ... Curk, Ptuj, str. 

Slika idealnega rimskega tabora. Rimljan sem, str. 21 
Lokacija rimskega vojaškega tabora v Petoviji. Narisal Tilen 
Mrgole pod vodstvom arheologinje Marjane Jevremov. 

Rimski legionar. Zgodovina 
za 6. razred OŠ, str. 60 



ZREČE / POLFINALE TEKMOVANJA ZA MISS SLOVENIJE 

Mania in Miša HnaUsHu! 

D v a n a j s t n a j l e p š i h n a s t r p n o p r i č a k u j e f i n a l e , k i b o 2 0 . s e p t e m b r a . M a n j a 
G o j k o v i č d r u g a z d e s n e , o b n j e j M i š a N o v a k . F o t o : Č r t o m i r G o z n i k 

V t e r m a l n e m biseru sredi Pohorja , v Zrečah , j e bi lo 5. sep
tembra pol f inale l e tošnjega tekmovanja za m i s s Slovenije , k i 
se g a j e u d e l e ž i l o 26 od 27 pol f lnal i s tk ( e n o dekle zaradi bo
lezni ni pr i š lo ) . Zbrali so j i h na devetih reg iona ln ih t e k m o 
vanjih, kjer s e j e predstavi lo 131 deklet . Za ptujska dekle ta 
j e bil nas top znova u s p e š e n : i m a m o dve finalistki - M a n j o 
Gojkovič in M i š o Novak. 

Organizatorji so sicer obljubljali 
mnogo večjo in spektakularnejšo 
prireditev, vendar so jo morali za
radi dežja namesto na prostem iz
vesti v večnamenski dvorani pri 
hotelu Dobrava v Zrečah. Kljub 
temu prireditev ni bistveno izgu
bila na kvaliteti, vsaj v tistem delu, 
ki zadeva dekleta, saj so ta svoj 
nastop opravila več kot odlično. 

Zaradi hude konkurence je ime
la desetčlanska komisija zelo težko 
nalogo. Za vstop v finale pa je bil v 
veliki meri odločilen tudi 
predhodni nastop oziroma pogo
vor s komisijo, ki so ga dekleta 
morala opraviti v slovenskem in 
tujem jeziku. Že na tiskovni kon
ferenci, ki je bila uro pred polfmal-
no prireditvijo, je lastnik licence 
za miss Slovenije Zdravko 

Geržina povedal, da mora biti 
bodoča miss Slovenije kompletna 
osebnost z vsemi aduti lepote in 
znanja, saj gre za ambasadorko 
Slovenije na prireditvi, ki se je vsa
ko leto v povprečju udeleži okrog 
90 lepotic z vsega sveta, tekmovan
je za miss sveta pa je tudi najsta
rejše tovrstno tekmovanje na sve
tu. Letos bodo miss sveta izbirali 
na Sejšelih 26. novembra, dekleta 
pa se bodo zbrala v Parizu že 3. no
vembra. Zdravko Geržina je v so
boto tudi povedal, da upa, da bo le
tos naša lepotica prišla med prvih 
deset, čeprav na svetovnem izboru 
poleg lepote odloča še vrsta drugih 
dejavnikov, tudi politika. 

26 letošnjih polfinalistk se je v 
Zrečah predstavilo v zelenih, ru
menih, roza in oranžnih kopalkah. 

lepih dnevnih oblačilih in 
prečudovitih večernih oblačilih. 
Med njimi je bilo največ svetlo
lask, ki so tudi najbolj očarale stro
kovno komisijo. Za Ptujčanke je 
bilo letošnje polfinalno tekmovan
je znova uspešno: v finale sta se 
uvrstili Manja Gojkovič in Miša 
Novak, svoj nastop pa je dobro op
ravila tudi Maja Lešnik. Tudi si
cer je imel Ptuj največ polfinalistk. 
V družbi Radio-Tednik pa smo za
dovoljni tudi zato, ker so ude
leženke avdicij za manekenke, ki 
jih organiziramo skupaj s 
podjetjem Sonja in modnoobliko-
valnim studiom Marjana Podles-
nika iz Maribora, v zadnjih letih 
vedno med najboljšimi. Ponavlja 
se leto 1996, ko smo imeli v finalu 
tekmovanja za miss Slovenije prav 
tako dve tekmovalki, Alenko Vin-
diš, kasnejšo zmagovalko, in Bar
baro Cenčič, ki je bila četrta. 

Finale osmega tekmovanja za 
miss Slovenije bo 20. septembra v 
Cankarjevem domu v Ljubljani. 
Ptujčani ga pričakujemo v opti
mističnem razpoložanju. 

MG 

PTUJ / UPOKOJENCI VABIJO V ISTRSKE TOPLICE 

Jesensko letovanje 

Vročina j e pojenjala , vetrič oznanja j e s e n . In to j e čas za 
ptujske upokojence , da se odpravijo na letovanje, kajti to 
počne jo v p o m l a d a n s k e m in j e s e n s k e m č a s u . Od m e s e c a do 
m e s e c a varčujejo kar pri društvih, da si l a h k o privoščijo ne
kaj sproščen ih i n brezskrbnih dni . V marcu so poči tn ikoval i 
v R a b c u in D u g i uvali . V soboto , 5. novembra, pa je g. Pajnki-
har odpeljal 51 upokojencev za 10 dni v U m a g . 

Drugim upokojencem, ki se 
nam še niso priključili, spo
ročamo, da znamo biti tudi 
skromni. Privoščimo si le pol-
penzion, samo da nekam gremo. 
Radi bi vsaj delno nadomestili 

tiste dni, ko smo velikokrat de
lali po ves dan za bori denar - a 
nismo imeli možnosti letovanj. 
Na skupinskem letovanju veli
ko vidimo in doživimo. Olga 
pove šalo, Štefka pri tegne; kma

lu se oglasi Joža in pesem je tu. 
Sedaj pa še vabilo: Upokojen

ce vabimo na 7-dnevni dopust v 
Istrske Toplice, in sicer od 2. do 
9. novembra. Cena je za nas dos
topna: 7 polnih penzionov z 
zdravniškim posvetom in ko
panjem v pokritem bazenu za 
23.3000 tolarjev. Tud i tu bo pri
jetno in zabavno. Organizatori-
ca letovanj je Mimica Korpar. 

M.N. 

LESKOVEC PRI PRAGERSKEM / NARAVA JE BILA BOGATA ... 

Mllkina velika soninka 
Rekordno sončnico, ki je iz 

lanskoletnega semena vzklila in 
zrasla pri Milki Ogrizek iz Les-
kovca 37, so najprej našle 
ptičke, ki so jima zrnca dobro
došla kot dodatek k jedilniku. 
Premer te sončnice je, verjeli ali 
ne, 52 cm. To bo hrane za ptičke 
kar celo zimo. Pri družini Og
rizek je že večkrat zrasla kakšna 
velika sončnica, letošnja pa je 
res rekordna. 

Tekst in foto: 
Brigita Pfiiar 
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lALOZE / UGOTOVITVE RAZOČARANEGA TURISTA - DRUGIČ 

finske tesfe ie, foda kje je ponudlni? 
fgbel z dobrodoš l i co v H a l o z a h ne manjka tudi v drugem 
l̂ lu v insko- tur i s t i čne ce s t e na območju o b č i n Gor i šn ica 
0 / a v r č . Zanje so p o n e k o d poskrbe l i kar d o m a č i n i , čep-

poleg pri jaznega sprejema na š tev i ln ih h a l o š k i h češ 
kih ob iskovalcu nc ponud i jo n i č drugega. Turist v t em 
^oncu H a l o z l a h k o m e d vinogradi , v ikendi in h a l o š k i m i 
lomačiji že spozna , da je na pravi poti po v inski cest i , po-
juja se m u tudi nekaj tur i s t i čno razg lednih točk, za nje
govo žejo in l a k o t o pa naj bi poskrbel i na tur i s t i čno na-
i^vnanih kmet i jah . Ed ino najti j ih mora in se vnaprej do
govoriti, to pa j e s a m o e n a od s labost i h a l o š k e g a tur izma 
, če m u tur izem sp loh l a h k o že rečemo . 

Kot slučajna turista sva se še 
(jrugič podala na pot, tokrat v 
(jrugi del haloške vinsko-turis-
tične ceste, v upanju, da je vsaj 
tam nekoliko bolje. Prvič sva se s 
Haloz vračala razočarana, saj 
nisva spoznala niti malo tistega, 
kar nama je ponudila kopica 
propagandnega materiala, zato 
ga tokrat nisva šla nit i iskat. 
Imela sva že karto haloške 
vinsko-turistične ceste, misleč, 
da bo to za prve informacije že 
moralo biti dovolj. 

Iz Varej in Dravcev v videmski 
občini naju tabla usmeri v Gra
dišča, kjer se pot po vinsko-tu-
ristični cesti nadaljuje v 
sosednjo občino. V Gradiščah 
hitro spoznava, da je to že tista 
prava vinska pot, saj naju na to 
opozorijo vinogradi in klopotci, 
že takoj pa se znaj deva v "ulici" z 
lepo urejenimi zidanicami. Od 
lod se ponuja prelep razgled na 
rokave Drave in od daleč opazi
va tudi grad Bori. Toda naju za
nima ponudba v Halozah, zato 
pot nadaljujeva po ozki, že 
precej od dežja načeti cesti. No
benih tabel ne opaziva in vendar 
se pripeljeva do turistične točke, 
ki je na karti označena s 
sončkom. Pod točko 26 piše Vi
narstvo Emeršič. Tam ponujajo 
70 sedežev, vino po izbiri, narez
ke, dostop do tja je mogoč tudi z 
avtobusom - a za vse to se je 
potrebno vnaprej dogovoriti. 
Tam se ustaviva za kratek čas, 
saj si od ponudbe ne obetava 
prav ničesar, ker se nisva 
naročila. Nase opozori klopotec 
v bližnjem vinogradu, opaziva 
precej lesenih miz in klopi, ima
jo tudi brajde, veliko cvetja in le
senih tabel - temu bi že rekli 
haloški turizem. Spotoma opazi
la obnovljeno kapelo in nekaj 
tabel z dobrodošlico v kraju, kjer 
sva. Peljeva se proti Cirkulanam, 
kamor naju vodi karta z rdeče 
^risanimi vinsko-turističnimi 
potmi. 

Po nekaj minutah vožnje sva v 
Cirkulanah, kjer v križišču nale
tiva na številne smerokaze. Na-
iprej zavijeva v desno. Še ena ta-
''la in za njo že takoj druga. 

Stop! V Pristavi pri Cirkulanah 
imava možnost poiskati Apart
ma Roškar, ki je od glavne ceste 
oddaljen kilometer. Radovedna 
sva, zato se z avtomobilom poda
va na hrib in postajava od hiše 
do hiše vse bolj pozorna na vsa
ko označbo, toda o omenjenem 
apartmaju ni ne duha in ne slu
ha, zato si privoščiva vsaj prije
ten razgled po bližnjih hribih. 
Zapeljeva se nazaj v dolino in 
naprej po cesti, kjer na karti pod 
točko 27 piše Turistični urad 
»Halo«. Toda ker imava nekaj 
informacij o haloški vinsko-tu-
ristični cesti že od prej in ker 
nama je prijazna uslužbenka v 
informacijski pisarni na Ptujski 
Gori ponudila še precej propa
gandnega materiala, se tja ne 
odpraviva, ampak peljeva naprej 
do naslednje table. Prva naju po
vabi v gostišče Paradiž, ki je od 
glavne ceste oddaljeno 3 kilo
metre in leži tik ob državni meji. 
Najdeva ga pod točko 30, kjer 
piše, da imajo 210 sedežev, 25 
prenočišč, dostop do tja je 
mogoč tudi z avtobusom, za 
hrano in pijačo pa verjetno tudi 
poskrbijo. V Paradižu sva torej 
dobrodošla, tako lahko namreč 
sklepava po še nekaj lepo izdela
nih lesenih tablah, toda še prej 
bi rada našla kmetijo Arnečič, ki 
je na karti pod točko 28. Ne opa
ziva nobene table, nobenega 
smerokaza, torej z obiskom na 
kmetiji ne bo nič. Do gostišča 
Paradiž ne zapeljeva, čeprav ve
lik gostinski objekt opaziva že 
od daleč, kajti čaka naju še dolga 
pot. 

P O H A L O Š K I H 
C E S T A H J E S A M O 
F U R A T I F A J N . . . 

Poti ne nadaljujeva po rdeče 
zarisani poti, temveč po oranžni, 
ki omenja druge turistične poti 
in nekaj ponudbe ob njih, želiva 
pa se tudi malo razgledati po vi
norodnem območju. Kaj hitro 
spoznava, da so ceste tod sicer 
ozke, a lepe, urejene in prevozne. 
Želiva že kaj popiti, vsaj kakšen 
kozarec vinske kapljice bi se pri-
legel, toda ob cesti ne najdeva 
nobenega vinotoča. Spustiva se 
bolj v dolino, cesta je vse bolj 
obupna in neasfaltirana, vije se 
med vinorodnimi hribi in zida-

D o b r o d o š l i v P a r a d i ž 

nicami, le redke domačije so po
seljene. Naprej pa je cesta že 
široka, z novo asfaltno prevleko. 
Prijazno naju ob poti pozdravi 
tu in tam kakšen domačin, ki 
verjetno turista na tej poti sreča 
bolj poredko. Na karti nase opo
zori še ena točka - gostilna, kjer 
kot posebnost ponujajo prevoz s 
kočijo. Ponudba, ni kaj, vendar 
midva si želiva kaj bolj 
domačega in preprostega, ne 
vaške gostilne, zato se po dolini 
zapeljeva nazaj do Cirkulan. Ta
bla z oznako vinsko-turistične 
ceste naju v centru naselja napo
ti na drugi konec Gradišč. Med 
potjo se komaj znaj deva, saj se 
table o oznakami kar izgubijo, 
kljub vsemu sva na pravi vinski 
poti, če že drugega ne. Vinogradi 
so na eno in drugo stran hriba, 
klopotcev je dosti več, ob poti 
naletiva na urejene in obnovlje
ne haloške domačije, na karti pa 
opaziva še točko 23. To naj bi 
bila prenočišča »Halo«, ki jih 
pod enako oznako na karti opa
ziva še trikrat. Zapeljeva se na 
eno stran hriba v dolino in po
tem še nazaj, saj se želiva 
prepričati, ali je v Halozah 
mogoče tudi prenočiti, ampak 
nimava sreče. Prenočišč ne 
najdeva, saj naju nanje ob poti 
več ne opozori nobena tabla. 

Karta naju povabi naprej; pod 
točko 32 je namreč kmetija 
Zvonko Arnečič, kjer ponujajo 
narezke in gibanico, pijačo po iz-

H a l o š k e s t r m i n e z s t r m i m i v i n o g r a d i s o n e k a j p o s e b n e g a 

biri, odprto pa imajo ob koncu 
tedna. Kmetije ob cesti ni težko 
najti, čeprav nase posebej ne 
opozori, od tod pa se pripeljeva v 
Dolane, kjer opaziva še nekaj 
kažipotov in pot po karti nadal
jujeva naprej do Zavrča. 

Torej sva že v drugi občini. V 
Zavrču nimava velike izbire, 
tudi informacijskih tabel in dru
gih oznak ne opaziva, karta pa 
ponuja več smeri. Izbereva tisto, 
kjer je »domača« ponudba, zato 
se s Turškega Vrha zapeljeva do 
kmetije Pungračič v Drenovec. 
V dolini naju na kmetijo opozori 
majhna tabla. Torej sva na pravi 
pot do tja, kjer lahko ponudijo 
tudi do 250 sedežev, pijačo po iz
biri, hrano po naročilu, pot je 
prevozna z avtobusom, le odprto 
imajo samo po dogovoru. Ker 
nisva dogovorjena, s ponudbo 
pač ne bo nič. Že ob poti na hrib 
pa ugotoviva, da je nekdaj veliko 
odlagališče starih avtomobilov 
kar na lepem izginilo. 

Table so potem že zelo redke, z 
oznako vinske ceste ne opaziva 
skoraj nobene, ampak želiva 
obiskati še turistično Švabovp, 

ki bi moral biti nekje v bližini. 
Spustiva se v dolino in znova za
peljeva na hrib, prepričana, da 
bova morda pa le prišla na pravo 
mesto. Vrata gostišča so odprta, 
torej bova vsaj tam lahko okusila 
kaj »haloškega«. Na Švabovem 
imajo namreč odprto vsak dan 
razen ponedeljka, ponujajo do
volj sedežev zunaj in odznotraj, 
imajo tudi prenočišča, hrano po 
naročilu, poleg tega pa še otroški 
park, kegljišče v naravi, odbojko 
na pesku. V prijetnem okolju 
malce posediva in si ob tem 
zaželiva kozarec domačega, ki 
nama ga priporoča tudi prijazen 
natakar, zraven pa vljudno 
ponudi še gibanico: sirovo ali 
orehovo. To je bila torej haloška 
gostoljubnost, drugje je nisva 
bila deležna. 

Med vinogradi se zapeljeva do 
gradu Bori, kjer je še ena turis
tična točka, tabla naju opozori, 
da je tudi za ponudbo poskrblje
no. Peljeva še nazaj do Cirkulan 
in še zadnjič po vinsko-turistični 
cesti nazaj do Leskovca v vi-
demsko občino. Vmes naju na 
vrhu hriba kažipot usmeri še v 

levo, na cesto klopotcev v kraju 
Mali Okič - Slatina, kjer sva prav 
tako dobrodošla. Radovedna se 
zapeljeva tudi po tej cesti mimo 
zidanic. 

Počasi se bližava koncu najine 
poti, prej razočarana kot zado
voljna ter nadvse utrujena. 
Domačnosti nisva bila deležna 
niti ne preveč haloške gostol
jubnosti, tudi »bogata« ponudba 
na papirju naju ni prepričala, 
navduševala sva se lahko samo 
nad lepotami Haloz, ki so bile na 
dan najinega potepanja oblite s 
sončnimi žarki. Še drugič zapo
red vtise s poti po vinsko-turis-
tični cesti sporočava v tej obliki, 
Haložanom in vsem tistim, ki se 
trudijo Haloze obuditi v turiz
mu, pa želiva vso srečo, saj jih 
čaka še precej utrudljivega in 
težkega dela. Ampak držalo bo 
vseeno, da so Haloze lepe in 
vredne ogleda, česa več pa v tem 
trenutku ne zmorejo ali pa ne 
znajo ponuditi , pa četudi si ra
doveden naključni turist želi 
mnogo, mnogo več. 

Tatjana Mohorko 
Jože Bračič 

E d e n o d z a n i m i v i h k m e č k i h t u r i z m o v ( E m e r š i č ) v 
G r a d i š č i h V c i r k u l a n a h n a m H a l o z e P o n u d i j o v e č m o ž n i h p o t i 

K l o p o t e c v e l i k a n n a C e s t i k l o p o t c e v V H a l o z a h s o t u d i z a n i m i v e " K o z j e s t e z i c e " 



O O TOD IM TAM 

KIDRIČEVO / VROČA SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Svehuh mmili ocime mmskemi sodiseu 
R A Z L I T A G N O J N I C A , K I J E N I • Š O L S K I P R I Z I D E K B O G R A D I L O G P D R A V A • O Č I T A N I H I Z P L A Č I L N E B O D a 
V R A Č A L I • P R E D S T A V N I C I N A D Z O R N E G A S V E T A S E J O P R O T E S T N O Z A P U S T I L I 

Po nesklepčnost i redne seje v začetku avgusta, po vsej ver
jetnost i zaradi dopustov, s e j e 16. izredna seja sveta občine 
Kidričevo minul i četrtek, 3 . septembra, zaradi vroče vsebine 
zavlekla skoraj uro čez polnoč . Uvodoma so svetniki dokaj 
dobre volje pr is luhni l i predlogom v glavnem odbora za kme
tijstvo ter pros i lcem iz proračuna razdeli l i nekaj mil ijonov 
flnančnih sredstev. 

Nekoliko toplejše je postalo, ko 
so se lotili županovega predloga o 
oddaji javnega naročila za izbiro 
izvajalca za gradnji prizidka in 
nadzidavo OS Kidričevo. Na raz
pis so se prijavili trije ponudniki: 
Gradbeno podjetje Granit iz Slo
venske Bistrice s ceno 109.913.795 
tolarjev. Gradbeno podjetje Ptuj s 
ceno 98.939.041 tolarjev in Gradiš 
- Gradnje Ptuj s ceno 101.779.224 
tolarjev in tega je župan skupaj z 
vodstvom šole kot najugodnejšega 
ponudnika predlagal za izvajalca. 
Po medsebojnem prepričevanju, 
primerjanju kakovosti, analize 
stroškov in tehtanju spopsobnosti 
ponudnikov in po dokaj napeti 
razpravi so se nmenja svetnikov 
močno delila, v glavnem pa je bilo 
jasno, da so se osredotočili le na 
dva ponudnika: Gradbeno podjet
je Ptuj in Gradis-Gradnje iz Ptuja. 

To se je pokazalo tudi pri glaso
vanju, saj je od 15 prisotnih bilo 7 
svetnikov za Gradiš, 7 pa za Grad
beno podjetje, svemik Bogomir 
Jurtela pa ni želel glasovati. Na 
opozorilo predsednika sveta Fran
ca Skrila, da bo v takem primeru 
potrebno razpis in ves postopek 
ponoviti, kar bi priteček gradnje 
spet zavleklo, pa je svojo odločitev 
izrazil šele po krajši pavzi in te
meljitem premisleku. In prav nje
gov glas je odločil, da bo šolo v Ki
dričevem gradilo GP Ptuj, najce
nejši ponudnik, in sicer za dobrih 
98,9 milijona. Ker pa so v pro
računu v ta namen namenili le do
brih 76 milijonov, so sklenili, da se 
z izbranim izvajalcem podpiše po
godba le do višine razpisanih sred
stev. Eden od svetnikov je namreč 
opozoril na sklep s prejšnje seje, ki 
jih zavezuje, da se za gradnjo šole 

lahko odločajo šele po zagotovilu 
ministrstva, da bo sofinanciralo 
oziroma zagotovilo majnkajoča 
sredstva, tega pa kljub prizadevan
ju župana in predsednika sveta do 
seje še niso uspeli doseči. 

P O R O Č I L O 
R A Č U N S K E G A 
S O D I Š Č A 
- Z M A Z E K ? 

v osrednji in po pričakovanjih 
najbolj vroči točki pa so kar nekaj 
ur obravnavali poročilo računske
ga sodišča o reviziji poslovanja in 
gospodarjenja v občini Kidričevo 
za leto 1995, 1996 in 1997. O tem 
poročilu, v katerem račimsko 
sodišče med drugim ugotavlja ne
pravilnosti pri poslovanju občine, 
smo v Tedniku že obširneje pisali. 
Svetniki pa se z očitki niso strinja
li in drug za drugim izražali 
ogorčenje nad takimi ugotovitva
mi, ki so po objavah v sredstvih 
javnega obveščanja po njihovem 
mnenju na svetnike in občinsko 
upravo razlili gnojnico, ki je ni. 

Župan Aloj Sprah je pojasnil, da 
je o reviziji poslavanja pripravil za 
sejo pisno poročilo, v katerem 
upravičuje in pojasnjuje poslovan
je občinske uprave, svoje odločitve 
in odločitve sveta. Pri tem ugotav
lja, da je še vedno odprtih nekaj 
nejasnosti in vprašanj, na katera 
niso dobili odgovora niti v mi
nistrstvih niti v drugih državnih 
službah, zato bi jih bilo smotrno 
posredovati računskemu sodišču v 
ponovno presojo. Pri očitkih, da 
niso upoštevali zakonskih določil 
o nezdružljivosti opravljanja javne 
funkcije s pridobitniško dejav
nostjo, pa je dodal, da v 20. členu 
zakona ni razvidno, da to velja 
tudi za lokalne skupnosti, v 8. 
členu pa je posebej opredeljeno, 
kaj je dopuščeno tisim, ki svojo 
funkcijo opravljajo nepoklicno. Po 
županovih besedah ima računsko 
sodišče svoje tolmačenje omenjene 
zakonodaje, služba za lokalno sa
moupravo pa tudi svoje, a dru
gačno tolmačenje. Razhajanja so 
več kot očitna, vsekakor pa je 
župan za to, da se vse resnično do
kazane pomanjkljivosti in nepra
vilnosti čimprej odpravijo. 

Svetnik Milan Unuk je poudaril, 
da so se pri svojih odločitvah ved
no obnašali v duhu dobrega gospo
darja, da je bil tudi sam vedno za 
to, da bi dela opravljali domači 

ljudje, da bi denar ostal doma. Če 
tega ne bi smeli početi, se čuti so-
krivega, sicer pa zaupa v delo sveta 
in vodstvo občine ter je prepričan, 
da napak niso počeli. Svetnik Vla
do Forbici je menil, da o poročilu 
računskega sodišča ni kaj dodati in 
ne govoriti, saj je vse zapisano, 
bojda še preveč, in se zahvalil za 
brezplačno reklamo, ki je je bil 
deležen v Magu, Tedniku, Večeru 
in še kje. Po njegovi oceni so infor
macije nepreverjene in netočne, 
saj v nobenem zakonu ne piše, da 
svetniki, ki opravljajo funkcijo ne
profesionalno, ne bi smeli opravl
jati del za občino. V časopisih so 
po njegovem bili zapisani tisti, ki 
so po javnem razpisu dobili delo in 
ga tudi pošteno opravili, za kar so 
si seveda zaslužili plačilo. 

Posebej obsežen in natančen je 
bil v svojih pripombah na ugoto
vitve računskega sodišča svetnik 
Stanko Meglic, ki večino krivde 
za domnevne nepravilnosti očita 
računovodkinji in občinski upra
vi, kajti dejstvo je, da je izvajanje 
proračima odvisno predvsem od 
zakonitega vodenja financ. In če bi 
bile te pravilno vodene, če bi imel 
župan prave informacije o porabi 
proračunskih sredstev, pravi Me
glic, zagotovo do prekoračitev in 
nezakonitosti ne bi prihajalo. Med 
drugim je navedel, da je posledica 
nepravilnega navajanja zbirnih 
obračunov 1,2 milijona tolarjev 
manj prihodkov za občino, in se 
vprašal, ali je to cena za neznanje v 
računovodstvu. Zavrnil je tudi 
ugotovitve računskega sodišča v 
zvezi z izplačevanjem sejnin, zara
di neznanja pa je po njegovih bese
dah bilo odvedenih tudi 1,3 mili
jona tolarjev za prispevke SPIZ, ki 
jih tam nimajo komu pripisati. 
Računovodstvu občine je očital, da 
se je izkazalo tudi pri deponiranju 
depozitov, ob koncu pa ogorčen 
ugotovil, da je pri vsem tem naj
bolj žalosmo, da občinska uprava 
ni uspela v zakonskem roku podati 
nobene tehtne pripombe na 
poročilo računskega sodišča in da 
občinskemu svetu ni omogočila 
pravočasne razprave o predhod
nem poročilu. 

Računovodkinja Jožica Pod
goršek je očitke zavrnila ter svoje 
delo pojasnjevala z odločitvami 
odredbodajalca, torej župana. Gle
de zbirnih napak je zagotovila, da 
bo napačno nakazani denar kmalu 
vrnjen. Povedala je, da se je pri 
svojem delu držala obstoječe zako

nodaje, pri tem pa opozorila, da so 
navodila ministrstva za finance v 
nasprotju z zakonom, in dodala, da 
je v nekaterih primerih ravnala 
tudi po navodilih članice račun
skega sodišča Ane Praprotnik. Si
cer pa je ugotovila, da so bile re
snejše napake v poslovanju občine 
Kidričevo storjene, preden je nas
topila to fimkcijo, največ pred le
tom 1996, ko je račimovodsko 
službo zanje začasno opravljala 
mesma občina Ptuj, pa tudi pozne
je, ko je še pred njo opravljal funk
cijo drugi računovodja. 

Svetnik Zvonko Jevšovar pa je 
menil, da zajec ne tiči v tem grmu, 
in izrazil ogorčenje nad ugotovit
vami računskega sodišča. Ogorčen 
pa je bil tudi nad dejstvom, da se 
občina ni pritožila nad takšnim 
"zmazkom, kot je to poročilo", saj 
samo nekaj ugotavlja, nič pa ne 
piše o tem, da bi bila storjenega kaj 
kaznivega, nič ni napisano, ali 
bodo za očitane nepravilnosti tudi 
kakšne sankcije ali kazni. Po nje
govem gre pač za ugotovitve, ki v 
večini ne držijo, zato je največja 
napaka občine in svetnikov, da si 
niso poskušali "oprati obraza". 
Opozoril je tudi, da ljudje govorijo 
marsikaj, celo to, da so svetniki 
kradli in da kradejo, kar je nes
ramno in žaljivo in po njegovem 
čista laž. Ob koncu pa se je resno 
vprašal, ali to krivično pribijanje 
na sramotilni steber vendale ne 
pomeni pričetka nizkih udarcev v 
jesenskem prevolilnem boju. 

Temu je pritrdil predsednik sve
ta Franc Skrila in dodal, da po 
vsem tem ugotavlja, da so na njih 
zlili gnojnico, ki je v bistvu ni. Po 
njegovih mesedah je to žalostno po 
vsem, kar so storili za občino, za 
občane. Ogromno so storili zas
tonj, brezplačno, z velikim entu-
ziazmom, sam naj bi za občino 
brezplačno prevozil prek 3000 km 
in za vse to namesto besede hvala 
sedaj doživljajo takšne "zmazke", 
kot je poročilo računskega sodišča. 

Nekoliko bolj umirjeno je reagi
ral svetnik Maks Medved in opo
zoril, da se opredejuje od takšnih 
izrazov, kot so zmazek in podob
no, kajti po njegovem je račtmsko 
sodišče resen državni organ, ki 
zasluži vse spoštovanje. Možno pa 
je, da se mci takšen organ zmoti, 
vsi delamo napake in zato je na na
pake treba opozarjati - ne na 
splošno, ampak argumentirano. 

Ko se je razprava nekoliko 
rila, so svetniki sprejeli nekaj skĵ . 
pov, ki zavračajo ugotovitve 
računskega sodišča, ugotavljajo, (jj 
poslovanje občinske uprave in sve. 
ta ni škodovalo občini; odločal, 
naj bi v najboljši veri, da počnejo 
prav in da ne kršijo zakonov; svei. 
niki ne sprejmejo očitanih nezako, 
nitosti, pogodbe s svetniki za nji, 
hovo delo naj ne bi bile nezakonita 
in občini škodljive. Zaradi tega % 
sklenili, da tudi očitanih "nezako
nito" pridobljenih sredstev v višitu 
1,4 milijona tolarjev ne bodo 
vračali, od podjetja ITS pa bodo 
zahtevali, naj vrne denar za plačaj 
računalniški program, ki 
računalniško vodenje občine m 
uporaben. Svojo resnico naj bi po 
sklepu sveta sami predstavili jav. 
nosti na posebni tiskovni konfe
renci, ki naj bi jo v kratkem sklica) 
župan. 

Olje na žerjavico pa sta ob koncu 
prilili predstavnici nadzornega 
sveta, predsednica Zdenka Holc 
in članica Marija Metiičar, ki jt 
svetniki niso prepričali o brezma-
dežnosti, zato sta zahtevali, da jt 
treba vse nepravilnosti, ki jih je 
ugotovilo računsko sodišče, tako; 
odpraviti, in celo, kot je dejala 
Holčeva, da "je treba denar, ki je 
bil ukraden, vrniti". Sledila je 
vroča reakakcija večine svetnikov 
in vzkliki kot: "Kaj?! Kdo je kra
del?!" in podobno. Sledilo je 
vračanje žogice, češ da bi na napa
ke, če so bile, moral opozarjati tudi 
nadzorni svet, pa te svoje vloge ni 
opravil. En ali dva razpravljalcaps 
sta vendarle ugotovila, da so se ne
pravilnosti morda dogajale in da js 
treba zaupati v računsko sodišče, 
predvsem pa v nadaljnji pozitivni 
razplet dogodkov, saj naj bi v 
občini Kidričevo počeli pač tiste 
začetniške napake, ki jih morck 
počno tudi v drugih občinah, le da 
povsod nimajo revizije. In kjer ni 
tožnika, ni sodnika. Predstavnic 
nadzornega sveta se s tem nista 
strinjali, zato sta hoteli zadevo k 
pojasniti, ker pa jima je predsed
nik sveta odvzel besedo, češ "saj ni
smo na zboru občanov, ampak na 
seji občinskega sveta," sta dobre 
pol ure čez polnoč sejo protestno 
zapustili. Na potezi je torej ki-
dričevski župan z občinsko upra
vo. 

M. Ozmec 

LANCOVA VAS / 1 ^ LET 
FOLKLORNEGA DRUŠTVA 

V nedeljo srečanje 
folklomih skupin 

Ta konec tedna bodo s prireditvami ipod šotorom v Lancovi 
vasi proslavili 15-letnico delovanja tamkajšnjega foklomega 
društva. Ljudski pevci, pevke, muzikantje in plesalci so v 15 letih 
veliko nastopali, gostovali po Sloveniji in na številnih folklomih 
festivalih v tujini. 

Se najdragocenejša pa je raziskava narodnih noš in običajev iz 
Lancove vasi in okolice, ki so jo opravili pred leti. Z njo so pridobili 
nove praznične narodne noše, iz leta v leto pa v ljudskih spletih ple
sov, pesmi in izvirne glasbe spomnijo na marsikateri že skoraj po
zabljeni vaški običaj. 

V soboto, 12. septembra, bodo pod štorom v Lancovi vasi pripra
vili veselico z bogatim srečolovom in ples z ansamblom Gamsi, v ne
deljo pa bo osrednja slovesnost ob jubileju fokloristov. Ob 14. uri 
bodo pod šotorom pripravili srečanje folklomih skupin. Nastopila 
bo otroška folklorna skupina FD Lancova vas, FS Antona-Jožeta 
Strafele iz Markovcev, FS Vinka Koržeta iz Cirkovc, FS Dragatuš iz 
Bele krajine, AFS KUD Študent iz Maribora in seveda domača sku
pina. Ob tej priložnosti bodo podrobneje predstavili 15 let delovanja 
folklornega društva in najzaslužnejšim članom podelili Maroltove 
značke in priznanja. 

TM 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI S E D E M ( N E ) P O M E M B N I H D N I 

Vlada (še) deluje 
č e bi dosledno sklepali po 

mnenjih in ocenah, ki jih dajejo o 
delu vlade in razmerah v njej raz
lični opazovalci in opozicijski poli
tiki, potem bi lahko reli, da se vla
dajoči koaliciji slabo piše. Med 
drugim sta ob začetku politične je
seni v parlamentu napovedani kar 
dve interpelaciji o delu in odgovor
nosti ministrov sedanje vlade Ga
bra in Gantarja. Govori in špekuli
ra se, da naj bi se umaknila tudi 
ministra za gospodarske dejav
nosti Dragonja in minister za finan
ce Gaspari. Vendar pa je "pragma
tični" premier dr. Janez Drnovšek 
pred nekaj dnevi v pogovoru za 
Večer dejal, "da vlada dela", da 
pričakuje, da bosta tako minister 
za okolje in prostor (dr. Pavle Gan
tar) kot minister za šolstvo in šport 
(dr. Gaber) "uspešno" zavrnila 
očitke. Za ministra Dragonjo in 
Gasparija pa je dodal, "da sta še 
vedno tukaj, čeprav sta že toliko
krat odhajala ..." Dr. Drnovšek mis
li, da želi opozicija s pritiski na mi
nistre povzročiti tudi razdor v vla
dajoči koaliciji. Oba koalicijska 
partnerja - Drnovšek in Marjan Po
dobnik - sta pred nekaj tedni skup
no ugotovila, da se je "koalicija 
ujela" in da dobro deluje". Zdaj pa 
dr. Drnovšek pravi: "Koalicija je 
resda težka in se v njej naporno 
dogovarjamo in usklajujemo. 
Toda v enem letu so se odnosi iz
boljšali in dosegamo premike na 

najbolj pomembnih področjih, re
cimo pri pokojninski reformi in za
konu o davku na dodano vred
nost, tako da koalicija daje neke 
rezultate." 

S E B O D O 
M I N I S T R I 
O B R Ž A L I 

Tokrat bo koalicija spet na po
membni preizkušnji, še zlasti ker 
gre pri obeh interpelacijah za mini
stra iz Drnovškove LDS, oba pa v 
stranki kotirata zelo visoko. Zaradi 
"miru v stranki" dr. Drnovšek nobe
nega izmed njiju ne more kar tako 
"žrtvovati", to pa pomeni, da mora 
pri Podobniku izposlovati trdna 
zagotovila, da ju bodo njegovi 
poslanci podprli v parlamentu. V 
tej "igri" in "trgovanju" pa lahko 
Marjan Podobnik spet kaj "iztrži". 
Nekateri namreč že sicer trdijo, da 
Podobnik v veljavni koaliciji na ve
liko pritiska na Drnovška z najraz
ličnejšimi svojimi zahtevami. Po 
mnenju poznavalcev razmer v li
beralni demokraciji ima dr. 
Drnovšek čedalje več (za zdaj še) 
skritih in indirektnih kritikov zaradi 
preveč pragmatične in popustljive 
politike v odnosu do koalicijske 
Slovenske ljudske stranke (SLS), 
kar naj bi začenjalo škoditi volilnim 
interesom LDS. 

Kljub napovedanim "pretresom" 
v parlamentu pa opazovalci po 
počitnicah ne pričakujejo kakšnih 
radikalnejših sprememb v odnosih 
med političnimi strankami v Slove
niji in znotraj njih. Novice o 
možnosti združitve Podobnikove 
Slovenske ljudske stranke in Pe
terletove Krščanske demokracije 
še naprej delujejo utopično, ne 
glede na to, ali jih povezujejo z 
voljo Cerkve ali ne. SLS in SKD sta 
čedalje bolj narazen, lahko bi rekli 
v permanentnem "bratskem" obre
kovanju, če že na sovraštvu. Slo
venska panorama piše, da Peterle 
še naprej ostaja "zvesta senca Ja
neza Janše, in bolj ko se druži z 
njim, bolj izgublja svojo identiteto 
in avtoriteto". 

Tako rekoč vsi liderji pomemb
nejših političnih strank (tako pozi
cijskih kot opozicijskih) bodo v 
naslednjih tednih soočeni z 
določeno "dinamiko" znotrajstran-
karskih nesporazumov in napetos
ti. Vidnih ali samo tlečih. Marjanu 
Podobniku pošiljajo opozorilna 
znamenja iz Pomurja, češ da zno
traj stranke zanemarja Kmečko 
zvezo, da podcenjuje probleme 
ravninskih kmetov in onemogoča 
afirmacijo nekaterih "uglednih" čla
nov stranke, ki niso čisto po nje
govi meri. Član vodstva SLS iz Po
murja mu očita, da je na ministrs
ka mesta postavljal ljudi, ki nimajo 
nikakršne prave zveze s stranko. 

Drugače pa Marjan Podobnik po 
mnenju nekaterih opazovalcev z 
nepopustljivostjo v odnosu do 
LDS vztrajno gradi svojo kadrov
sko bazo in moč, predvsem tudi 
tako, da ljudi, ki jih "kadrira" na po
membne pozicije v državni upravi 
in na drugih področjih, neposred
no veže nase. 

" B O G A S T V O 
R A Z L I Č N O S T I " 

Od "razjasnjevanj" med delom 
vodstva Združene liste socialnih 
demokratov (ZLSD) in njenim 
predsednikom Borutom Pahorjem 
v zvezi z ocenami preteklosti je mi
nilo še premalo časa, da bi lahko 
govorili o tem, ali je konec preveč 
kritičnih razlik v ocenah, ki jih sicer 
lahko kdo proglaša za "bogastvo 
različnosti", vendar pa v končni 
fazi ne pomenijo nič drugega kot 
slabitev stranke kot celote. 

Peterletu je uspelo znotraj SKD 
utišati najglasnejše kritike njegove 
politike (in njegovih napak), posle
dica tega pa je po mnenju nekate
rih opazovalcev "čedalje manjša 
odmevnost in prepoznavnost 
krščanske demokracije". 

Ne glede na to, kaj si stranke 
mislijo o sebi in kaj se dogaja zno
traj njih, pa bodo političnemu živl
jenju na Slovenskem tudi v pri
hodnje dajale podobo predvsem 
gospodarske razmere. Premier dr. 
Drnovšek se jezi na "zahtevne" 
Slovence, ki naj ne bi priznavali 
dosežkov. V pogovoru za Večer je 
dejal, da se je pred kratkim "pogo
varjal z evropskimi parlamentarci 
in poslušal njihove izjemne hvale o 
naši državi. Mi sami pa smo tako 

nezadovoljni in zdi se nam, da je 
vse dobro pri nas samo po sebi 
umevno. Težko je biti predsednik 
vlade v tako velikem razkoraku. Po 
svetu države bankrotirajo, mi pa 
imamo stabilen gospodarski raz
voj in vse bilance trdne - in to v 
svetovni gospodarski krizi, ki se 
začenja, tudi nekaj pomeni." 

S tem pa predsednik vlade še ni 
odgovoril tistim kritikom med eko
nomisti in politiki, ki menijo, da 
Slovenija v zadnjih letih ni dovolj 
izkoristila konkjunkture, ki je vla
dala na evropskih in svetovnih 
trgih. Poslanec ZLSD Feri Horvat 
misli, da je predvidena 4-odstotna 
gospodarska rast v prihodnjem 
letu premalo ambiciozen cilj. Po 
Horvatovem mnenju bi morali sno
valci ekonomske politike ponuditi 
več spodbud za gospodarsko 
rast. 

R E Š E V A N J E P O D 
J E T I J A L I G L A S O V 

Vlada doselj tudi ni prepričljivo 
odgovorila na očitke uglednih go
spodarstvenikov (iz Gorenja, Iskre 
itd.), da so bila nekatera podjetja 
in mnoga delovna mesta prehitro 
"žrtvovana". Prvi človek velenjske
ga Gorenja smatra, da se "prehitro 
odpovedujemo delovnim mes
tom". Prehitro naj bi pristali na 
zmanjšanje delovnih mest v indu
striji in na zmanjševanje industrij
skega deleža v družbenem bruto 
proizvodu. "Ko govorimo o propa
danju industrijskih podjetij, se je 
treba vprašati, kje se bodo zdaj 
zaposlovali mladi ljudje in tisti, ki 
čakajo na zaposlitev. Delovna 
mesta je treba najti: če ni novih de

lovnih mest, je treba obstoječe 
zadržati in se preoblikovati. Neka
tere panoge so z zagotavljanjeir 
trdnosti tolarja neupravičeno pro
padle, čeprav je treba naš dena' 
varovati, kar je naloga Banke Slo
venije, vendar je naloga države 
da s proračunom in posredovan
jem opravlja korekcijo ali poprav
ke. Nekaj poskusov je sicer bilo,« 
niso bili dobri..." 

O nedodelanosti in nedosled
nosti vladne industrijske politik^ 
govori tudi najnovejša zgodba^ 
lendavski rafineriji. Najprej je vlada 
odločanje o njeni usodi preproste 
prepustila Petrolu, ki se je odloči' 
za njeno zaprtje. Potem, ko je raz
burjenje v Lendavi in Pomurju za
radi takšne odločitve dosegli 
vrhunec, pa se je vmešal predsed; 
nik vlade dr. Drnovšek in podaljš '̂ 
njeno "življenje" najmanj za let" 
dni. Nekateri sicer pravijo, d« 
predvsem zato, ker je Pomurja 
"volilne baza" LDS, in naj bi se za
radi tega ustrašil poloma sovĵ  
stranke na letošnjih lokalnih volit
vah in kdaj pozneje. Dr. Drnovše'' 
takšna namigovanja zanika in vŝ  
skupaj utemeljuje predvsem-
tem, da je treba celotno zadevo^ 
zvezi z rafinerijo in njeno (nel̂ s^ 
tabilnostjo še enkrat temelji^^ 
proučiti in šele potem odločati 
njenem zaprtju ali nadaljnje^ 
obratovanju. Vendar pa se 
tavlja vprašanje, zakaj se vlada 
takšno temeljito "proučevanje' 
odločila že prej? Seveda pa lâ *̂ ^ 
samo ugibamo, koliko podjetij! 
doslej že propadlo brez "temell'' 
proučevanj". 

Jak KopH '̂ 



j R M O Ž / SLOVO O D POLETJA 

Zelo uspešno 
Omtoško pohtje 
^0nuli t eden so izzvenele prireditve O r m o š k e g a poletja n a 
p j s k e m dvorišču. Pr iče le so se 27 . jun i ja in razveseljevale 
,$ak k o n e c tedna. Program j e bi l zastavljen z e l o š iroko , p o 
jjstemu za vsakogar nekaj . S o d e č po ze lo dobri udeležbi , v 
povprečju s i j e prireditve o g l e d a l o 150 obiskovalcev, j e bi la 
(O pravilna usmeritev. S k u p n o j e i m e l o poletje 2 2 0 0 gledal-
^v, kar j e za prvo tovrstno dogajanje v O r m o ž u in v poplavi 
f^l ičnih po le tn ih festivalov i n programov v b l i žn ih m e s t i h 
zavidljiva števi lka. 

I«Jajvečje breme organizacije je 
josil predvsem štiričlanski pri-
feditveni odbor, ki so ga sestavl
jali Željka Nardin Milovano-
vic, Sara Rajh, Bojan Burgar in 
Samo Simonič. Pri njihovem 
delu so jim bili v veliko oporo 
številni sodelavci, zaposleni 
knjižnice, tisti, ki so prodajali 
vstopnice, in vsi drugi, ki so po
magali na najrazličnejše načine, 
presenečeni so bili, ker so pov
sod naleteli na prijazen odziv in 
pripravljenost pomagati. Seveda 
pa ni malenkost v popoldan
skem času, po službi, organizi
rati še vse potrebno za 15 prire
ditev. Vse je potekalo bolj kot 
udarniška akcija, a se to pri or
ganizaciji sploh ni videlo, saj bi 
le s težavo našli kakšen resen or
ganizacijski spodrsljaj, ki bi šel 
na račun pripravljalnega odbo
ra. V veliki časovni stiski jim je 
uspelo izdelati zasnovo celostne 
podobe Ormioškega poletja, ki jo 
bo v prihodnosti treba še dogra
diti. Prizorišče poletja je bilo 
prekrasno grajsko dvorišče, ki 
očara s svojim in t imnim 
vzdušjem. Poleg dvorišča je bilo 
prizorišče poletja ob slabem vre
menu še v domu kulture, za ne
katere prireditve je bilo dogo
vorjeno tudi s cerkvijo, v pri
hodnje pa bi morda kazalo raz
misliti o tem, da bi poletje obi
skalo še kakšno lokacijo izven 
Ormoža. 
Obiskovalci so imeli na voljo 

glasbene, likovne, gledališke in 
kinematografske dogodke. Pro
gram, razen odpadle modne re
vije, je bil uresničen. Izkazalo se 
je, da ima naša publika najraje 
gledališče, saj je bilo ob teh do
godkih prizorišče nabito polno. 
Ob pripravah na poletje so se or
ganizatorji pogovarjali o glasbe
ni ponudbi in razmišljali, da bi 
pritegnili tudi narodnozabavne 
izvajalce, nato pa so se premisli
li) saj je tovrstnih nastopov po
leti povsod dovolj. Za med je šla 
tudi kvalitetna popularna glas

ba, velik odziv so imeli domači 
izvajalci, nekoliko manj zani
manja pa je bilo za klasično 
glasbo. Prav tako so prireditelji 
ugotovili, da ni bilo pravega za
nimanja za poletni kino. To gre 
pripisati tudi pomanjkanju 
filmske pubhke, saj je ormoški 
kino edini v občini in še ta delu
je le dvakrat tedensko. Po udob
ju, tehnični opremi in aktual
nosti filmske ponudbe pa sodi 
prav na rep ponudbe. 

Nekoliko je šepala tudi gostin
ska ponudba, ki se nikakor ni 
razživela. Prireditelji so 
pričakovali, da bo po prireditvi 
publika ostala na klepetu ob ko
zarčku in ne bo takoj odkurila 
domov. Ormoško poletje naj bi 
na ta način vzburkalo tudi že 
zelo zaspalo družabno življenje 
v mestu. Menda so bili vsi izva
jalci navdušeni nad publiko, ki 
je menda odlična. Po drugi stra
ni pa so obiskovalci iz okoliških 
krajev tarnali prav nad tem, da 
se naša publika zelo težko vživi 
in da kaj od sebe. 

Z Ormoškim poletjem je 
pričela nastajati tudi publika. 
Kar precej ljudi je bilo rednih 
obiskovalcev prireditev in to je 
kazalo, da je zares potreba in 

želja po tovrstni zabavi, še pose
bej poleti. Zanimivo je, da je 
bilo veliko obiskovalcev tudi iz 
Ljutomera, Ptuja in okohških 
krajev. Nekoliko manj zastopa
na pa je bila publika iz samega 
mesta Ormož. 

Vstopnice so bile po popular
nih cenah od 400 do 800 tolar
jev. S takšnim pristopom so 
želeli privabiti čimveč obisko
valcev. Seveda pa se pri takšni 
nizki ceni tudi ob polnem dvo
rišču le redko popolnoma pokri
jejo stroški prireditve. Zato so si 
pomagali s sponzorji. Generalni 
sponzorji so bili Občina Ormož, 
Tovarna sladkorja Ormož, Ko
munalno podjetje,Ormož in 
Elektro ISM. Zadnja dva sta po
magala predvsem z uslugami -
Komunalno podjetje s tehnično 
pomočjo, Elektro ISM pa z lučjo 
in ozvočitvijo. Kakšni so bili 
stroški Ormoškega poletja, v 
času, ko smo končevali to števil
ko časopisa, še nihče ni znal po
vedati, vsi pa so prepričani, da 
se bodo prireditve pokrile, neu
radno pa se govori o vrednosti 
okrog 3,5 milijona tolarjev. 

Letošnji prireditveni odbor še 
ne ve, kako bo s prireditvijo pri
hodnje leto. Župan Vili Trofe-
nik pa je menil, da je tako 
uspešno prireditev treba nadal
jevati. Seveda jo bo potrebno 
nadgraditi in kaj spremeniti, se 
naučiti na letošnjih napakah. 
Ker pa so zime v pravilu bolj 
dolgočasne od poletij, pa bomo 
morda učakali še kakšno skrom
nejše zimsko presenečenje. 

vki 

Bojan Burgar, Zeljka Nardin Mllovanovič in Samo Simonič so bili 
glavni organizatorji Ornnoškega poletja 

IZ NAŠIH KRAJEV 

PTUJ / 2 0 LET SAMOSTOJNEGA POSLOVANJA KZ 

PrilagafanleEvr^l 
Zadružniki in zadružnice ter sodelavci in delavci Kmetijske 
zadruge Ptuj so v soboto , 5. septembra, v prostor ih central
n e g a sk lad i šča n a Rogozni šk i ces t i na Ptuju, ki so ga odprl i 
v l a n s k e m oktobru, proslavil i 20 - l e tn ico s a m o s t o j n e poti 
Kmeti jske zadruge Ptuj . 

Slavju, ki ga je začel moški 
pevski zbor Talum Kidričevo 
pod vodstvom Ladislava Pulka, 
so se pridružili eminentni gost
je, med njimi predsednik Za
družne zveze Slovenije Peter 
Vrisk ter številni domači in tuji 
poslovni partnerji. Odločitev, 
da ob spremembah zakonodaje 
in organiziranosti ohranijo sta
tus splošne močne zadruge, se je 
v letih delovanja vedno potrje
vala kot pravilna, saj se vse do 
danes Kmetijska zadruga Ptuj 
nikoli ni znašla v rdečih števil
kah. 

Simbolno so 20-letnico samos
tojnega delovanja poudarili tudi 
z izročitvijo priznanj svojim čla
nom ter zaposlenim v Kmetijski 
zadrugi Ptuj. S priložnostnimi 
darili so se zahvalili tudi poslov
nim partnerjem. 

Zadružno organiziranje ima 
na ptujskem območju že dolgo
letno tradicijo. Od prvih začet
kov do danes je doživljalo raz
lična obdobja, ki so pomenila 
vzpone in padce v razvoju, pa 
tudi v krepitvi zadružnega 
duha. Čeprav so se mnogokrat 
znašli na križpotjih, so vedno 
znali izbrati pravo pot. Kmetij
ska zadruga Ptuj v zadnjem ob
dobju načrtno pospešuje gospo
darske koristi svojih članov, 
prostovoljni pristop in svobo
den izstop ter enakopravno so
delovanje in upravljanje. Z njo 
sodeluje prek 1500 kooperan
tov, sestavlja pa jo 750 članov in 
delavcev (le tretjina zaposlenih 
niso člani zadruge). Zadruga 
Ptuj, ki svoje poslanstvo ure
sničuje v okviru devetih po
dročnih zadrug in centralnega 
skladišča ter ob podpori Hranil-
no-kreditne službe in svojih or
ganov ter služb, z leti izgublja 
značaj trgovskega podjetja, 
čeprav še danes s trgovinsko 
dejavnostjo ustvarja 64 odstot
kov skupnega letnega prihodka. 
Krepi se njena funkcija oskrbe 
kmetov z reprodukcijskim in 
investicijskim materialom ter 
prodaje in odkupa kmetijskih 
pridelkov. V okviru Kmetijske 
zadruge Ptuj je pred leti imela 
vodilno vlogo živinoreja, danes 
pa že lahko rečemo, da se kmetje 
prilagajajo razmeram na trgu in 
bodočnost iščejo v poljedelstvu 
in zelenjadarstvu. Letno v okvi

ru Kmetijske zadruge Ptuj od
kupijo 2.700 mladih pitanih go
vedi, 7.500 prašičev pitancev in 
4.000 odojkov ter 8.200 ton 
pšenice, 2.100 ton koruze, 1.400 
ton rdeče pese, 200 ton čebule, 
300 ton kumar, 220 ton paprike, 
12 ton feferonov, 160 ton oljaric 
- zlasti golic, 600 ton krompirja, 
310 ton zelja pogodbena 
površina pridelave sladkorne 
pese pa se je letos ustavila na 
750 hektarjih. 

V mestu trte in vina, kot ime
nujemo Ptuj , se vinogradniki 
bojijo, kako bo z odkupom 
letošnjega pridelka grozdja. 
Kmetijska zadruga Ptuj ga je 
pogodbeno obvezana odkupiti 
1.100 ton. 

Na slovesnosti so 20-letnico 
samostojne poti ugodno ocenili. 
Direktor zadruge Stanko Toma-
nič je poudaril, da se poslovna 
povezanost članov v okviru za
druge krepi in da je vse več pos
luha in potreb, da skupaj iščejo 
poti razvoja ter prilagajanja raz
meram, ki jih bo prinesel skup
ni evropski trg. Prav zato so v 
zadnjem obdobju namenili več 
pozornosti strokovnemu in raz
vojnemu ter raziskovalnemu 
delu, k sodelovanju pa na po
dročju pridelave vrtnin povabili 
tudi nizozemske strokovnjake. 

Slavnostni govornik na slove
snosti, predsednik Upravnega 
odbora KZ Ptuj Marjan Her-
gan, je najzaslužnejšim članom 
in delavcem izročil pisna priz

nanja. Za dolgoletno proizvod
no sodelovanje so jih prejeli: 
Anton Kokol^ Bodkovci 31, Šte
fan Golob, Žamenci 8, Albin 
Murko, Janežovski Vrh 47, 
Branko Klemenčič, Nova vas 
pri Ptuju 114, Janez Roškar, 
Moškanjci 1/f, Mirko Horvat, 
Cvetkovci 42, Franc Obran, Za-
bovci 35, Zvonko Arnečič, Gra
dišča 97, Janko Petrovič, Nova 
vas pri Markovcih 55, Franc 
Mohorič, Trnovska vas 33, 
Venčeslav Širovnik, Podlehnik 
28, Ivan Fridauer, Pobrežje 37, 
Anton Medved, Sestrže 29, Jože 
Sagadin, Sestrže 24, Jože Zupa-
nič, Sp. Hajdina 58, Ivan Ple-
teršek, Dragonja vas 22, in Ja
nez Druzovič, Drbetinci 13. Iz
med delavcev zadruge so pisna 
priznanja izročili Mariji Arnu-
ga, Antonu Pernatu, Metki Žni-
darič, Jožetu Rižnarju in Zvon-
ku Bombeku. S priznanjem in 
spominskim darilom so se za
hvalili tudi poslovnim partner
jem: Petrokemiji Kutina, Mesa
riji Franca Kalana iz Kranja, 
ETI Živilski industriji Kamnik 
ter Mesni industriji Primorske. 
Zahvale za osebni prispevek pri 
razvoju Kmetijske zadruge Ptuj 
štirim posameznikom sta bila še 
zlasti vesela magister Vlado 
BarbiČ (INA Kutina) in Jože 
Testen (MIP Nova Gorica), saj 
so jima zadružniki na srečanju 
na Ptuju izročili kurenta kot 
simbol Ptujskega polja. Upravni 
organi in člani Kmetijske za
druge Ptuj pa so priznanje 
izročili tudi kolektivu Kmetij
ske zadruge Ptuj ob 20-letnici 
samostojnega poslovanja in 
uspešnega dela. 

N a d a K o t a r 

Direktor Stanko Tomanič je prevzel priznanje, ki ga je kolektivu 
namenil Upravni odbor KZ R u j . . Foto: Kosi 

D 0 1 4 N E / STEČAJ EME ENGINEERINGJ 
SE BLIŽA KONCU 

Proizvodne prostore 
kupil ADK iz Maribora I 

Proizvodne prostore podjetja v stečaju Eme engineering iz | 
tJolan je junija kupilo podjetje ADK, d.o.o., iz Maribora in 
pred dnevi v celoti plačalo kupnino. 

Gre za podjetje, ki se ukvarja s proizvodnjo dvigal. Za nakup je 
plačalo 125 milijonov tolarjev. Po besedah stečajnega upravitel-l 
)a dr. Draga Dubrovskega gre za dobro utečeno firmo, ki jej 
'zšla iz nekdanje Metalne. Sedanji prostori v bližini Metalne | 
niso več zadoščali potrebam povečanega obsega proizvodnje,] 
2ato je podjetje nameravalo zgraditi nove. Prodaja proizvodnih! 
prostorov v Dolanah pa jim je bistveno skrajšala pot do rešitve, i 

Stečaj podjetja Eme engineering se bliža koncu, saj je glavninaj 
^ela opravljena, končali pa naj bi ga prihodnje leto. Premoženje! 
^tečajnega dolžnika je prodano, proti nekdanjemu lastniku sicer j 
f̂ če še šest pravd, v glavnem proti njegovim podjetjem, katerih 
'2ida ni mogoče napovedati. V tem trenutku je mogoče reči le 
•̂O) da se nahajajo v različnih fazah postopka. Kupnino za proiz-] 
^odne prostore je dobila SKB banka kot prvo vpisana hipote- | 
•^arna upnica, drugih poplačil pa, kot kaže, ne bo. Ostaja pa 
I^Panje, da bodo Dolane pod novimi lastniki le zaživele. Na tejj 
'akaciji naj bi po nepotrjenih podatkih delalo od 100 do 130 lju-
di. 

_ ^ m' 

PTUJ / PRIPRAVE NA LOKALNE VOLITVE 

5^ HeiJci svetofloir IsdMka spreimrn? 
Razpis za letošnje lokalne vo

litve naj bi izšel okrog 20. sep
tembra, do takrat - torej v dobrih 
desetih dneh - pa morajo tudi v 
mestni občini Ptuj pripraviti vse 
potrebne dokimiente, ki jih je 
mestni svet za izvedbo volitev 
glede na zakon dolžan sprejeti. 
Zato bo potreben izredni sklic 
seje mestnega sveta. Na njem 
bodo določili volilne enote, ker 
pa bodo sočasno tudi volitve v 
četrtne svete, je potrebno zaradi 
določitve meja četrtnih skup
nosti spremeniti občinski statut. 
Določitev volilnih enot v 
občinah Ptuj, ini Hajdina in 
Markovci ter razprava o spre
membah in dopolnitvah statuta 
občine Ptuj sta bili osrednji 
točki ponedeljkovega delovnega 
pogovora vodij poslanskih sku
pin pri mestnem svetu in pred
sednikov političnih strank, ki jih 
je na pogovor povabil predsed
nik mestnega sveta Milan 
Čuček. 

Po zakonu o ustanovitvi občin 
ter določitvi njihovih območij se 

svetniki volijo na približno enako 
število prebivalcev, odstopanje je 
možno od pet do deset odstotkov. 
Zakon je določil tudi število svet
nikov v novi mestni občini, ki je 
zmanjšana za novi občini Hajdino 
in Markovci. Po novem naj bi v 
mestni občini volili 29 svetnikov, 
glede na to, da je prebivalcev 
24.341, torej enega svetnika na 
839 prebivalcev. "To pa je 
povzročilo nekatere probleme, saj 
obstaja še drugo zakonsko 
določilo, ki tudi povzroča največje 
probleme. Govori namreč o tem, 
da se mora v eni volilni enoti voli
ti najmanj pet svetnikov. Na le
vem bregu Drave imata zadosmo 
število prebivalcev mestna četrt 
Center in Ljudski vrt, združiti je 
mogoče primestno četrt Grajena 
in mestno četrt Panorama ter pri
mestno četrt Rogoznica in mestno 
četrt Jezero. Problematična pa je 
zadeva v mestni četrti Breg, ki 
tem zakonskim določilom ne 
ustreza in ki ima prebivalcev za 
4,7 svetnika, kar pa je večje odsto
panje, kot je zakonsko dovoljeno. 

da bi bila lahko samostojna volil
na enota. Ker je sistem ene volilne 
enote v bistvoi manj pregleden kot 
volitve v več volilnih enotah, smo 
na ponedeljkovem delovnem po
govoru vodij poslanskih skupin in 
predsednikov političnih strank 
iskali soglasje za varianto več vo
lilnih enot. Ž ministrstva za lokal
no samoupravo smo namreč spre
jeli razlago zakona, ki govori, da 
lahko mestni svet s statutarnim 
sklepom poveča število svetnikov. 
V našem primeru bi mestnemu 
svetu v statutu določili 30 svetni
kov, s tem pa bi lahko v mestni 
četrti Breg zmanjšali število pre
bivalcev, na katerega se voli en 
svetnik, in ji tako določili svojo 
volilno enoto. Da se izognemo 
spornosti takšne odločitve na us
tavnem sodišču, ki mora zadeve v 
zvezi z volitvami rešiti prednost
no, smo zakonodajno službo 
državnega zbora zaprosili za prav
no mnenje. Predvsem želimo ve
deti, ali se zakonsko določeno šte
vilo članov mestnega sveta pred 
razpisom lokalnih volitev v letu 

1998 lahko spremeni z občinskim 
statutom," je po ponedeljkovem 
pogovoru povedal Milan Čuček. 

V občini Markovci naj bi po 
predlogu imeli tri volilne enote, v 
katerih bodo volili skupaj 15 čla
nov občinskega sveta, v občini 
Hajdina pa predvidoma dve, sku
paj naj bi imeli 14 članov občin
skega sveta. 

Predloženi so bili tudi nekateri 
amandmaji, in sicer Liste KS, 
poslanske skupine SKD in pos
lanske skupine LDS. Amandmaja 
prvih dveh se nanašata na spre
membe sedežev mestnih četrti, 
LDS pa predlaga, da župan svojo 
funkcijo opravlja profesionalno. 
Kot je slišati, o podobnem 
amandmaju razmišljajo tudi v 
drugih strankah v mestni občini 
Ptuj, saj zaradi pogoste odsotnosti 
župana prenekatere naloge ostaja
jo nerešene oziroma rešitve kasni-
jo. Občina pa je v zadnjih dveh le
tih izgubila pozicije, ki jih je že 
imela. 

MG 



P O HASIH KRAJim 
PTUJ / A R O N O V E VITEŠKE IGRE SO SE IZTEKLE 

Mani o l ^ i r f m p n l c w f 

f u c f I zaradi vremena 
Dvodnevno dogajanje na p t u j s k e m gradu v okviru drug ih 
ptujsk ih Aronovih v i teš ldh iger i n drug ih l e tošnj ih s loven
sk ih (organiz ira l i s o j i h s a m o se v B r e ž i c a h ) si j e o g l e d a l o 
manj obiskovalcev , kot so pričakoval i organizatorj i , kl jub 
s l a b e m u v r e m e n u pa s o j i h izvedli v ce lo t i . 

Predvsem je bilo manj šolar
jev, ki so jih na srednjeveško 
tržnico z 18 obrtniki , glumači, 
tatičem, biričem, bruhalcem 
ognja, vitezi bojevniki, dvornim 
norčkom, ki je predvsem zaba
val, in biričem, ki je skrbel za 
varnost, povabili v petek, da bi 
jim z organiziranim vodenjem 
čim bolj približali dogajanje na 
njej. V soboto pa je poleg tega 
prireditev zmotil dež, ki je 
močno otežil nastop vitezov. 

Viteške igre na turnirskem 
prostoru ptujskega gradu so bile 
sklepno dejanje letošnjih ptuj
skih Aronovih viteških iger. Vi
tezi so se pomerili v ekipni in 
posamični konkurenci. Za Aro-
nov gral se je potegovalo šest 
ekip, v vsaki po trije vitezi. 
Zmagala je ekipa vitezov Slo
venske policije, drugi so bili 
Aronovi vitezi, tretja pa ekipa 
ptujskih vitezov, ki so jo sestavl
jali Branko Šmigoc, Slavko 
Strelec in Zvonko Križaj. Med 
šestimi posamezniki je bil naj
boljši vitez Savski iz ekipe Slo
venske vojske, drugi je bil vitez 
Briški, tretji pa vitez Ptujski -
Slavko Strelec. Tretji dobitnik 
Aronovega zlatnika v letu 1998 
je postal vitez Savski iz ekipe 
Slovenske vojske. 

Aronove viteške igre so po
memben promocijski projekt 
tega okolja in predstavljajo eno 
od oblik oživljanja celotnega 
kompleksa ptujskega gradu. 

Mnenja o tem so sicer deljena, 
zato se bo pri organizaciji in iz
vedbi tretjih viteških iger po
trebno še posebej potruditi . 

MG 

Obiskovalci srednjeveške tržnice so se pogosto preizkušali v 
lokostrelstvu 

Srednjeveška krčma je kljub vabljivim dišavam samevala. 
Foto: Črtomir Goznik 

M A J S P E R K 0 S v e t n i k i o 
nov i o b č i n i Ž e t a l e 

Svetniki občine Majšperk bodo na današnji 
seji uvodoma razpravljali o spremembah odlo
ka o občinskem proračunu, česar naj bi se lotih 
po hitrem postopku. Imenovali naj bi volilno 
komisijo za volitve v novoustanovljeni občini 
Žetale, razpravljali o določitvi volilnih enot za 
volitve članov občinskega sveta in župana v 
občini Majšperk in v novoustanovljeni občini 
Žetale, v drugi obravnavi pa naj bi se lotili tudi 
sprememb občinskega statuta. 

-OM 

N O V A G O M C A • 5 0 - l e t n i c a 

To soboto, 12. septembra, bo v Novi Gorici 
osrednja slovesnost ob 50. obletnici začetka 
gradnje tega mesta. Pri tem tem so v veliki 
meri sodelovale mladinske delovne brigade. 
Gradnja Nove Gorice in s to gradnjo povezane 
infrastrukture sodi med največje delovne akci
je slovenske mladine v celotnem obdobju od 
leta 1945 do 1990, zato bo ob tej priložnosti v 
Novi Gorici potekalo tudi vseslovensko 
srečanje brigadirjev in udeležencev mladinske
ga prostovoljnega dela. Srečanja se bodo s po
sebnim avtobusom udeležili tudi člani kluba 
ptujskih brigadirjev, ki ga vodi Feliks Bagar. 
Slavnostni govornik v Novi Gorici bo predsed
nik države Milan Kučan. 

-OM 

PREJELI SMO 

Mo/ župan! 
To pismo je zasebno in javno. 
Ob začetku vašega mandata 

ste me iz Občine Kidričevo pova
bili k sodelovanju v Odbor za 
gospodarstvo in v Komisijo za 
rezdelitev premoženja bivše 
Občine Ptuj. Prvi odbor je po 
nekaj sestankih verjetno prene
hal delovati, zelo kmalu pa ste v 
Občini odločili, da moje sodelo
vanje v komisiji za podelitev 
razvojnih kreditov ni zaželeno. 
Tudi iz druge komisije, tako vsaj 
domnevam, ste me hitro izpisali. 
Vaši in moji kolegi - župani - so 
mi zaupali Vašo izjavo, da pač 
nisem v "pravi" stranki. Čeprav 
si nisem znal razložiti vašega 
stališča, sem to sprejel, saj že 
mnogo prej, pod drugimi oblast
niki, pogosto nisem bil "prava 
stranka". 

Ne pišem zaradi očitka, da ni
sem v "pravi" stranki. Pišem zato, 
ker me je kot občana Občine Ki
dričevo prizadelo poročilo Račun
skega sodišča in zapisi v sredstvih 
javnega obveščanja (Tednik, 
Večer) o tej temi Seveda sem šele 
sedaj razumel, zakaj v Občini Ki
dričevo nisem mogel biti "prava 
stranka". 

Računsko sodišče v prvi fazi 
ugotavlja predvsem odmike od 
spoštovanja računovodskih pra

vil Zato sem pričakoval, da bos
te Vi in Svet Občine Kidričevo 
na seji spoznali in odpravili svo
je napake. To se ni zgodilo. Na
mesto opravičila beremo 
brezsramne izjave malih oblast
nikov. Potrebna je torej javna 
beseda. 

Problem in konflikt tiči v 
(ne)razumevanju, kaj so javna 
sredstva, ne pa v namigu, da so 
neznanje zaradi neizkušenosti 
ali celo nedoločenost predpisov 
boter vašemu ravnanju. Problem 
je torej v osladnosti pridobljene 
oblasti. Ta se bo pokazala šele v 
drugi fazi proučevanja poročil 
ne le Računskega sodišča, am
pak tudi vaših, v novo izvoljenih 
organih lokalne oblasti in po iz
teku vašega mandata. Takrat bo 
namreč na vrsti analiza porabe 
javnega denarja "po namenu" in 
seveda, do kolikšne mere je 
odločitvam o porabi javnih sred
stev botrovala korupcija. 

Zato zveni cinično in izzivalno 
Vaša izjava, g. župan, da bodo 
naslednje volitve pokazale zau
panje volivcev, ker se ob tem za
vedate moči stranke ter dejstva, 
da je več kot polovica izvolitve 
opravljeno že v kandidacijskem 
postopku. 

Sramujem se vaših ravrmnj. 
Sram me je za vas, gospodje 
svetniki, in za Vas, g. župan. 

Vojteh Rajhetf 
Kidričevo 

SPODNJA HAJDIHi 
/ MEDNARODNA 
RAZSTAVA NEMŠKIH 
OVČARJEV 

Okrog 120 
psov 
IZ šestih 
držav 

v organizaciji Kinološke^, 
društva Poetovio bo na vâ . 
bišču društva na Spodnji Hajdj. 
ni v soboto, 12. septembra, râ . 
stava nemških ovčarjev z med. 
narodno udeležbo. Na njej 
pričakujejo med 100 in l2f 
ovčarjev iz šestih držav: Italijê  
Avstrije, Madžarske, Hrvaške, 
Slovaške in Slovenije. Razstavo 
bodo odprli ob 9. uri in bo traja, 
la ves dan. Kot je povedal pred. 
sednik društva Dušan Travni, 
kar, bodo ocenjevali nemškt 
ovčarje, stare od štiri mesece na. 
prej in nad dve leti. Za prvih pet 
v vsakem razredu so pripravili 
pokale, izbrali bodo tudi naj. 
boljšo psarno, mladega psa, raz
glasili prvaka razstave in izbrali 
najboljšo skupino potomcev. 

Na sobotno mednarodno raz 
stavo vabijo ljubitelje psov vsek 
pasem. 

m PfUJ / DRŽAVNO PRVENSTVO V POLMARATONU 

T e k a š k i k l u b M a r a t o n iz Ptuja j e izvedel t rad ic iona ln i , 7. 
ptujski m a r a t o n . N a s tartu se j e pojavi lo 197 tekmovalcev 
i n t ekmovalk , ki s o nas top i l i v t r i m s k e m t e k u n a 10 k i lo 
metrov i n p o l m a r a t o n u n a 21 k i lometrov . Seveda j e b i la tu
kaj konkiu-enca na jmočne j ša , saj s o s e potegoval i za n a s l o 
ve državnih prvakov, l e p e nagrade i n p r e d v s e m , da bi izpol
n i l i n o r m o za S P , ki b o 27 . septembra v Zr ichu . Pri m o š k i h 
j e b i l a n o r m a e n a ura i n štiri m i n u t e , pri ž e n s k a h pa e n a 
ura i n š t ir inajst m i n u t 

Na dokaj zahtevni progi, ki je 
imela start in cilj pred Šolskim 
centrom v Ptuju, potekala pa je 
še čez razgiban teren skozi Pod-
vince. Spodnji Velovlek in Le-
vanjce, kjer je bil tudi obrat, 
norme žal ni dosegel nihče. Pri 
fantih je prvo mesto osvojil Ro
man Kejžar. Verjetno bi v Mir
ku Vindišu imel močnejšega 
tekmeca, če Mirko ne bi nasto
pil nekoliko poškodovan. Pri 
dekletih je prvo mesto po 
pričakovanjih osvojila Helena 
Javornik, ki si je do cilja prite
kla slabo minuto prednosti pred 
Silvo Vivod. Med ptujskimi tek
movalci je prvo mesto osvojil še 
Ivan Golob na 21 km, na 10 ki
lometrov je bil drugi za Jožetom 
Čehom iz AK Lenart Andrej 
Voglar iz AK Ptuj, deveti pa je 
bil Aleš Bezjak. Na 10-kilo-
metrski progi je v absolutni 
konkurenci prvo mesto pripad
lo Tamari Steger iz AK Ptuj 

pred Natašo Vidovič iz T K Ma
raton Ptuj. 

Rezultati 
- ženske: 10 km absolutno: 1. 

Tamara Šteger, AK Ptuj, 43:19, 
2. Nataša Vidovič, T K Maraton 
Ptuj, 43:30, 3. Jožica Šifter, TS 
Radenska, 44,13; 21 km - do 35 
let: 1. Helena Javornik, Sloven
ska vojska, 1:19:52, 2. Silva Vi
vod, AD Maribor 98, 1:20,42, 3. 
Lidija Perše, Novice Extrem 
Vrhnika, 1:28^41; 21 km - nad 
35 let: I . I d a Surbek 1:26,44, 2. 
Hedvika Kotar, IT-100 Brezovi
ca, 1:42:24; 21 km - absolutno: 
1. Helena Javornik, Slovenska 
vojska, 1:19:52, 2. Silva Vivod, 
AD Maribor, 98 1:20,42, 3. Ida 
Šurbek 1:26,44. 

- moški: 10 km - absolutno: 1. 
Jože Čeh, AK Lenart, 32,59, 2. 
Andrej Voglar, AK Ptuj, 33,04, 
3. Franci Menic, AK Krka 
Novo mesto, 33,42; 21 km - do 
30 let: 1. Robert Dragan, AK 

Krka Novo mesto, 1:10:21, 2, 
Anton Holdinar, AK Lenart. 
1:10:53, 3. Ivan Kukovič, AÎ  
Šentjur, 1:12:41; 21 km - od 31 
do 40: 1. Roman Kejžar, Stop 
Team ŽAK, 1:07:07, 2. Mirko 
Vindiš, A K Ptuj , 1:09:58, 3. Ja. 
nez Vovk, Stop Team - ŽAK, 
1:12:32; 21 km od 41 do 50:1 
Ivan Golob, T K Maraton, 
1:12:44, 2. Branko Lehner, AR 
Lenart, 1:15:42, 3. Borut Pod-
gornik. Maraton d.o., 1:21:17; 
21 km nad 51: 1. Rajko Zu
pančič, Swaty Maribor, 1:29:45) 
2. Roman Gracelj, D T V Lov
renc Pohorje, 1:34:02, 3. Albio 
Strunka, Radio Dur, 1:34:11; 
državno prvenstvo 21 km - do 
39 let: 1. Roman Kejžar, Stop 
Team Žak, 1:07,07, 2. Mirke 
Vindiš, AK Ptuj, 1:09,58, 3. Ro
bert Dragan, AK Krka Novo 
mesto, 1:10,21; državno 
prvenstvo 21 km - nad 40 let: 1 
Ivan Golob, T K Maraton, 
1:12,44, 2. Branko Lehner, AK 
Lenart, 1:15,42, 3. Anton Erja
vec, Stop Team - ŽAK, 1:16,1/' 
absolutno mali maraton: 1. Ro 
man Kejžar, Stop Team - ŽA^ 
1:07,07, 2. Mirko Vindiš, AK 
Ptuj, 1:09,58, 3. Robert Dragan 
AK Krka Novo mesto. 

Danilo Mainšj 

Pri dekletih je bila najboljša 
Helena Javornik 

Prvi trije: Zmagovalci Roman Kejžar, Stop Team Žak, Mi^^^ 
Vindiš, AK Ptuj, in Robert Dragan, AK Krka Novo mesto. 

STRELSTVO / O B K O N C U SEZONE 

KHajienom wmh¥^^&^ pri-' 
hoAiieklo evropsko imm^im 
S e z o n a t e k m o v a l n e g a stre l janja s e j e zakl juč i la . P t u j č a n 
S r e č k o Majcenov ič , do lga l e ta državni reprezentant m e d 
stre lc i inval idi , ocenjuje svoje l e tošnje n a s t o p e kot 
u s p e š n e , "čeprav ž e l i m v e d n o nekaj več, še boljši rezultat," 
j e dejal . Z a t o se namerava preko z i m e še prav posebej do
bro pripraviti n a evropsko prvenstvo, ki b o pr ihodnje l e to 
n a D a n s k e m . 

Zadnje letošnje tekmovanje, 
na katerem je sodelovala sloven
ska reprezentanca, je bil teden 
nemškega strelstva, ki se je izte
kel minulo nedeljo v Miinchnu. 
Srečko Majcenovič je s 598 kro
gi osvojil odlično drugo mesto v 
stavu leže, v stoječem stavu pa je 
bil s 593 krogi četrti. Sodelovali 
so tekmovalci iz tako rekoč vseh 
evropskih držav, kjer se ukvar
jajo s streljanjem. "Od tistih, ki 
kaj pomenijo, ni bilo samo Dan
cev," je povedal Srečko Majce
novič, "tako da je bilo to skoraj
da evropsko prvenstvo." 

Največje letošnje tekmovanje 
je bilo svetovno prvenstvo v 
Španiji junija. Majcenovič se je 
uvrstil na šesto mesto. "V polfi-
nalu sem bil s 597 krogi drugi, 
vendar pa v finalu nikakor ni
sem mogel najti pravega 
položaja v stolu in potem mi ni 
šlo," se spominja Srečko Majce
novič. Vendar je seveda šesto 
mesto med najboljšimi na svetu 
še vedno zelo dobro. Majceno
vič pa se je letos udeleževal tudi 
tekem v drugih državah in se 
kar šestkrat uvrstil na drugo 
mesto. 

Prav toliko tekmovanj ga čaka 
prihodnje leto. Seveda najprej 
državno tekmovanje že v aprilu, 
kjer bo moral potrditi svojo for
mo. Evropsko prvenstvo bo ju
nija aH julija. (MZ) 

Srečko Majcenovič 
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P O HASm KRMilH 

K O G / TEDEN TURIZMA IN PRIJATELJSTVA 

Kogoviani odprli vrafcr in srcci 
v zadnj ih treh l e t ih j e na Kogu p o t e k a l o pet projektov, 
ka ter ih p o b u d n i c a in g o n i l n a s i la , skupaj z Zdravkom 
H l e b c e m , j e bi la doc . dr. Mate ja K o ž u h Novak. Najprej so 
z a n k e t o raz i ska l i kval i te to življenja na Kogu. V njej j e so 
de lova lo 86 odstotkov o d r a s l i h Kogovčanov. N a pod lag i re
zul tatov so se o d l o č i l i , da j e t u r i z e m nj ihova naravna raz
vojna pot . Pr iče l i so pripravo na s k u p n o t u r i s t i č n o 
p o n u d b o , nadal jeval i z i z popo ln je vanje m za izbol jšanje 
kval i tete življenja n a podeže l ju , n a t o so z Ljudsko univer
zo iz O r m o ž a s s k u p n i m d e l o m i ska l i h i trejše pot i do raz
voja in zak l juč i l i s t e d n o m t u r i z m a i n prijateljstva. 

V tem času so uspeli veliko na
rediti. Pravzaprav so naredili na
jveč: prebudili so ljudi, jim po
kazali, kako je mogoče napredo
vati, ne da zapustijo svoj kraj. 
Njihovo življenje je postalo veli
ko bolj razgibano. Kdo ve kdaj 
bo mogoče uspehe izraziti tudi s 
konkretnimi številkami in de
narjem, gotovo pa so posamezni

ki pridobili znanje, razgledano
st, vpogled v možnosti, ki se jim 
ponujajo, in predvsem samoza
vest. Danes na Kogu znajo ceniti, 
kar imajo: svoj kraj, ljudi, prepro
sto življenje in delo na zemlji. 

Zaključek vseh projektov je bil 
teden mrizma in prijateljstva. Or
ganizatorji so bili vredni občudo-

M e d š t e v i l n i m i n a s t o p a j o č i m i , k i s o s e z v r s t i l i v 
4 1 p r i r e d i t v a h t e d n a t u r i z m a n a K o g u , b o d o K o -
g o v č a n o m t u d j v b o d o č e i g r a l e d o m a č i n k e 
s e s t r e N e ž k a , Š p e l a i n U r š k a O r e š n i k i n B r i g i t a 
N o t e r š m i t 

O b z a k l j u č k u s e s l o v e s n o s t s k u p a j s p r e m l j a n 
p o d ž u p a n m e d ž i m u r s k e ž u p a n i j e M a r i j a n Vukš ič , 
s o u s t v a r j a l k a d o g o d k o v n a K o g u d o c . d r . Mate ja 
K o ž u h N o v a k in ž u p a n o b č i n e O r m o ž V i l i T ro fen ik , 
Z a n j i m i s e d i p r e d s e d n i k K S K o g Z d r a v k o H l e b e c . 

vanja, kajti takšen projekt za 
kraj z manj kot 1000 prebivalci 
ni mačji kašelj. Pripravili so 41 
prireditev in vsak dan je imel 
drugi kolorit - vsak dan je pripa
del enemu od gostov. Prireditve 
so imele kulmrni, šponni in m-
ristični značaj. 

Med kulturnimi prireditvami 
je gotovo potrebno omeniti 
razstavo akademske slikarke 
Alenke Gerlovič in likovne pe
dagoginje Rozine Šebetič. Nas
topil je priljubljen kogovski 
ženski kvartet in upokojenski 
zbor, ki je pred kratkim pričel 
delovati. V goste je prišla Tade
ja Lazanski, zaigrali so domači 
muzikanti , majhne in mlade ko-
govske glasbenice ter literarno-
gledališka skupina iz Ormoža. S 
kulturnim programom so se 
predstavili gostje iz Miklavža, 
Haloz, Ivanjkovcev, Središča ob 
Dravi, Stročje vasi. Pristave in 
Štrigove. Gostje so s seboj pri-
preljali tudi svoje karakteris
tične spominke, izdelke in z 
vsem tem so vabili na obisk. V 
športnih igrah je prednjačil no
gomet, upokojenci pa so se vsak 

dan pomerili v ruskem kegljan
ju. V tednu turizma so na Kogu 
odprli tudi lepo označeno ko-
govsko kolesarsko in trimsko 
stezo, na razglednem stolpu pa 
so uredili orientacijsko tablo. 
Pred časom so na mejah svoje 
krajevne skupnosti postavili 
tudi table, ki pozdravljajo in 
obveščajo obiskovlce, da so v KS 
Kog. Od nedavnega je v vsaki 
vasi tudi tabla z vaškim grbom. 
Preko Šantavca, kjer so menda 
včasih fantje razgretih glav 
bežali domov s kakšne veselice, 
so odprli most obmejnega prija
teljstva. 

Teden so sklenili s svečanostjo, 
ki se je je udeležil tudi podžupan 

medžimurske županije Marijan 
Vukošič s sodelavci. V svojem go
voru je poudaril naravno in gospo
darsko povezanost krajev na obeh 
straneh meje, izrazil upanje v 
dobro sodelovanje in povabi! 
ormoškega župana, da obišče 
Čakovec. Vili Trofenik je Kfr 
govčanom ob čestitkah za smel-
projekt izrazil upanje, da bodo 
našli perspektivo svojega kraja, in 
si zaželel, da bi kogovski enmzia-
zem posnemale mdi druge kra
jevne skupnosti. 

Teden turizma in prijateljstva 
na Kogu seje končal s prvini 
srečanjem Društva prijateljev 
Koga. 

vki 

N o v i v a š k i g r b i n e k a t e r i h v a s i v k r a j e v n i s k u p n o s t i K o g . 

P T U J / PREDSTAVITEV VOZliA ZA POPOLNO MESTNO VOŽNJO ; 

Novi Daevmoiev maliz 
Proizvajalci avtomobilov se 

zavedajo, da mobilnost iz dneva 
v dan hitreje preoblikuje naše 
življenje v miniaturo. In ker svet 
postaja iz dneva v dan manjši, so 
v Daevvooju ustvarili avto, prila

gojen takim zahtevam. Ponujajo 
nam matiza. V Sloveniji so ga 
prvič predstavili blizu 100 novi
narjem in prodajalcem v 
ponedeljek, 1. septembra, do
poldne na ptujskem gradu, kjer 

so njegove majhne, a pr ikupne 
in varčne popolnosti, primerne 
za mestno gnečo in uporabne 
kot drugi avtomobil pri hiši, 
mnogi lahko tudi preizkusili. Iz
redne poslovne uspehe in obeta
joče načrte Daewooja v Sloveniji 
sta na tiskovni konferenci 
predstavila direktor Daewoo 
motor Slovenija Jože Ulčar in 
predsednik skupščine gospod 
Choj. 

-OM 

M a j h e n , a d o v o l j v e l i k in p o p o l n z a m e s t n o v o ž n j o 
m a t i z o b p r e s t a v i t v i n a p t u j s k e m g r a d u 

P o s l o v n e u s p e h e in n a č r t e s t a p r e d s t a v i l a d i r e k t o r 
D a e w o o m o t o r S l o v e n i j a J o ž e U l č a r in p r e d s e d n i k 
s k u p š č i n e g o s p o d C h o j . Foto; M . O z m e c 



ZAMIMIVOSTh RCPORTAŽe 

rRZEC / SE ENA RIBIŠKA SREČA 

r t^ldlogramska sivka 
Zadnje dni avgusta se je v gra

moznici Tržeč nasmelinila sreča 
§e enemu ribiču. Tolcrat je ščul^ 
veliicanlca nasedla blestivki Bori
sa Gerla iz Ptuja. Po napornem 
dvoboju je po kakšne pol ure 
spravil ščuko na suho tako, da je 
sam do pasu zakoračil v vodo in 
težak plen z roko dvignil iz nje. 
pri prvem sosedu si je srečni 
ribič sposodil samokolnico in 
Ščuko velikanko pripeljal do 
ribiške koče v jami. 

Sledilo je "komisijsko" tehtan
je ribe velikanke in tehtnica se je 
ustavila pri 16 kilogramih, v 
dolžino pa je merila 117 centi
metrov. 

Magister Boris Gerl je znan 
ljubitelj narave in borec za njeno 
zaščito, tako tudi soribiči pozna
jo njegove številne strokovne 
razprave o nujnosti zaščite nara
ve, tudi vode in življenja v njej. 
Ščuka velikanka je njegov prvi 
kapitalni ulov, verjetno pa ne 
zadnji, saj je sedaj, ko je upoko

jen, pogosteje v vlogi ribiča. 
Ščuko je podaril članom 
ribiškega pododbora Tržeč in 
njena preparirana glava se je ver
jetno že pridružila številnim 
"okraskom" ribiškega doma. 

JB 
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V I D E M / PRVA POROKA V NOVI POROČNI DVORANI 

Karmen In Simon 
sta si refr f0 DA 

v novi občinski zgradbi v Vid
mu je bilo minulo soboto nadvse 
slovesno, saj je ta prvič gostila 
mlad poročni par. V lepo urejeni 
poročni dvorani sta zakonsko 
zvezo ob prisotnosti številnih 
svatov sklenila Karmen Kolar in 
Simon Jurak iz Tržca 4. A. 

Poročno svečanost je prvič vodil 
videmski župan Franc Kirbiš, saj 
ima za sklepanje zakonskih zveze 
posebno pooblastilo. Mladopo
ročencema Karmen in Sinišu iz 
Tržca je v imenu vodstva občine 
izročil priložnosmo darilo ter 
zaželel sreče in ljubezni na skupni 
življenjski poti. V Vidmu pa si se
veda v prihodnje obetajo še več 
poročnih svečanosti, saj imajo za 
te priložnosti ne nazadnje na voljo 
novo poročno dvorano. 

TM 

DESTRNIK / ZLATA POROKA 

50 zmkmiinih fef 
Na Destrniku sta praznovala 

50 let skupnega življenja Alo
jzija in Maks Rodvanj z 
Janežovskega Vrha 50/a. 

Gospa Alojzija je bila rojena 
28. aprila 1926 v družini Šprah v 
Doleni pri Ptuju, gospod Maks 
pa 21. januarja 1929 v Popovcih. 
Zakon sta sklenila 30. oktobra 
1948 v cerkvi sv. Trojice v 
Podlehniku. Mama Lojzika je 

bila gospodinja, oče Maks pa po
licaj. Rodili so se jima štrije otro
ci. Sedaj v njuni jeseni življenja 
pa ju razveseljuje osem vnukov 
in en pravnukec. 

Želimo jima še veliko trdnega 
zdravja v krogu njunih 
najdražjih in da bi čez 10 let sla
vila biserno poroko. 

JfuUjana Černezel 



Inffo - glasbene novice! 

Info - kv iz 
Gotovo veste, kdo je na stiki (če ne veste, pa vrzite oči na lestvico). 

Izrežite glasovnico, vpišite odgovor, in če vam bo sreča naklonjena, vam 
bodo v prodajalni Tehnika Emone Merkurja Ptuj podarili zgoščenko. 
Da so bili pred štirinajstimi dnevi na fotografiji Rollin Stones, je ugotovil 
tudi Boris Stnnšek, Maroltova 30, Maribor. Čestitamo! 
Odgovore na današnje vprašanje pošljite (ali prinesite) na: Ured-

iHŠlvo I cdntku, p.p. 95, 2251) Ptlij. Rok: četr^^^ 

R^evalec: .... 

Naslov: 

Ime skupine:. 

Največ glasbenih informacij 
danes najdeš na Internetu, 
kjer so vse pomembnejše lest
vice, dnevno nove glasbene 
informacije, izdaje novih 
plošč, podatki o želenem glas
beniku ... 

Ameriška pevka MARIAH CA-
REY se je rodila 27. marca 1971. 
Čudovita pevka je z zgoščenke 
Butterfly snela še eno čudovito 
balado z naslovom VVHENEVER 
YOU CALL %%%% ki jo je pro-
duciral VValter Afanaseieff. Naj
bolj vroča informacija prejšnjega 
tedna pa je bila, da bosta MA
RIAH CAREY & WHITNEY HO-
USTON v duetu zapeli pesem 
When you Believe iz filma Prince 
of Egypt. Moja dodatna informa
cija pa je, da bosta obe pevki v 
novembru izdali kompilacijski ali 
Greatest Hits album. 

Britanski duet ALISHA'S ATTICK 
je zaslovel s popevko Tam, I 
feel. Dobro leto sta punci pri
pravljali novo pesem THE INCI-
DENTIALS Tokrat gre 
za melodično ter izredno pop 
pesem, pod katero se je podpi
sal znani Dave Stevvart. 

LUTRICIA McNEAL je bila v 
začetku 90. članica dueta Rob'-
N'Rezz in na solo poti beleži tri 
hite: Ain't that Just the Way, My 
Side of Town in Stranded. Pril
jubljena LUTRICIA prepeva 
skladbo SOMEONE LOVES 
YOU HONEY ^00k 

Novo odkritje založbe 1st Ave-
nue/Mercury je ženski soul trio 
HONEYZ, ki gre po stopinjah 
skupine Eternal. Tri odlične vo-
kalistke so zapele soul balado 
FINALLY FOUND %%%% ki je 
pravi soul zakon. 

Za ljubitelje soul in R'n'B glasbe 
naštevam nekaj novosti: Think 
'Bout it - GERALD LEVERT, Teli 
Me What U Like - JESSICA 
FOLCKER, Same Tempo -
CHANGING FACES, My Heart 
Belong to You - PEABO BRY-
SON, Ifs about Time - PUBLIC 
ANNOUNCEMENT, Nights in 
Harleem - LUTHER VANDROSS, 
Missing you "Live" - MARY J. BU-
GE, She Knovvs - DAKOTA 
MOON, I Should Cheat on You -
J'SON, I Like - THE BOYZ, Eyes 
don't Lie-TRUCE... 

Ameriška skupina NEXT je do
dobra zaslovela letos s koma
dom Too Close in malo ploščo s 
tem komadom so samo v ZDA 
prodali v več kot dveh milijonih 
primerkov. Naslednji komad 
skupine NEXT nosi naslov I 
STILL LOVE YOU * ^ in pri
naša razpoznaven R'n'B ritem. 

Član ameriške rap skupine 
BONE THUGS N'HARMONY 
Easy Bone je zaljubljen v pevko 
Monico. Rocker HENRY ROL-
LINS se je pridružil priznani rap 
skupini BONE THUGS N'HAR-
MONY v grobem rap komadu 
WAR ttiz filma Small Soliders. 

v začetku 80. je pevka Shannon 
vladala na lestvicah z disco kla
sike Let the Music Play. Nova 
skupina BEAT BOX pa je koma
du LET THE MUSIC PLAY 
pridodala sodobni plesni ritem. 

Nemška skupina FUN FACTO-
RY beleži mega hit z naslovom I 
VVanna Be with You. Po odhodu 
raperja in producenta Tonija 
Cotture iz skupine je trio FUN 
FACTORY manj uspešen in tudi 
novi komad PARTY WITH FUN 

FACTORY * ^ l n nič posebne
ga. 

Johann Holzel je pravo ime av
strijskega pevca FALCA, ki se je 
rodil 19. februarja 1957 in je le
tos 6. februarja umrl v avtomo
bilski nesreči. Veliko slavo FAL-
CO doživlja po smrti in tokrat je 
njegova založba izdala odlično 
balado z naslovom EGOIST 
%%%% 

Ameriški band HOOTIE & THE 
BLOVVFISH sestavljajo Darius 
Carlos Bucker, James George 
Sonefeld, Everett Dean Felber in 
Mark William Bryan. Fantje imajo 
doma v ZDA poseben rekored, 
saj so njihov debitanski album 
Cracked Rear View prodali v več 
kot sedemnajstih milijonih prim
erkov. Manj melodični in spevni 
se HOOTIE & THE BLOVVFISH 
vračajo z razpoznavno skladbo I 
VVILLWAIT t t t ^ ki napove
duje novi album Musical Chairs. 

MIKE OLDFIELD je izreden glas
benik in v teh dneh je izšel tretji 
album iz opusa Tubular Belis. 
MIKE je k sodelovanju povabil 
pevko Karo, daje zapela kla
sično pesem MAN IN THE RAIN 

ki glasbeno vsaj 90% 
spominja na pesem Moonlight 
Shadovvs! 

David Breznik 

POPUIARNIH 10 

1 . I D o n ' t V t a n t t o 

M i s s a l l i i n g 

- AEROSMITH 

2 * N o M o N c f ^AMni I 

- BOVZONE 
3 . 1 i f e 

- DES'REE 
4 . M y s t e r i o u s T i m e s 

- SASH! &TINA 
COUSINS 

5 . B o o t i e C o l l 

- ALL SAINTS 
6 . M y F a v o u r i t e 

M i s t a k e 

- SHERYL CROW 
7 . C n i s h 

-JENNIFERPAIGE 

8 . D r o w i i e d > A f o r i d ; 

S u f a s t i t i f t e ffor L o v e 

- MADONNA 
9 . B a i l a n d o 

- LOONA 
1 0 . T i m e o H e r T i m e 

- INOJ 

L e s t v i c o P O P U L A R N I H 
10 lahko poslušate vsako 
soboto v večernem spore
du radia R u j . 

Hladi dopisniUi 

Dober den vsoki den! Drgoč je 
nedela in drgoč je pred menoj 
beli papir, na kerega bi vam naj 
nekaj napisa. Tuhtam in 
tuhtam, pa se mi čista nič pa
metnega ne porodi v nori glavi. 
Ja, to vam naj povem, da smo 
meli člani in delavci ptujske 
kmetijske zodruge svojo veselico 
v skladišči ob Rogozniški cesti. 
Tudi mija z Mico sma bla poleg 
kak ta prova kooperanta. Saj 
vete, kak pravimo, da ma vsoki 
moški gorico na en kol, vsoka 
ženska pa njivico na eno brozdo. 
Meni se kolek podira, Micina 
njivica pa tudi neje več prav rod
na. Tak pač pride z leti. 

Zadružnikom nam je prepeva 
Ivica Serfezi in sosednje bivše 
bratske republike. Saj vete, kak 
poje tista jegova popularna pe
sem: "Suze liju plave oči, ti pa 
mi med noge skoči..." Prav lepo 
smo se meli, mah smo pili, malo 
smo jeli, fejst plesali in se 
pošteno zmontrali, skoro boj kak 

če bi se celi den po njivi pregaja-
li. Kak stori zadružnik sen tudi 
jaz doba priznanje. Bon si ga v 
okvir zrihta in kravici Šeki v 
stalo obesa, saj je tudi una zas
lužna za moje živinorejske in 
kmetijske uspehe. 

V deželo je prišla jesen, ne še 
tista ta prova, kolendorska, pač 
pa vremenska. Po dolinah se 
vjutro vleče megla, kak da bo 
stori mačok na sprehod ša in se 
ne bi niti zja miško zmena, ki mu 
pred gobcom maršira. Mica mi 
je že z dugimi gatami zagrozila, 
saj so vjutro zarana temperature 
Že tan okoli 10 stopinj Celzija. 

Kak ste vena preštimali, nas je 
pred por dnevi malo potres stro-
sa. Na srečo neje bilo nič 
hujšega. Celi politični potres pa 
se dogoja okoli obnove Posočja. 
Dobli smo tudi položnice za ob
novo po potresi. Nič ne rečem, li-
dem je treba pomagati, ne pa na 
takšni način, da ti država zato 
davek predpiše in ti zagrozi še z 
zamudnimi obrestmi. Mija z 
Mico sma za solidarnost, ne pa 
za takšna, kije prisilna. Rajši bi 
da enkrat več, kak mi je država 
predpisala, samo konkretni 
družini, ne pa prek državnega 
žaJda, iz kerega tak vsi pri kapa-
jah jejo in krodnejo, pardon -
lastninijo. 

Tak, pa smo na kunci, nega 
več. Srečru) in dobro se jerrUjite. 

VašLUJZEK 

Hladi dopisniki 
F U L K U L Š O L A 

- šolsko leto bo p r i j e tno , če 
boš prijazen. 

- Ž e l i m , da b i i m e l i d o b r o 
malico. 

- Vedel se b o m p r i m e m o . 

- N e b o m šprical. 

- N e b o m se d e l a l n o r c a i z 
učiteljev. 

- Bral b o m knjige. 

- N e b o m nesramen do sošol
cev. 

- Pri jazne učiteljice i n učitel
je žel im. 

- Če veš , da boš d r u g i d a n 
vprašan kakšen predmet, si iz
misliš, da te bol i glava. 

- Če se hočeš pr ikup i t i učitel

ju , se m u moraš lepo smehljati. 
- Če nočeš dobit i slabe ocene, 

te mora začeti boleti t rebuh. 
- L a h k o si izberete rešitev, da 

se ne naučite snovi i n ostanete 
d o m a (po m o ž n o s t i z b o l i t e ) . 
L a h k o se naučite i n se "gulite", 
lahko pa si skuhate čaj iz zvez
ka, iz katerega se učite, ga slad
kate i n po okusu dodate l imo
no. T a k o boste pripravl jeni na 
spraševanje. 

- R e d n o b o m p isa l d o m a č e 
naloge. 

- Redno se b o m učil . 
- N a j p o m e m b n e j š e je, da se 

m e d seboj pomagamo, da sode-
l u j e m o i n s p r o t i r e š u j e m o 
težave. 

- 8. razred je zelo pomemben, 
ker je od mojega uspeha odvis
na moja življenjska pot. 

- V letošnjem šolskem letu si 
že l im, da b i imel kakšno punco 
- lahko tud i več. 

- U č i se sproti - ne bo t i žal. 
- D e l a j domače naloge, a m 

p a k ne p o z a b i na d r u ž e n j e s 
pri jatel j i . 

- N e pretiravaj z učenjem, ker 
p r i d e do pos led ic - postaneš 
odvisen od knj ig. 

- Če imaš čas, lahko kdaj pre
bereš tud i kakšno knjigo. 

- P o t r u d i l a se b o m , da b o m 
dosegla č im lepši uspeh. 

- T u d i druge b o m spodbujala 
k učenju. 

- Upoštevala b o m učitel jeva 
navodila in se ravnala po nj ih . 

- N a cesti b o m previdna. 
- Poskrbela b o m tudi za red 

na avtobusu. 
- Poslušala b o m učitelje. 
- Z a dober začetek šolskega 

leta je potrebna dobra volja. 
- Če hočeš imet i dobro oceno 

pr i kontro lk i , moraš imet i pod 
klopjo zvezek. 

- Če se hočeš i z o g n i t i 
spraševanju, reci učitel ju, da ti 

je slabo, i n poslal te bo na zrak. 
- Če nočeš p isa t i k o n t r o l n e 

na loge, se moraš p r e d m a m o 
zvijati od bolečin v t rebuhu in 
mama t i bo napisala opravičilo. 

- Če se želiš pr ikupi t i učitel j i 
c i , j i reci: "Gospa učitelj ica, v i 
ste najboljša učitel j ica na sve
tu." 

- Če pa želiš učitelja razjeziti , 
ga že prv i šolski dan vprašaj po 
počitnicah. 

- N e pozab i na prost i čas i n 
l jubezen. 

- N e pretiravaj z učenjem. 
- Ž a l o s t e n s e m , k e r so se 

k o n č a l e p o č i t n i c e . V e s e l pa 
sem, da sem srečal stare pri ja
telje. 

- N e pozabi na l jubezen, ven
dar nanjo ne misl i preveč. 

- Nauč i se, potem lenari. 
Učenci OŠ Videm 

M O J A 

P R I J A T E L J I C A 

M o j i pr i jatel j ic i je ime I v a n 
k a . Je z e l o m a j h n e pos tave . 
Rada se smeje i n pleše. Včasih 
m i nagaja, včasih je tud i t iho. 
Ze lo dobro se uči i n rada dela 
d o m a č e n a l o g e . Je d o b r e g a 
srca. I vanka je najboljša pri ja
teljica na t e m svetu. 

Anja Plohi, 
OŠ PODGORCI 

P O V E D I O U R I 

M o j a ura je ročna ura. D o b i l 
sem jo po pošti. Je na baterije. 
I m a datum. I m a tudi sekunde. 
Ž e l i m si peščeno uro. 

Darjan Drumpl, 
OŠ LENART 

B I L A S E M 

B O L N A 

K o sem bila stara šest let, sem 
zbole la . Z a t i j e m i n m a m i c o 
smo odšli k zdravniku. Zdrav
n ik me je pregledal in dejal, da 
ne v id i nič posebnega. D o b i l a 

sem zdrav i la p r o t i v r o č i n i i n 
naroči l n a m je še, da se v p r i 
m e r u poslabšanja spet oglasi
mo. Istega dne zvečer se m i je 
stanje poslabšalo. N i k a k o r n i 
sem mogla zaspati. K l j u b zdra
v i l o m , k i sem j i h i m e l a , sem 
imela visoko vročino i n bolele 
so m e ledvice. Sredi noči sem 
hotela i t i po mamico , toda ko 
sem stopila iz postelje, n isem 
m o g l a stat i na n o g a h i n sem 
padla. Zbala sem se, da ne b o m 
več mog la h o d i t i , začela sem 
klicati mamico. M a m i c a je pr i 
tekla v mojo sobo. Tako j m i je 
zmer i la vročino. K o je videla, 
da je tempera tura že po dveh 
minu tah narasla preko ^QC, sta 
me z at i jem odpeljala k dežur
n e m u zdravn iku . T a me je ta
koj poslal v bolnico. T is to noč 
sem m o r a l a osta t i v b o l n i c i . 
T a k o m i je bi lo hudo, ker sem 
b i l a č isto sama. Joka la s e m , 
solze so m i tekle po l icu i n se 
n i k a k o r niso hote le us tav i t i . 
N o č se je tako vlekla i n bi la je 
t a k o s t rašna k o t še n o b e n a . 
Zjutraj so vsi otroci tekali sem 
i n tja po hodn iku . K o sem j ih 
gledala, se m i je zdelo, da sem 
najbolj osamljen otrok na sve
tu . N a t o m e je prišla pogledat 
zdravnica i n m i predpisala i n 
jekcije, k i sem j ih potem dobi
vala z jutraj i n zvečer. K m a l u 
po v i z i t i sta pr iš la tud i at i i n 
mamica , pogovarjal i smo se o 
vsem mogočem, i n ko sta mo
ra la o d i t i , sem b i l a spet tako 
osamljena. Še istega dne pa so 
m e p r e m e s t i l i v d r u g o sobo, 
kjer je b i lo polno otrok. T a k o 
sem dobila vel iko pri jatel j ic, s 
kater imi smo se igrale. T a k o je 
m i n i l o deset d n i . V s a k d a n 
sem d o b i v a l a i n j e k c i j e i n še 
d r u g a z d r a v i l a , m o r a l a s e m 
tud i dosti počivat i . Vsak dan, 
ko sta prišla ati i n mamica ter 
d r u g i s o r o d n i k i , sem d o b i l a 
p o l n o s l a d k a r i j i n sadja. Po 
dveh dolgih tednih sem lahno 
k o n č n o odš la d o m o v . T a k o 
sem bila vesela, oči so m i žarele 
o d samega veselja, naj ra je b i 

po le te la k o t p t i ca , da b i b i la 
čimprej doma. A m p a k kar sem 
doživela prvo noč v bolnic i , ne 
b o m n i k o l i pozab i la . V e d n o , 
ko p o m i s l i m na t isto strašno 
noč, m i pr i tečejo solze v oči. 
N i k o l i n e b o m p o z a b i l a te 
noči. 

Nina Šibila, 
OŠ KIDRIČEVO 

P R A Z N O V A N J E 

R O J S T N E G A 

D N E 

Bi lo je 2 1 . avgusta, v četrtek, 
ko je moj ati praznoval rojstni 
dan. D a n prej , to je bi lo 20. av
gusta, v sredo, je i m e l rojstni 
dan naš sosed gospod M a r t i n . 
A m p a k to še n i vse. 23. avgusta 
je nazdrav i l na mnoga leta še 
sosed gospod A n t o n . Skleni l i 
s m o , da b i to l a h k o skupa j 
p r a z n o v a l i . P o v a b i l i b i vsak 
svoje p r i j a te l j e i n sorodnike. 
D o g o v o r i l i smo se, da bo to 
praznovanje treh sosedov pred 
našo hišo i n da bomo poskušali 
dobit i šotor. Nato pa: kaj če bo 
dež , n e v i h t a , toča ... P o t e m 
b o m o n a r e d i l i p raznovan je v 
prosvetnem d o m u Apače. Na
prosil i smo tudi muzikanta . V 
četrtek sem tud i jaz pomagala 
p r i p r a v l j a t i m i z e i n k r a s i t i 
dvorano. Vso noč nisem zaspa
la, saj sem premišljevala, kako 
se bo to končalo. Polno misl i je 
imela tud i mamica. Naslednj i 
dan pa smo b i l i vsi nestrpni-
O b 16. ur i smo se zbrali v dvo
r a n i , se posedl i i n pr is luhni l i 
č e s t i t k a m . Sosed A b r a h a m , 
moj ati in gospod A n t o n niso 
vedeli , da bodo čestitke. Bilo je 
zelo, zelo lepo, saj smo plesali, 
peli in se veselili do poznih ju-
t r a n j i h ur . N a k o n c u smo se 
d o g o v o r i l i , da b o m o takšno 
praznovanje ponovi l i , pa če ne 
prej , čez 10 let. Takra t bo moj 
ati i m e l Abrahama. Seveda če 
bomo vsi še ž iv i in zdravi . Jaz 
se že veselim. 

Andreja Predikaka, 
OŠ KIDRIČEVO 







ŠPORT 

NOGOMET 
GORIŠKE OPEKARNE -
PRAVA 3:1/2:0/ 

STRELCI: 1:0 Reščič/20/, 2:0 Žgavec /45 iz l lm/ , 
3:0 Markovič /69/, 3:1 Fridauer /90/ 

DRAVA: Lešnik, Volk, Golob, Šket„ T. Vršič^A. 
Vršič, Klinger, Vogrinec /Huzjak/, Fridauer, Ceh 
/Krajnc/, Pucko. 

Nogometaši ptujske Drave so proti ekipi Goriških 
opekam doživeli poraz. Prvih dvajset minut so bili 
boljši in imeli tudi priložnost za zadetek, zraven tega 
pa so bili oškodovani za nedosojeno enajstmetrov
ko. Domači nogometaši so vodilni zadetek dosegli v 
20. minuti, ko so izkoristili nepazljivost Dravine 
obrambe. V zadnjih trenutkih prvega polčasa pa so 
nogometaši Goriških opekam dosegli še drugi zade
tek, in sicer iz enajstmetrovke. 

V drugem polčasu so imeli terensko premoč 
domačini in dosegli še tretji zadetek, Ptujčanom pa 
je v zadnji minuti le uspelo doseči zadetek. 

V naslednjem krogu nogometaši Drave igrajo na 
Ptuju z ekipo mariborskega Železničarja. 

D a n i l o K i a j n š e k 

3 . SLOVENSKA LIGA - SEVER 
Rezultati tekem 4. kroga: Mons Claudius - Dra-

vinja 1:1, Tim Laško - Gerečja vas 1:2, MM 
Brunšvik - Kungota 3:0, A^ontavar Rogoza - Kovi
nar 3:1, Pobrežje - Paloma Sega 1:1, Hajdina - Starše 
1:1, Unior Zreče - Usnjar 3:0 

Razpored tekem 5. kroga: Usiijar - Mons Claudi
us, Starše - Unior Zreče, Paloma Sega - Hajdina, Ko
vinar - Pobrežje, Kungota - Montavar Rogoza, 
Gerečja vas - MM Bnmšvik, Dravinja - Tim Laško. 

HAJDINA - STARŠE 1:1 /1:0/ 
STRELCA: 1:0 Ladinek /25./, 1:1 A. Ekart/49. iz 

l l m / 
HAJDINA: Brodnjak, Rimele, Šalamun, Kralj, 

Komik, Bauman, Ladinek, Vrbanec /Pihler/, Krajnc 
/Kos/, Mertelj, Allakar /Bedrač/. 

Nogometaši Hajdine so še drugič samo remizirali 
na svojem igrišču. Tokrat so se v lokalnem derbiju 
pomerili z ekipo Starš. Igralci obeh moštev pa so 
imeli za nasprotnika močno deževje in razmočeno 
igrišče. Prvi so zapretili gostje, nato so pobudo imeli 
nogometaši Hajdine in svojo premoč kronali z zadet
kom Ladinka v 25. minuti. Priložnost za povišanje 
vodstva je v 36. minuti zamudil domači kapetan Mla
kar. 

V 49. minuti so gostje izenačili. Sodnik Teršak in 
njegov pomočnik sta start domačega obrambnega 
igralca Šalamuna kaznovala z najstrožjo kaznijo in 
gostje so to izkoristili, zraven tega pa je bil Šalamun 
še izključen. V zadnjih minutah so domači vzdržali 
pritisk gostov in osvojili pomembno točko. V nas
lednjem krogu nogometaši Hajdine gostujejo v Slad
kem Vrhu pri Palomi Šegu. 

MNZ PTUJ - 1 . RAZRED 
Rezultati 2. kroga: Eltehšop R - Boč 2:0, Videm -

Ormož 2:2, Slovenja vas - Pragersko 1:2, Gorišnica -
Domava 2.2, Bistrica - Središče 2:0, Stojnci - Polska-
va2:l. 
1. STOJNCI 2 2 O O 4:2 6 
2. ELTEHŠOP ROG. 2 1 1 O 4:2 4 
3. ORMOŽ 2 1 1 O 3:2 4 
4. PRAGERSKO 2 1 1 O 3:2 4 
5. SREDIŠČE 2 1 O 1 6:3 3 
6. BISTRICA 2 1 O 1 2:1 3 
7.D0RNAVA 2 O 2 O 3:3 2 
8. VIDEM 2 O 2 O 2:2 2 
9. POLSKAVA 2 O 1 1 1:2 1 
10. SLOVENJA VAS 2 O 1 1 3:4 1 
11. GORIŠNICA 2 O 1 1 3:8 1 
12. BOČ 2 O O 2 1:4 O 

Pari 3. kroga: v soboto, 12. septembra, ob 16.30 
Boč - Slovenja vas, Polskava - Eltehopp R , Središče 
- Videm; v nedeljo, 13. septembra, ob 16.30 Ormož -
Stojnci, Dornava - Bistrica, Pragersko - Gorišnica. 

MNZ PTUJ - II. RAZRED 
Rezultati 2. kroga: Tržeč - Bukovci 1:0, Zavrč -

Apače 5:0, Hajdoše - Grajena 2:2, Markovci - Pago 
Leskovec 4-1, Podvinci - Lovrenc 3:5. 
1. TRŽEČ 2 2 O O 3:1 6 

2. ZAVRČ 2 1 1 O 6:1 4 

3. LOVRENC 2 1 1 O 7:4 4 

4. BUKOVCI 2 1 O 1 4:1 3 

5. MARKOVCI '2 1 O 1 5:3 3 

6. APAČE 2 1 O 1 2:6 3 

7. GRAJENA 1 O 1 O 2:2 1 

8. HAJDOŠE 2 O 1 1 3:4 1 

9. PAGO LESKOVEC 1 O O 1 1:4 O 

10. PODVINCI 2 0 0 2 3:10 O 

Pari 3. kroga: v nedeljo, 13. novembra, ob 10.30 
Lovrenc - Tržeč; ob 11.00 Pago Leskovec - Hajdoše; 
ob 16.30 Bukovci - Markovci, Apače - Podvinci, Gra
jena - Zavrč. 

2 . SLOVENSKA MLADINSKA 
LIGA - VZHOD 

Rezultati tekem 4. kroga: Nafta - Šentjur Yurij 
0:3, Bisu-ica - Pragersko 3:1, Starše - Steklar 0:5, Po-
ttošnik Belt. - Kovinar Štore 7:1, Aluminij - Era 
Šmartno 2:1, Pohorje - Bakovci 1:1, Železničar - El-
mont Krško 5:2. 

Razpore(| tekem 5. kroga: Elmont Krško - Nafta, 
Bakovci - Železničar, Era Šmartno - Pohorje, Kovi
nar Štore - Alimiinij, Steklar - Potrošnik Beltinci, 
Pragersko - Starše, Šentjur Yurij - Bistrica. 

2. KADETSKA LIGA - VZHOD 
Rezultati tekem 4. kroga: Nafta - Šentjur Yurij 

1:3, Bistrica - Pragersko •^:0, Starše - Steklar 0:5, Po-
U-ošnik Belt. - Kovinar Štore 8: O, Aluminij - Era 
Šmartno 4:2, Pohorje - Bakovci 4:0, Železničar -
Rohrblitz Krško 10:0. 

Razpored tekem 5. kroga: Rohrblitz Krško - Naf
ta, Bakovci - Železničar, Era Šmartno - Pohorje, Ko
vinar Štore - Aluminij, Steklar - Potrošnik Belt., Pra
gersko - Starše, Šentjur Vtirij - Bistrica. 

D a n i l o K i a j n š e k 

GEREČJA VAS - MARIBOR 
TEATANIK 1:13 /0:4/ 

STRELCI: 0:1 Djuranovič/30. iz 11 m/, 0:2 Djura-
novič /38. iz 11 m/, 0:3 Kmetec /40./, 0:4 Breznik 
/43./, 0:5 Bozgo /50./, 0:6 Kolari /54./, 0:7 Bozgo/56./, 
1:7 Slaček / 60./, 1:8 Bozgo /63./, 1:9 Kmetec /68./, 
1:10 Bozgo /70./, 1:11 Kmetec /80./, 1:12 Bozgo /85./, 
1:13 Kmetec/90./ 

GEREČJA VAS: Mulec, Metličar, Pungračič, Kai-
sesberger, Kmetec, Slaček, Perko, Krajnc, Go j košek, 
Kaučevič, Šoštarič. Igralci so še: D. Pacher, Ttirk, 
Paveo, B. Pacher, Intihar, Kotnik, Sitar. Trener: 
Branko Krajnc. 
^MARIBOR TEATANJK: Grešak, Dragusha, 
Zidan, Vuksanovič, Luk, Šarkezi, Djuranovič, Fridl, 
Kmetec, Breznik, Bozgo. Igrali so še: Gregorinčič, 
KoUari, Divjak, Alilovič. Trener: Bojan Prašnikar. 

Nogometaši državnih prvakov so gostovali pri 
članu 3. SNL- sever Gerečji vasi in jih visoko prema
gali, kljub temu da niso nastopili v kompletni sesta
vi. Igralci domačega tretjeligaša so nudili dostojen 
odpor v prvih tridesetih minutah, nato pa popustili. 

D a n i l o K i a j n š e k 

KOLESARSTVO 

Prva tri mesta Ptujianom 
Minuli konec tedna je bil za kolesarje izredno razgiban, za ptujske pa tudi zelo uspešen. 
V Sevnici je potekal zadnji kriterij slovenskih mest. Pri mlajših mladincih so vozili 30 krogov - 21 ki

lometrov. Tretje mesto je osvojil Matjaž Finšgar, enajsto pa Andrej Omulec. Pri starejših mladincih so 
vozili 45 krogov (31,5 km). Tretje mesto je zasedel Gregor Gazvoda, sedmo pa Matej Marin. V konku
renci elite so kolesarji Perumine Ptuj - Radenske Rog vozili odlično in na progi, dolgi 42 km (60 krogov) 
zasedli prva tri mesta. Prvi je bil Matija Kotnik, dmgi Boris Premožič, tretji pa 2^ran Klemenčič. 

Mladi kolesarji Pemmine Ptuj so se udeležili tudi kolesarske dirke v hrvaškem Zaprešiču. Pri mlajših 
mladincih je zelo dobro tretje mesto zasedel Matjaž Finšgar, deveto Andrej Omulec, trinajsto pa Bojan 
Potrč. 

Tudi prihodnji konec tedna bo za ptujske kolesarje naporen, saj bodo mlajši in starejši mladinci sode
lovali na državnem prvenstvu v Češči vasi pri Novem mestu, ekipa članov Pemtnine Ptuj- Radenske Rog 
pa bodo sodelovale na dirkah v Italiji in Avstriji. 

,^ D a n i l o K i a j n š e k 

BRDO / DEKLETA VOZILA KASAČE 

Pnm zmaga za feife/e 
Pofeer iz Uulmnsra 

Na hipodromu Brdo pri Krai^u je bil v nedeljo 21 . tekmovalni 
dan za kasače. Pripravili so kar osem privlačnih dirk, ki j ih je v 
lepem vremenu spremljalo več kot 1000 gledalcev. V osrednji 
dirki najboljših kasačev slovenske reje je zmagal Bukefalos na 
vajetih Voja Male t i ča iz Šentjerneja s k i lometrsk im č a s o m 
1:20,7. Organizatorji so pripravili tudi dirko deklet, v kateri j e z 
Valatom zmagala Darja Judež iz Šentjerneja. 

Rezultati dirk: L dirka, avtos-
tart za 2-letne kasače,1600 m: l . 
Erotik OM (Jerovšek, Komenda) 
1.24,5, 2. Caros (Zaletel, Krim) 
1:24,6 in 3. Doriana (Skube, Viso
ko) 1:24,7; 2. dirka, avtostart za 3-
5-leme kasače,1700 m, zaslužek 
do 150 tisoč SIT: 1. Nike Lobell 
(Špindler, Lenart) 1:22,3, 2. Andi 
(Selinšek, Maribor) 1:22,6 in 3. 
Brižitka B (Kuhar, Brdo) 1:23,4; 
3. dirka, avtostart za 3-6-letne 
kasače,1700 m,zaslužek do 350 
tisoč SIT: 1. Egidij (Cerar, 
Ljubljana) 1:22,7,2. Jo-Jo B (Gre-

gorc, Domžale) 1:23,1 in 3. Honey 
Goal (Slavič, Ljutomer) 1:24,1; 4. 
dirka, avtostart za 3-12-letne 
kasače, 2100 m, zaslužek do 600 
tisoč SIT: I. Labamba (Špindler, 
Ljutomer) 1:22,0, 2. Dream of 
Victory (Hrovat, Visoko) 1:22,3 
in 3. Raisa B (Gregorc, Domžale) 
1:23,3; 5. dirka, avtostart za 3-12-
letne kasače, 2100 m, zaslužek do 
1 milijon SIT: 1. Doris MS (Sla
vič, Brdo) 1:21,7, 2. Meri Lobell 
(Babic, Ljutomer) 1:21,9 in 3. 
Šindy (Žan, Ljubljana) 1.22,6; 6. 
dirka, avtostart za 3-12-letne naj

boljše kasače domače reje, 2100 
m: 1. Bukefalos (Maletič, Šent
jernej) 1:20,7,2. Jason B (Gorjanc, 
Brdo) 1:20,7 in 3. Lui B (Čebulj, 
Brdo) 1:22,4; 7. dirka, mednarod
ni razred, avtostan za 3-12-letne 
uvožene kasače, 2100 m: 1. Fedele 
Poker (Žan, Ljutomer) 1:19,8; 
2.Jacky Groenhof(Mars, krško) 
1:20,1 in 3. Kili or Cure(Crnkič, 
Ljubljana) 1:20,3; 8. dirka, start s 
traku za 3-12-letne kasače, dirka 
deklet, 2100 m: 1. Valat Gudež, 
Šentjernej) 1:24,1, 2. Natty (Lov-
renčič, Maribor) 1:24,2 in 3. Pe-
gaz (Rekar, Brdo) 1.24,2. 

Naslednja kasaška prireditev bo 
v nedeljo na ljutomerskem hipo
dromu, kjer bo tudi letošnje 
državno prvenstvo za triletne 
kasače. 

M . T o š 

Špotne novke 
STRELSTVO • 3. krog 
regijske lige 

V Lendavi je bilo izveden 3. krog regijske lige v 
športnem streljanju s serijsko malokalibrsko 
puško, v katerem je nastopilo 13 ekip. Reztiltati 
ekipno: 1. SD TŠ Ormož 718 krogov; 2. SD 
Ormož 702 kroga; 3. SD Gančni 639 krogov. Po
samezno: 1. Zvonko Rebica, Gančani, 249 kro
gov, 2. Vesna Mele, Ormož, 247 krogov, 3. 

Boštjan špacapan, Ormož, 242 krogov, 4. Andrej 
Stanič, Ormož, 239 krogov, 5. Iztok Kosi, 
Ormož, 237 krogov, 6. Sandi Premuš, Ormož, 229 
krogov, 7. Darko Vernik, Ormož, 226 krogov. 

L u k n e r 

STRELJANJE • Regijsko 
prvenstvo 

Strelska dnižina Kidričevo bo v nedeljo, 13. sep
tembra, ob 9. uri organizirala regijsko strelsko 
prvenstvo. 

D a n i l o K i a j n š e k 

JUDO / DRŽAVNO MLADINSKO PRVENSTVO 

N A DRŽAVNEM MLADINSKEM PRVENSTVU NASTOPILI VSI 
NAJBOLJŠI JUDOlSTI IN JUDOlSTKE • PTUJČANI PRIČELI 
SEZONO Z DVEMA NASLOVOMA DRŽAVNEGA PRVAKA 
Minulo soboto je v Slovenj Gradcu, v organizaciji tamkajšnjega 
Judo kluba J o n s s o n s Control potekalo 8. mladinsko državno 
prvenstvo. Tekmovanje je imelo še dodatno težo, saj je veljalo za 
pridobitev in potrditev mest v mladinski državni reprezentanci, 
ki bo v oktobru in novembru nastopila na mladinskem evrop
skem oz. svetovnem prvenstvu. 

V slovenj egoriški špormi dvora
ni je merilo moči okrog 100 ju-
doistk in judoistov iz 18 sloven
skih klubov. Nastopili so tudi 
udeleženci olimpijskih iger mla
dih v Moskvi. Gledalci so 
spremljali zanimive in kakovost
ne boje, v središču pozornosti po 
so bili seveda mladinski reprezen-
tanti in reprezentantke. 

Petčlanska ekipa Judo kluba 
Drava iz Ptuja je izpolnila vsa 
pričakovanja. Po uspešnih pripra
vah so pokazali dobro pripravlje
nost. V kategoriji do 100 kg je 

Miha Prime v polfmalu z atrak
tivnim metom premagal 
izkušenega Avdimetaja iz bi
striškega Impola z 10:0, z enakim 
rezultatom pa v finalu še Bevca iz 
Celja in si tako zasluženo priboril 
naslov državnega prvaka. Laskav 
naslov pa je po zmagi z 10:0 v fi
nalu proti Poševi iz Impola pripa
del tudi Tanji Žuran, trenutni 
članski državni prvakinji. Po 
gladkih zmagah v predtekmovan-
ju in polfinalu je resen boj za naj
višji naslov napovedal tudi repre-
zentant Nikola Seničič v kat. do 

81 kg. V finalu je povedel proti 
Topolčniku iz Impola in vodstvo 
uspešno branil vse do zadnjih se
kund, ko je sodniška trojka spor
no dosodila točko Bistričanu. To 
je bilo usodno za Seničiča, ki je na 
koncu osvojil drugo mesto. Ta re
zultat pa ga zaradi mednarodnih 
uspehov še vedno vodi v reprezen
tančno vrsto. Uspešno sta v sobo
to nastopila tudi Donald in De
nis Rus. Slednji je v kat. do 73 kg 
osvojil tretje mesto, Donald pa je 
po poškodbi v borbi za bron dvo
boj predal in osvojil peto mesto. 

S i m o n S t a r č e k 

S E R V I S K O L E S 
TENIS OPREME TER SMUČI 
Šport servis Davorin Munda, s.p. 
Slovenski trg 1, 2250 Ruj, tel,: 062/778-587 

ROKOMET 
Kakovostna turnirja 
v Ptiiju in Gorišmci 

v soboto bo v športni dvorani v Ptuju kakovos
ten moški rokometni turnir, ki ga prireja novi 
moški rokometni klub Ptuj. Zraven domačinov, ki 
se pod vodstvom trenerja Ivana Hrupiča zelo zav
zeto pripravljajo na tekmovanje v drugi ligi, bosta 
nastopila še hrvaški prvoligaš Čakovec in sloven
ski l.B ligaš Velika Nedelja. Tm^nir bodo začeli ob 
13.30. 

V torek, 15. septembra, pa bo rokometni praznik 
v Gorišnici. Pred svečano otvoritvijo nove športne 
dvorane, kar bodo opravili 23. septembra, bo roko
metni klub Pyramidia izvedel tm-nir z najboljšima 
slovenskima ekipama, ki ga bodo začeli ob 17.30. 
Najprej se bo domača ekipa, ki jo trener Marjan 
Valenko pripravlja na prvenstvo v drugi ligi, po
merila z ekipo Celja Pivovarne Laško, v dmgi tek
mi (19.00) pa se bo celjska, najboljša slovenska, 
ekipa pomerila s Preventom iz Slovenj Gradca, 
drugo ekipo Slovenije. 

I .k . 

TURNIR TREH EKIP V 
ORMOŽU 

Rokometni klub Ormož je organiziral močan ro
kometni turnir, na katerem sta zraven domačega 1. 
B Ugaša sodelovali še ekipi Radeč in Varteksa iz 
Varaždina. 

Rezultati srečanj: Ormož - Varteks 22:30/11:11/ 
(Ormož: Dogša, Šulek, Hanželič 1, Antolič 2, Hor
vat 2, Džarmati 1, Rajh, Miličič, Prapotnik 5, 
Pucko 2, Mezgec, Kirič 6, Grabovac 3, Luskovič. 
Trener: Vlado Hebar); Varteks - Radeče 23:22 
/8:11/; Ormož - Radeče 21:40 /11:18/ (Ormož: 
Šulek, Dogša, Hanželič 2, Antolič 1, Horvat, Džar
mati 1, Rajh, Mifičič, Prapotnik 5, Pucko 1, Mez
gec 1, Kirič 6, Grabovac 2, Luskovič 2). Prvo mes
to je osvojil Varteks, dmge so bile Radeče, tretji pa 
Ormož 

Dokaj maloštevilni gledalci so lahko videli kvali
teten rokomet. Prvoligaša pričneta prvenstvo prej 
in je razumljivo, da so v višji stopnji pripravljenos
ti kot domači ligaš. Ormoški rokometaši imajo do 
pričetka prvenstva še dovolj časa, da čim bolje pri
pravljeni pričakajo start prvenstva. Sicer pa bo še 
veliko srečanj, s tem pa priložnosti za dokazovan
je. 

D a n i l o K i a j n š e k 







PTUJ / NOVOSTI V PROMETNI UREDITVI 

Že prihodnji mesec pajek, 
klešie in modm €ona 

P o d v o z j e p r o m e t n o g n e č o s i c e r o m i l i l , o d p r a v i l a p a j o b o š e l e o b v o z n i c a ] 

Pri mestni občini v Ptuju te dni pripravljajo nekaj bistvenih 
novosti v prometni ureditvi Ptuja. Obeta se nam nov način 
ureditev parkirišč, poznan iz drugih mest, tako imenovana 
modra cona, nedisciplinirane voznike pa bodo zagotovo strez
nili specialno vozilo za odvoz nepravilno pakriranih avtomo
bilov - "pajek" - in l is ice. 

O tem in še o čem smo se pogo
varjali z vodjem oddelka za okolje, 
prostor in gospodarsko infrastruk
turo Stanetom Napastom ter Jan
kom Bohakom, vodjem dejavnosti 
komunalnih storitev pri Komu
nalnem podjetju v Ptuju, ki mu je 
s koncesijo zaupano opravljanje 
dejavnosti za prometno ureditev 
Ptuja. 

Specialno vozilo "pajek" je že 
mesec dni parkirano na dvorišču 
Komunalnega podjetja Ptuj. Jan
ko Bohak je povedal, da gre za 
rabljeno vozilo, ki ga te dni 
obnavljajo, svoje delo, odvoz nep
ravilno parkiranih vozil, pa naj bi 
pričel opravljati že prihodnji me
sec oziroma takrat, ko bo zanj ure
jena tudi pravna regulativa in ko 
bo opremljen z ustreznimi napisi. 
Stane Napast je dodal, da bodo 
poleg pajka uvedli še klešče ali "li
sice", s katerimi bodo lahko 
napačno pakrirano vozilo vklenili, 
lastnik pa se bo lahko z njim 
odpeljal šele, ko bo plačal kazen. 
Zaenkrat še nismo uspeli izvedeti, 
kolikšne bodo denarne kazni za 
odvoz nepravilno parkiranega ali 
vkleščenega vozila, saj pravilnik še 
ni dokončan, zagotovo pa bodo 
dovolj visoke, da bodo na kršitelje 
vplivale vzgojno. 

Ker pa so v starem mestnem jed
ru glavna prometna ovira tisti, ki 

parkirajo svoja vozila po ves dan 
ali v delovnem času, bodo po vzoru 
drugih mest uvedli tako imeno
vano modro cono. Na parkiriščih, 
ki bodo označena z modrimi črta
mi, bo omejena možnost parkiran
ja na 90 do 120 minut, saj je eden 
od namenov uvedbe te novosti, 
omogočiti občanom, da pripeljejo 
v mesto, parkirajo in v čim 
krajšem času opravijo svoje delo 
ter parkirno mesto sprostijo za 
naslednjega uporabnika. V mestu 
so že postavili instalacije z nosilci, 
na katere bodo v kratkem postavili 
avtomatske parkirne ure, nadzor 
bodo opravljali v okviru mestne 
redarske službe, z uvedbo modre 
cone pa bodo zapornice odstranili. 

Seveda pa bodo z uvedbo modre 
cone delno rešili le napačno parki
ranje v samem mestnem jedru, še 
zdaleč pa ne bo problem 
napačnega parkiranja rešen v no
vem naselju, kjer je število avto
mobilov močno naraslo, parkirišč 
pa so urbanisti očitno načrtovali 
zdaleč premalo. Ker pa so lastniki 
večine stanovanj njihovi stanoval
ci, se bodo ti tega problema morali 
lotiti sami in to čimprej, kajti pa
jek naj bi v bodoče odvažal tudi 
avtomobile, parkirane na zeleni
cah novega naselja. 

Dejstvo pa je, da bo lahko šele z 
uvedbo teh novosti celotni sistem 

prometne ureditve Ptuja v celoti 
zaživel, saj je po besedah Staneta 
Napasta že dovolj parkirišč, tudi 
tistih, kjer parkirnin ne bo treba 
plačevati, le reda in prometnih 
znakov se bo treba dosledno 
držati. 

Kar se tiče prometne gneče sko
zi Ptuj, je dejstvo, da je z izgradnjo 
podvoza nismo zmajnšali, morda 
le delno omilili. Čez edini 
cestnoprometni ptujski most nam
reč naštejejo dnevno več kot 
26.000 vozil. In tega problema, ki 
vpliva tudi na onesnaženje mesta, 
nas lahko dokončno reši le ob
voznica, ki so jo v Ormožu - pravi
jo, da največ po zaslugi vztrajnega 
župana - že zgradili. V Ptuju pa 
bomo nanjo nekaj časa še morali 
počakati. Kot smo izvedeli, naj bi 
še prihodnje leto pričeli graditi 6 
km dolg odsek obvoznice mimo 
Pragerskega, kar naj bi po pred
računski vrednosti veljalo 2,5 mili
jarde tolarjev V Ptuju smo se 
plansko za obvozno cesto odločili 
že lani ter določili tudi okvirno 
makrolokacijo trase, o mikroloka-
ciji pa se še vedno dogovarjajo in jo 
usklajujejo. Sicer pa po besedah 
Staneta Napasta pragerska ob
voznica naj ne bi bila zgrajena 
pred ptujsko, kajti potem bi se 
promet iz te smeri zagotovo še 
povečal, kar bi v Ptuju lahko 
povzročilo še večjo prometno 
gnečo, morda celo zmedo. Zato 
moramo biti na to pripravljeni. 

Očitno je torej lahko tudi 
ptujska obvoznica ena od hva
ležnih tem političnih obljub v 
vroči volilni jeseni, ki je pred nami, 
čeprav bi bili mnogi raje, da bi od 
besed čimprej prešli k dejanjem. 

P o d o b n o " p r e s e n e č e n j e " v o b l i k i k l e š č ( p o s n e t e k j e 
n a s t a l v C e l j u ) n a s b o s e d a j m o r d a p r i č a k a l o n a 
n a p a č n o p a r k i r a n e m v o z i l u t u d i v P t u j u . 

Foto: M . O z m e c 

Kulturni 
kr ižem kražem 

O R M O Ž • V prostorih 
Osnovne šole Ormož na 
Hardeku je Pokrajinski 
muzej Ptuj pripravil 
razstavo Ormož v davnini. 
Odprta bo jutri (v petek) 
ob 16. un. 

M I K L A V Ž P R I O R M O Ž U 

• V soboto, 12. septem
bra, ob 19.30 uri bo v 
dvorani pri Miklavžu gos
tovalo kulturno društvo 
Dobrava z veseloigro v 
dveh dejanjih Županova 
Micka Antona Tomaža 
Linharta. V uprizoritvi s 
pevskim delom sodeluje 
Moški zbor Dobrava. 
Zborovodja je Franci 
Magdič, režijo pa je vodil 
Milivoj Žemljic. 
V E L I K A N E D E L J A • 
Kulturno društvo Velika 
Nedelja prireja v soboto, 
12. septembra, ob 20. uri 
še zadnjič gledališki 
spektakel na prostem 
Miklova Zala. 

P T U J • V viteški dvorani 
na gradu bo 15. septem
bra ob 19.30 koncert v 
okviru Glasbenega sep
tembra. Na koncertu 
bodo izvrstni solisti izva
jali baročno glasbo. 
K I N O P T U J • Ta teden 
je ob 18. in 20. uri na 
sporedu film Šest dni, se
dem noči. Od prihodnje
ga torka do nedelje pa je 
ob 18. in 20. uri na spore
du film Izgubljeni v vesol
ju. 

ČRNA KRONIKA 

UMRL ZA 
POSLEDICAMI 
NESREČE 

Prejšnji teden smo na kratko 
poročali o nesreči voznika mo
tornega kolesa, ki je med 
vožnjo po gozdni poti padel po 
strmini in se hudo ranil. Za 
posledicami hudih poškodb je 
56-letni Vilijem Š. iz Majšperka 
v ponedeljek, 31. avgusta, 
umrl v ptujski bolnišnici. Nes
reča se je zgodila 26. avgusta, 
ko se je peljal na motornem 
kolesu po gozdni poti po klan
cu navzdol proti hiši Dežno 10 
pri Makolah. 

mičvpmo 
IN ODPELJAL 

Na lokalni cesti Lenart - Sv. 
Ana je v petek, 4. septembra, 
okoli 16. ure voznik osebnega 
avtomobila znamke Golf z des
no stranjo trčil v peško. Po 
trčenju je sicer ustavil in se s 
peško, ki je bila lažje poškodo
vana, pogovarjal, nato pa 
odpeljal naprej. Ker se peški ni 
predstavil, je UNZ Maribor 
pozvala tega neznanega vozni
ka, da se jim oglasi zaradi ugo
tovitve okoliščin in vzroka nes
reče. Zaprosili so tudi morebit
ne očividce, da se jim oglasijo. 

MLADI KOLESAR 
PRED AVTO 

v naselju Gočova, občina 
Lenart, je v soboto, 5. septem
bra, dopoldne 8-letni Aleš T z 
domačega dvorišča s kolesom 
zapeljal na lokalno cesto v tre
nutku, ko je po njej z avtomobi
lom pripeljal 35-letni Roman K. 
iz Zgornje Senarske. Zadel je v 
otroka, ta je padel po cestišču 
in se hudo ranil. 

NESREČA PRI DELU 
Prejšnji četrtek, 27. avgusta, 

je v podjetju Impol v Slovenski 
Bistrici delavec Jože P.stružil 
žico. Med napenjanjem na na-
vijalni valj se mu je žica navila 
okoli leve noge in ga poškodo
vala. 

STRELA ZANETILA 
NENASELJENO HIŠO 

v četrtek, 3. septembra, oko
li 20. ure je strela udarila v sta
ro nenaseljeno hišo, last Jere P. 
v Jablovcu pri Podlehniku. 
Hiša je pogorela do tal, v njej ni 
bilo ne elektrike in ne vode. 
Ocenili so, da je škode za okoli 
600.000 tolarjev 

ZAGOREUO V SILOSU 
v silosu podjetja LIP v 

Poljčanah je v soboto, 5. sep
tembra, zvečer izbruhnil požai; 
verjetno zaradi prašne eks-
polzije, ker je v silosu bilo okoli 
300 kubikov žagovine. Hitro so 
posredovali poljčanski gasilci, 
ogenj pogasili, potem pa še si
los izpraznili. Po oceni je škode 
za okoli milijon tolarjev 
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R O D I L E SO - Č E S T I 
T A M O : Mel i ia Kruš ič , 
Ifžec 10, Videm - dečka; 
Darja Kotar, Krčev ina 
17, M i k l a v ž - B l a ž a ; Ma-
nucla Cve tko , Janežovs-
ki Vrh 40/a, D e s t r n i k -
\ ^ l e n t i n o ; M a r t i n a Vi
dovič , S lovenski t rg 6, 
Ptuj - Blaža; N a d a M u r 
ko, Hajdoše 4 3 , Ha jd ina 
- M i h a ; Andre ja Fekon-
ja, Placarovci 13/a, 
O r m o ž - Ž a n a ; Edi ta 
M c š k o , Sv T)maž 35/b, 
T)maž - dečka ; Sever ina 
Boksa, T g o v i š č e 6 1 , 
lika Nedel ja - F i l ipa ; 
Mari ja Feguš , Podgorc i 
101, Podgorc i - Saro; 
Dorote ja Ž ižek , Kved-
rova 1, Ptuj - T)sjo; Su
zana Pet rovič , M e d r i -
b n i k 20 , C i r k u l a n e -
Vanjo. 

P O R O K E - P T U J : 
Boštjan Pesek, L a n c o v a 
vas 6 3 , in Rena t a M u r 
ko , D r a ž e n c i 9 ; Andre j 
Topolovec, Mala vas 8, 
in Majda Pi l inger , M a r -
kovci 7 3 ; Aleš Kores , 
L o v r e n c na D r a v s k e m 
polju 123/a, in Lid i ja Ib-
polovec , P lan j sko 19; 
J a n k o Kra jnc , 
Črml j enšek 35, in L i d i 
ja L a h , Bišečki Vrh 32; 
F ranc Šegula in Kr i s t i 
na \feršič, Sobe t inc i 28. 

P O R O K A - V I D E M : 
Siniša J u r a k in K a r m e n 
Kolar, T ž e c 4/a. 

P O R O K A - D O L A N E : 
Janez Mat jaš ič in Ivica 
Kujec, Ma la vas 13/a. 

U M R L I S O : Janez 
D u h , J a d r a n s k a ul . 10, 
Ptuj 'A' 1917 - t 29. av
gusta 1998; An ton i j a 
Fece, ro jena H r e n i č , 
Vilčava 47 , P t u j , -i; 1920 

- t 28. avgusta 1998; 
Stanis lav Vedernjak, 
Spodnj i Velovlek 4 5 , ^ 
1930 - t 25 . avgusta 
1998; Duš i ca Korošec , 
ro jena N e m e c , Vitan 38, 

1949 - t 29. avgus ta 
1998; An ton i j a Krajcer, 
rojena K u z m a n , M e s t n i 
V r h 76, 1915 - t 3 1 . 
avgus ta 1998; Mar i ja 
Čern ivec , ro jena Kos-
tanjevec, Podlože 2, ^ 
1913 - t 30. avgusta 
1998; M a r t i n L u b e j , 
Zgorn ja Sveča 18, '-̂  
1928 - t 2. s e p t e m b r a 
1998. 


